
عضو کمیسیون کشاورزی، با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور گفت: افزایش قیمت دلار روی تمام اقلام مورد نیاز زندگی مردم تاثیر می گذارد و رابطه مستقیمی با آنان دارد. دولت باید این مسئله را کنترل کند و به اصطلاح هوای مردم را داشته باشد. »شاهد دلاری 
هستیم که افسارگسیخته شده و از مرز ۶۴ هزار تومان عبور کرده است. فکر می کنم تا پایان سال به ۸۰ هزار تومان و در حالت بدبینانه امکان دارد به ۱۰۰ هزار تومان نیز برسد. ما همه از دولت انتظار داریم زیرا تمام این ها دست دولت است.« این بخشی از انتقادات 

ذبیح الله اعظمی ساردویی، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، از شرایط اقتصادی و بالا رفتن قیمت ارز در روزهای اخیر است.انتقاتی که به مذاق دولتمردان ابراهیم رئیسی خوش نیامد و معاون پارلمانی با ارسال اطلاعیه ای تند ...

سیلی که به جان ماشین های مدیران خودرو افتادسیلی که به جان ماشین های مدیران خودرو افتاد

دولت قصد دارد دلار را بین ۶۵ تا ۷۵ هزار تومان نگه دارد؟

 خودرو های فرو رفته در آب و گل  خودرو های فرو رفته در آب و گل 
نصیب چه کسانی می شود؟نصیب چه کسانی می شود؟
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حذف قالیباف از ریاست مجلس کلید خورد؟
رمزگشایی از علنی شدن اختلاف دولت و مجلس

 یک نماینده اصولگرای مجلس ضمن تایید اختلافا بین دو قوه مجریه و مقننه تاکید دارد؛ هدف از علنی شــدن اختلافات حذف قالیباف از ریاســت در مجلس دوازدهم نیســت.به تازگی قالیباف در نشســت 
بررســی مســائل ارزی با حضور وزیر اقتصاد خطاب به خاندوزی، همکار سابقش و رئیس بانک مرکزی گفته بود که شرایط اقتصادی مناسب نیســت، از این رو برای ارائه راهکار اقتصادی فقط تا روز یکشنبه به 
دولت وقت می دهیم. این اظهارات رئیس قوه مقننه پاســخ دولت آن هم زودتر از موعد را به دنبال داشــت، چنانچه معاون پارلمانی رئیسی در ساعت پایانی شامگاه جمعه طی اطلاعیه ای با ارائه آماری از بهبود 

شــرایط اقتصادی خبر داد. سید محمد حسینی در پاســخ خود از هیچ ادعایی دریغ نکرد و به نوعی با سر هم کردن این آمار و ارقام به قالیباف گفت منتظر ارائه...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

در ادامه این روند، ابتدا مردان هستند که از سیستم 
آموزش عالی فاصله می گیرند و دیگر این سیســتم، 
جذابیت قبل را چه بــه لحاظ مادی و چه به لحاظ 
معنــوی ندارد و در نتیجه مــردان ترجیح می دهند 
حداکثر وارد سیســتم آموزش فنی و حرفه ای شوند 
که از خــلال آن کاری پیدا کننــد. به لحاظ صرفه 
اقتصــادی این موضوع بــرای مردان بهتــر نتیجه 
می دهد. این موج می تواند به زودی بین زنان نیز به 
راه افتاده و آنان نیــز انگیزه های ادامه تحصیل را از 
دست بدهند، گرچه در حال حاضر، هنوز تحصیلات 
دانشــگاهی، برای زنان که با برخی محدودیت های 
عرفی و قانونی در جامعه رو به رو هســتند، جذابیت 
دارد، اما بدیهی است که وقتی بار تکفل خانواده برای 
مرد بیش از حد ســنگین شود و زنان نیز چاره ای به 
جز جذب سریعتر به بازار کار نداشته باشند، دانشگاه 

برای زنان نیز معنای خود را از دست بدهد
 نگاهی به آمار داوطلبان کنکور ســال جاری نشان 
می دهــد از مجموع یک میلیون و ۱۵۲ هزار و ۵۱۸ 
داوطلــب که در نوبت اول آزمون سراســری ۱۴۰۳ 

ثبت نام کرده اند تنها ۳۷ درصد آنان مرد هستند.
 محمد مهدی نژاد نوری، معاون پژوهشــی اســبق 
وزارت علوم معتقد اســت تغییر در نســبت ورودی 
دختران و پسران به دانشگاه، از اوایل دهه ۹۰ شروع 
شده است، اما آمار های سازمان سنجش چیز دیگری 
می گویند. درواقع اولین جهش نســبت دختران به 
پسران در دهه ۱۳۷۰ ثبت شد و در دهه ۱۳۸۰ نیز 
ادامه یافت. عبدالرســول پور عباس، رئیس سازمان 
ســنجش در ســال ۱۳۸۶ خبر از تغییــرات کاملا 
محســوس در روند پذیرفته شــدگان کنکور داده و 
گفته بود: »۶۴ درصد پذیرفته شــدگان کنکور ۸۶ 
دختر هســتند« در همان دهه هشتاد و در راستای 
نگرانــی در خصوص عــدم تعادل جنســیتی فارغ 
التحصیلان دانشــگاهی بود که بحث تنظیم پذیرش 

مطرح شد.
پورعباس، در این باره گفت: »نوع پذیرش جنسیتی 
کــه در کنکور سراســری اعمال می شــود موجب 
پذیرش داوطلبان پســر یا دختر با تفاوت علمی بالا 
نخواهد شد و این نوع پذیرش به هیچ عنوان تبعیض 
تلقی نمی شود. حداقل ورود شامل ۳۰ درصد دختر 
و ۳۰ درصد پسر می شود و بقیه داوطلبان به صورت 
رقابتــی پذیرش می شــوند. این یعنــی ۳۰ درصد 
دختران با دختران و ۳۰ درصد پســران با پســران 
رقابت می کنند.« هر چند که این طرح با حواشی و 
اعتراضات گسترده ای همراه شد. زمان گذشت و در 
ســال ۱۴۰۰ نیز، تنها ۴۰ درصد از شرکت کنندگان 
کنکور سراســری پســر و بیش از ۶۰ درصد آن ها 
دختر بودند. در همان ســال ۱۴۰۰ اطلاعات آماری 
توزیع کارت ورود به جلســه این آزمون حاکی از آن 
بود که دختران باز هم پرتعدادترین داوطلبان کنکور 

بوده اند.
از همان دهه ۱۳۸۰ تا کنون، برخی کارشناسان روی 
عوامل اقتصادی برای بی علاقگی پسرانه به دانشگاه 

تاکیــد دارند، هــر چند که برخی دیگــر، معتقدند 
دختران در دوران دبیرســتان، نســبت به پسران به 
درس خواندن علاقه بیشــتری نشان می دهند و در 
نتیجه بار علمــی بهتری برای قبولی در دانشــگاه 
دارند. با وجود این گمانه زنی ها پرسش هایی اساسی 
در جای خود باقیست. برای مثال این پرسش مطرح 
است که تبعات اجتماعی این تغییر در روند پذیرفته 
شدگان در کنکور چیست و چرا مردان تمایل خود را 
نسبت به دانشگاه از دست داده اند؟ سعید معیدفر، 
جامعه شناس و عضو انجمن جامعه شناسی ایران در 

گفتگو با فرارو به این پرسش ها پاسخ داده است:
چــرا برخی مــردان از تحصیلات دانشــگاهی بیزار 
شده اند؟ســعید معید فرد به فرارو گفت: »آموزش 
عالی در ایــران، در طول زمان کارکرد های متفاوتی 
داشــته است. به نظر می رســد ما در دوره هایی که 
اولین دانشــجویان را به فرانسه و سوئیس فرستادیم 
)در دوران قاجار(، بیشــتر به دنبــال این بودیم که 
نیرو های متخصصی را در حوزه های فنی و پزشــکی 
بر اســاس نیاز های کشــور تربیت کنیــم. از دوره 
پهلوی اول که دانشــگاه ها در کشور تاسیس شد و 
سیستم های اداری به شــکل گسترده ایجاد شدند، 
هدف آموزش عالی برای تربیت نیروی انســانی در 
ســازمان های دولتی و حتی تربیت نیرو هایی برای 
تعلیم و تربیت در واحد های آموزشی در نظر گرفته 
شد و متناسب با همین اهداف نیز موسسات آموزش 
عالی، یکی پس از دیگری تاسیس شد. کارکرد های 
پیشــین آموزش عالی در دهه هــای اخیر در ایران 
تغییر یافته اســت. دلیل این تغییر هم این اســت 
که سازمان ها و نهاد های مختلف به اندازه سال های 
گذشته، نیاز به نیروی انسانی ندارند. تا همین اواخر 
مســائلی مثل موقعیت و جایگاه و منزلت اجتماعی 
بود که باعث می شــد افراد به سراغ تحصیلات عالی 
بروند و از این طریق نیز با سایرین در رقابت باشند. 
امــا به مرور زمــان، ظرفیت های سیســتم اداری و 
استخدامی کشــور، با این حجم از فارغ التحصیلان 
سازگاری نداشــت و به همین دلیل طبیعی بود که 
فــارغ التحصیلان نمی توانســتند پس از تحصیل به 

سرعت در سازمان ها و نهاد ها کار کنند.«
وی افزود: »بر خلاف ســال های گذشته اکنون برای 
بســیاری از تحصیلکرده ها، پیدا کردن شــغل اصلا 
ساده نیست. در دهه های گذشته نه تنها پیدا کردن 
شــغل ســخت نبود، بلکه به علت تنوع مشاغل به 

راحتی می شد دست به انتخاب زد. 
در آن دوران تعــداد دانشــگاه ها و فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی محدودتــر بــود. چنــد دانشــگاه در 
تهــران و مراکــز اســتان های مهم وجود داشــت 
 و ایــن تعــداد بــه راحتــی فــارغ التحصیــلان 
خود را به ادارات، ســازمان ها و بــه ویژه آموزش و 

پرورش می فرستادند.
 امــا اکنون با یــک »دوران انفجــار آموزش عالی« 
مواجه شــده ایم. درواقع سیستم دانشگاه های آزاد، 
غیرانتفاعــی، پیام نور و امثالهم در شهرســتان های 

مختلف شــروع به جذب دانشــجو و اعطای مدرک 
کردند. طبیعیست که سازمان ها و نهاد های دولتی، 
عمومــی و خصوصی، قدرت جــذب این تعداد فارغ 
التحصیل را نداشــتند و در نهایت با پدیده ناترازی 
بین فارغ التحصیلان آموزش عالی و اشتغال مواجه 
شدیم. نخستین تاثیر این ناترازی روی جنس مردان 
دیده شــد. حقیقت این است که هنوز بخش عمده 
از بــار تکفل در جامعه ما روی دوش مردان اســت 
و درصد اشــتغال زنان پایین اســت، گرچه با توجه 
به وضعیت موجود احتمال می رود وضعیت اشــتغال 

زنان، همطراز با مردان شود.«
این جامعه شــناس در ادامه گفت: »با توجه به این 
که در گذر زمان، حجم اشــتغال بــرای انبوه فارغ 
التحصیلان وجــود ندارد، کم کم گرایش به آموزش 
عالــی کاهش پیدا کرد و این موضــوع نیز همزمان 
شد با این که انگیزه های اجتماعی و منزلتی آموزش 
عالی نیز فروکــش کرد. این روز ها در هر خانواده ای 
حداقــل یکی دو نفر تحصیلات دانشــگاهی دارند و 
دکتر و مهندس بودن بســیار عادی شــده است و 
انگیزه زیادی در افراد ایجاد نمی کند، ضمن این که 
برای مردان، صرف حداقل ۴ ســال وقت در سیستم 
آموزش عالی باعث می شــود که آنان عملا از دایره 
اشــتغال دورتر بیفتند و امکان اشتغالشان دورتر و 
دورتر بیفتد. ایــن نکته را نیز فراموش نکنیم که به 
جز تعداد محدودی از رشــته های دانشگاهی، بقیه 
رشــته های دانشــگاهی، فنی و حرفه ای نیســتند. 
درواقع صرفا »آموزش برای آموزش« هســتند و نه 
آموزش برای اشــتغال. افرادی که در این رشــته ها 
آموزش میبینند، صرفا می توانند در سال های بعدی، 
همان رشــته هایی را که خوانده اند، آموزش دهند و 
خروجی های مقاطع بالاتر از کارشناســی نیز نهایتا 
باید جذب سیستم آموزش عالی شوند، در حالی که 
همین سیستم آموزش عالی نیز به علت اشباع فارغ 
التحصیلان مقطع دکتری، چندان جایی برای افراد 

جدید ندارد.«
وی افزود: »با توجه به چنین وضعیتی در ادامه این 
روند، ابتدا مردان هستند که از سیستم آموزش عالی 
فاصله می گیرند و دیگر این سیستم، جذابیت قبل را 
چه به لحاظ مادی و چه به لحاظ معنوی ندارد و در 
نتیجه مردان ترجیح می دهند حداکثر وارد سیستم 
آموزش فنی و حرفه ای شــوند که از خلال آن کاری 
پیدا کنند. به لحاظ صرفه اقتصادی این موضوع برای 

مردان بهتر نتیجه می دهد.
 ایــن مــوج می تواند به زودی بین زنــان نیز به راه 
افتــاده و آنان نیــز انگیزه های ادامــه تحصیل را از 
دست بدهند، گرچه در حال حاضر، هنوز تحصیلات 
دانشــگاهی، برای زنان که با برخی محدودیت های 
عرفی و قانونی در جامعه رو به رو هســتند، جذابیت 
دارد، اما بدیهی است که وقتی بار تکفل خانواده برای 
مرد بیش از حد ســنگین شود و زنان نیز چاره ای به 
جز جذب سریعتر به بازار کار نداشته باشند، دانشگاه 

برای زنان نیز معنای خود را از دست بدهد.«

»تا پیش از حمله ایران به اســرائیل، آمریکایی ها 
مدام می گفتند که ما پشــت اسرائیل ایستاده ایم، 
اما بعد از آن که اسرائیل تصمیم به تلافی گرفت، 
اعلام کردند ما پشت حمله اسرائیل نخواهیم بود. 
علت نیز مشخص است و اگر ایالات متحده از یک 
حد مشخص بیشــتر درگیر مناقشات منطقه ای و 
به ویژه مناقشــات ایران و اسرائیل شود، به شدت 

آسیب خواهد دید.«
 یک کارشــناس روابط بین المــل می گوید: »از 
زاویه بیــن المللی، چین بهترین گزینه برای ورود 
به مذاکرات آتش بس محســوب می شود. شاید تا 
بــه امروز، ایــن قطر و عمان بودند کــه به عنوان 
یکــی از گزینه هــای بســیار مفیــد در مذاکرات 
میانجی گری، شــناخته می شــدند، اما حالا چین 

برتر است.« گزینه 
آیــا چیــن تبدیل بــه ســتاره آتش بــس غزه 
می شود؟جلال ســاداتیان به فرارو گفت: »با توجه 
بــه تجربــه ای که در مســئله عربســتان از چین 
دیدیم و چین به لحاظ مراوداتی که با کشــور های 
منطقه پیدا کرده، در تلاش اســت که به ســمت 
تنــش زدایــی، حرکت کنــد. این تنــش زدایی، 
کاملا در راســتای اهداف منطقه ای چین اســت. 
چین در تلاش اســت که از آســیب رسیدن به به 
سرمایه گذاری ها در جهت اجرای پروژه های خود 
پیشــگیری کند. مناســبات ایالات متحده با چین 
در شــرق آسیا و مسائل دو کشــور درباره تایوان، 
هنگ گنگ، تبت و ... نیز مورد توجه ســران چین 
اســت. چین مدت هاســت تــلاش می کند همه 
بازار هــای منطقه ای را از چنگ آمریکا خارج کند. 
طــی ۲ تا ۳ دهه گذشــته، چینی ها موفق شــده 
انــد تکنولوژی های لازم را از آمریــکا ربوده و در 
این حوزه تبدیــل به یک قدرت شــوند. با توجه 
بــه این که هزینه تولید محصولات چینی نســبت 
به ایالات متحده ارزان تر تمام می شــود، میبینیم 
که با اســتقبال گســترده ای نیز مواجه می شــود. 
درواقع رقابت چین و ایالات متحده کاملا به قوت 
خود باقیســت، فراموش نکنیم که حدود ۲ ســال 
پیش نانســی پلوســی، رئیس مجلس نمایندگان 
ایالات متحده چگونه بــه تایوان رفت، آن هم در 
شــرایطی که چینی ها گفته بودند در صورت ورود 
آمریکایی ها به تایوان واکنش نشان خواهند داد.«

وی افزود: »این پیشــینه نشان می دهد چین هم 
اکنون علاقه ای بــه برخورد با ایــالات متحده را 
نــدارد. برخوردی که ممکن اســت یک روز اتفاق 
بیفتــد. اما زمان آن نامشــخص اســت. در نتیجه 
ایــالات متحده نیــز از تنش اســتقبال نمی کند 
چــرا که ترجیح می دهد در چنــد جبهه درگیری 
نداشــته باشــد. ایالات متحده در حال حاضر به 
اندازه کافی در اوکراین درگیر اســت و خاورمیانه 
برای آمریکا دردســر بزرگی اســت. به خاطر همه 
این دلایل اســت که ایالات متحده مایل است در 
ســال انتخابات، بحران هــا را مدیریت کند. افزون 

بر این ها، حزب دموکــرات و دولت بایدن با یک 
بحران جــدی رو به رو اســت و در نتیجه، از هر 
نوع مداخله چین که به کاهش تنش منتهی شــود 
اســتقبال می کنند. ایــالات متحده به نفوذ و خط 
مشــی چین در منطقه آگاه اســت و کاملا تمایل 
دارد کــه از لابی چین در حل مناقشــات به نفع 

خود بهره برداری کند.«
دیپلمــات پیشــین ایــران در انگلســتان گفت: 
»چین با کشــور های عرب منطقه از عربســتان تا 
اردن روابط بسیار دوســتانه ای دارد و داد و ستد 
تجاری انجام می دهد. می دانیم که عربســتان در 
حوزه تکنولوژی های زیرســاختی خود با چینی ها 
در حال همکاری است و مســیر یک کمربند یک 
جــاده چین نیز کاملا کشــور های عــرب را تحت 
تاثیر خود قرار می دهد. همانطور که اشــاره کردم، 
چین، پیشــتر نیــز در تنش زدایی بیــن ایران و 
عربستان ســربلند شد و عربســتان حتی از یمن 
نیز تا حدودی عقب نشــینی کــرد. اگرچه روابط 
ایران و عربستان به شکل دفاکتو شکل گرفت، اما 
در همین حد نیز بســیار قابل توجه بود. می توان 
اینگونه اســتنباط کرد که رایزنی های چینی ها با 
کشور های عرب منطقه موثر واقع شود و مذاکرات 
آتــش بس نیز به مرحله ای برســد کــه در ۷ ماه 

است.« نرسیده  گذشته 
وی افــزود: »از زاویه بین المللــی، چین بهترین 
گزینه برای ورود به مذاکرات آتش بس محســوب 
می شــود. شاید تا به امروز، این قطر و عمان بودند 
که به عنــوان یکی از گزینه های بســیار مفید در 
مذاکرات میانجی گری، شــناخته می شــدند، اما 
حــالا چین گزینه برتر اســت. از طرف دیگر مصر 
نیز به علت مســئله رفح و احتمال کوچانده شدن 
فلســطینیان به صحرای ســینا، اساســا به عنوان 
یکی از طرفین متضرر درگیری شــناخته می شود، 
حتــی اردن نیز کــه در خنثی ســازی پهپاد های 

ایرانی همــکاری کرد، اکنــون در مذاکرات آتش 
بس چنــدان جایگاهی ندارد. از زاویه دید طرفین 
درگیر در جنگ غزه نیز می توان گفت که حماس 
به علت ضربات انســانی و مادی که متحمل شده 
و کشتار بی رحمانه اســرائیل و نسل کشی اهالی 
غــزه، چاره ای ندارد به جز این که واقع بینانه تر به 
شــرایط نگاه کند و گزینه میانجیگری چین، یک 
گزینه ایــده آل برای تحقق آتش بس خواهد بود. 
متاســفانه در حوزه طرف مقابل یعنی اســرائیل، 
شــرایط کمی پیچیده تر اســت، نتانیاهو در ۷ ماه 
اخیــر ثابت کرد افزون بر تنــدروی و بی رحمی، 
غیرقابــل پیــش بینی اســت. شــاید روی کاغذ 
اکنون زمان مناســبی باشــد که طرفین درگیری 
به یک آرامش برسند، اما این موضوعی نیست که 

بپذیرد.« راحتی  به  نتانیاهو 
مدیر کل پیشــین شــرق آســیای وزارت خارجه 
گفت: »نتانیاهو شــرایط عادی ندارد، از یک ســو 
بی توجهی اســرائیل بــه رای دادگاه لاهه و نقض 
آشــکار حقوق بشر از ســوی وی حتی باعث شده 
متحــدان غربی نتانیاهو از وی شــکایت داشــته 
باشــند، از ســوی دیگر، اعتراضات دانشــجویان 
در ایــالات متحده و دیگر نقاط جهان نســبت به 
اقدامات وحشیانه اسرائیل نیز جهت افکار عمومی 
را تــا حد زیادی، علیه وی چرخانده اســت. حتی 
مقام هــای آمریکایــی نیــز به خاطــر همراهی با 
اسرائیل تحت فشــار قرار دارند. تا پیش از حمله 
ایران به اســرائیل، آمریکایی ها مدام می گفتند که 
ما پشــت اسرائیل ایســتاده ایم، اما بعد از آن که 
اســرائیل تصمیم به تلافی گرفــت، اعلام کردند 
ما پشــت حمله اســرائیل نخواهیم بود. علت نیز 
مشــخص اســت و اگر ایالات متحــده از یک حد 
مشــخص بیشتر درگیر مناقشــات منطقه ای و به 
ویژه مناقشــات ایران و اســرائیل شود، به شدت 

آسیب خواهد دید.«

آیا چین می تواند؟چرا پسرها از دانشگاه گریزان شده اند؟

امارات یک  درهمدو شنبه 10  اردیبهشت 1403 سال  بیست و یکم 8 صفحه / قیمت 5000 تومان شماره:4947

یادداشت، راه مردم؛شرکت های تولیدی در مقاطع زمانی مختلف نیاز به منابع مالی 
جدید دارند و این منابع به روش های گوناگون...

معاون وزیر راه وشهرسازی از تحویل واحدهای مسکن ملی به متقاضیان تا پایان امسال 
خبر داد و گفت: ۲میلیون و ۵۰۰هزار واحد مسکونی در...

یک فعال کارگری گفت: امروز معیشت کارگران اوضاع خوبی ندارد و با توجه به تعیین 
دستمزد بدون توجه به مولفه های ماده ۴۱ قانون کار...

 نماینده تهران در توئیتی از وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی خواســت که اگر
 نمی توانند ارزش پول ملی را حفظ کنند، امضایشان ...

 دکتر شهرام شیرکوند
پژوهشگر و مشاور صنعت

 وعده جدید وزارت راه وشهرسازی:
 تحویل ۲ میلیون و ۵۰۰هزار واحد مسکن ملی تا پایان سال

سهیلا جلودارزاده، فعال کارگری:

نگاه روز

 راهبرد توسعه سرمایه گذاری
 و مشارکت مردم در جهش تولید

وعده هایی که پایان ندارد

 حال معیشت کارگران
 خوب نیست

 طعنه میرسلیم
  به رئیس کل بانک مرکزی 

و وزیر اقتصاد

3

3

3

۲



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

طعنه میرسلیم به رئیس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد

نماینده تهران در توئیتی از وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی خواســت که اگر نمی توانند ارزش 
پول ملی را حفظ کنند، امضایشان را از روی اسکناس ها بردارند.

 در روز های اخیر و همزمان با کاهش نوسانات ارزی و تخلیه هیجانات کاذب از بازار، برخی نمایندگان 
در اظهارنظر هایی عجیب سعی در تخریب ارزش پول ملی کشورمان دارند.

البته که انتقاداتی به افزایش قیمت ارز و کاهش ارزش پول ملی وارد است، ولی نباید فراموش کرد که 
آنچه در هفته های اخیر موجب افزایش قیمت ارز شــد، تشــدید تنش های سیاسی در منطقه بوده و با 

آرام شدن فضا از شدت نوسانات ارزی هم کاسته شد.
مصطفی میرســلیم نماینده تهران در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و رئیس کل بانک مرکزی، اگر نمی توانند ارزش پول ملی را حفظ کنند، امضایشــان 

را از روی اسکناس ها بردارند، چون با کاغذ پاره فرقی ندارد.«
قمری وفا مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در واکنش به اظهارات اخیر میرسلیم گفت: عقل سلیم حکم 

می کند انسان قبل از گفتار و نوشتار، کمی فکر کند!

عدم توسعه نیروگاه ها تهدیدی برای صنعت کشاورزی و صنایع به شمار می آید

وزارت نیرو به تعهدات خود عمل کند
نماینــده مردم اهواز در مجلس با تاکید بر اینکــه وزارت نیرو باید با افزایش تولید برق محدودیت برق 
صنایع در تابستان را کاهش دهد، گفت: عدم توسعه نیروگاه ها تهدیدی برای صنعت کشاورزی و صنایع 

به شمار می آید. 
سید کریم حسینی با تذکر به وزارت نیرو به جهت قطع برق صنایع و چاه های کشاورزی در فصل گرما 
کــه ضررهای اقتصــادی فراوانی به دنبال دارد، گفت: در ابتدای آغاز به کار دولت ســیزدهم به وزارت 
نیرو این دولت ساخت نیروگاه ها به منظور تامین برق کشور گوشزد شد چراکه طی دهه گذشته کمتر 
به این موضوع توجه شــده بود، لذا عدم توســعه نیروگاه ها تهدیدی برای صنعت کشاورزی و صنایع به 

شمار می آید.
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تامین برق صنایع فولادی و حتی محدودیت های 
پیرامون برق این کارخانجات تاثیر بســیار منفی در تولید داشــته و ارزش افزوده را به شــدت کاهش 
می دهــد هرچند طبق قانون صنایع می تواند با احداث نیروگاه برق مــورد نیاز خود را تامین کنند اما 

بخش خصوصی نیاز به حمایت بیشتری جهت به نتیجه رساندن چنین پروژه عظیمی دارد.

 آقای فرزین مسئول مدیریت
 تمامی نرخ های ارزی است نه فقط ارز ترجیحی !

نماینده مردم »ملایر« در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: آقای فرزین تاکید دارند که ارز بازار آزاد 
برای دولت و بانک مرکزی هیچ ترجمانی نداشــته و دولت در این بخش هیچ مسئولیتی ندارد که باید 
گفت اینگونه اظهارات فاقد مفهوم لازم اســت.احد آزادی خواه، با اشــاره به شرایط نامناسب ارزی در 
کشــور گفت: رئیس کل بانک مرکزی تاکید دارند که نیاز ارزی کشور را از طریق ارز ترجیحی و مرکز 
مبادله ارز و طلا تامین می کنیم.نماینده مردم »ملایر« در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: همچنین 
آقــای فرزین تاکیــد دارند که ارز بازار آزاد برای دولت و بانک مرکزی هیچ ترجمانی نداشــته و دولت 
در این بخش هیچ مســئولیتی ندارد که باید گفت اینگونه اظهارات فاقد مفهوم لازم است.این نماینده 
مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: وقتی ما می بینیم بازار با ارز ۶۵ هزار تومانی خود را هماهنگ می 

کند دیگر اظهارات آقای فرزین معنایی ندارد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه آقای فرزین هم کالای اساسی مایحتاج زندگی خود را با ارز ۶۵ هزار 
تومانی تامین می کند، بیان کرد: در حال حاضر کســی که در این کشور نفس می کشد با ارز ۶۵ هزار 
تومانی نفس می کشــد. البته ما قبول داریم مواد اولیه کالای اساسی با ارز ۲۸.۵۰۰ تومانی تامین می 
شــود اما آنچیزی که به دســت مردم می رسد با ارز ۶۵ هزار تومانی است و این نیست که آقای فرزین 

می گویند.

بانک ها زیر بار تسهیلات مسکن نمی روند

در خصوص مســکن، برخی ابزار های مالی وجود دارند که می توانند به رشــد بازار مسکن کمک کنند، 
اما مشــکل این اســت که اصلا ابزار های مالی، مجال فعالیت ندارند. اقتصاد ما، بسته و انحصاری است 
و در نتیجه ابزار های مالی، در این اقتصاد، کارکرد خود را از دســت می دهند. جالب اســت بدانید که 
عمده ابزار های مالی، از طریق سیستم های بانکی اعمال می شود، اما در کشور های دیگر جهان، ساختار 
اقتصادی به شیوه ای طراحی شده که بخش خصوصی قدرت بالایی دارد و گاهی تا ۹۰ درصد مسکن، 

در بخش خصوصی تامین می شود.
تابستان سال ۱۴۰۰ بود که در راستای اجرای اصل یکصد و بیست و سوم قانون اساسی، قانون جهش 
تولید مســکن که با عنوان »طرح دو فوریتی جهش تولید و تأمین مسکن« از سوی دولت سیزدهم، به 
مجلس تقدیم شــده بود، به تصویب مجلس و شــورای نگهبان رسید، طرحی که بر اساس آن قرار بود 

وضعیت ساخت مسکن در کشور متحول شود.
به گزارش فرارو، طبق قانون جهش تولید مســکن، بانک های کشور، موظف می بایست تا کنون حداقل 
رقم ۲۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی اعطا کرده  باشند، اما آمار ها نشان می دهد تا کنون تنها 

۷ درصد از مبلغ تعیین شده، اعطا گردیده که برابر است با ۱۷۵ هزار میلیارد تومان.
عملکرد ۲۰ بانک و مؤسسه اعتباری در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن طی یک سال )شهریور 
۱۴۰۰ تا شــهریور ۱۴۰۱( صفر بوده اســت. بر این اساس بانک های ســامان، کارآفرین، اقتصاد نوین، 
پاسارگاد، سینا، سرمایه، دی، آینده، شهر، گردشگری، خاورمیانه، ایران زمین، توسعه تعاون، رفاه، سپه، 
پســت بانک، کشــاورزی، صادرات و ۲ موسسۀ ملل و نور با وجود ســهمیه قانونی در سال اولِ اجرای 
قانونریال تســهیلاتی برای پروژه های نهضت ملی مســکن پرداخت نکردند. اگرچه در سال دوم، روند 
پرداخت ها به نرخ ۸ درصدی رسید، اما رویه عدم همراهی مناسب سیستم بانکی با نهضت ملی مسکن 

در سال دوم نیز تا کنون ادامه دارد.
این آمار و ارقام در شرایطی ثبت شده که بر اساس تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، سازمان 
امور مالیاتی قادر به برخورد با متخلفین اســت. در این بند می خوانیم: »ســازمان امور مالیاتی کشــور 
موظف اســت در صورت عدم رعایت موضوع این ماده، در قالب بودجه سنواتی، مالیاتی برابر ۲۰ درصد 
تعهد انجام نشــده را از بانک ها و موسســات اعتباری مســتنکف اخذ و به خزانه داری کل کشور واریز 
نماید.« مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی درمورد این موضوع در ۲ آذر ماه سال جاری گفته بود: 
»تاکنون جریمه مالیاتی بانک ها به صندوق ملی مســکن واریز نشده و براساس قانون، بانک ها باید ۲۰ 

درصد منابع تسهیلاتی خود را به بخش مسکن اختصاص دهند که برخی بانک ها نپرداختند.«
عدم تحقق برنامه جهش تولید مسکن در شرایطی رخ می دهد که علی رغم افزایش ۳۵ درصدی حقوق 
کارگران، همچنان شــکاف ۱۰۰۰ درصدی بین تورم مســکن و افزایش حقوق کارگران وجود دارد. با 
توجه به این شرایط پرسش هایی مطرح است از جمله این که چرا بانک ها در پرداخت تسهیلات بانکی 
بخش مسکن، موفق عمل نکرده اند و برای ساخت و توسعه مسکن در کشور چه روش هایی برای تامین 
مالی پروژه های این حوزه اندیشــیده شده است؟ بیت الله ستاریان، کارشناس حوزه مسکن و تحلیلگر 

اقتصاد مسکن در گفتگو با فرارو به این پرسش ها پاسخ داده است:
بیت الله ســتاریان به گفت: »اصولا همیشــه همینطور بوده که بانک ها زیر بار تسهیلات کلان مسکن 
نمی رفته اند و نمی روند. دلیل این موضوع نیز کاملا مشــخص اســت، وقتی مــا در جامعه ای زندگی 
می کنیــم که تورم بالا داریم، چطــور انتظار داریم که بانک ها منابع خود را در اختیار بخش مســکن 
بگذارند؟ این در حالی است که تسهیلات بین بانکی بسیار بیشتر از این ها است. این ضرر هنگفت باید 
چگونه جبران شود؟ یا باید دولت به بانک ها سوبسید و یارانه بدهد که اصلا از لحاظ سیستم بانکداری 
معقول و متین نیســت، یا باید نــرخ بهره را بالا ببرد و به ارقامی مثل ۵۰ درصد برســاند که این هم 
امکان پذیر نیست، چون نه فقط مسکن کشور، بلکه هیچ یک از بخش های بازار تولید ما کشش چنین 

بهره هایی را ندارد. 
حتی بهره های ۲۰ درصدی هم که در بخش های مختلفی مثل کشــاورزی گرفته می شــود، به شکلی 
اســت که هیچگاه تولید کننده فکر نمی کند بتواند از طریق تولید از پس بهره های بانکی بربیاید، بلکه 

به دنبال این است که از طریق ذخایر سرمایه ای آتی بتواند بهره ها را جبران کند.«
وی افــزود: »نمــی توانیم حقیقت را انکار کنیم و نگوییم که اقتصاد مــا بیمار و درگیر تورم بالای ۴۰ 
درصد است، با این شرایط انتظارات بالا از سیستم بانکی کشور، اصلا معقول و امکان پذیر نیست. پایین 
آوردن نرخ بهره هم قوانین و شرایطی دارد. درواقع باید تمامی قوانین اقتصادی را پیاده کنیم تا بتوانیم 
کوچکترین تغییری در رقم تســهیلات بانکی یا نرخ بهره بانکی ایجاد کنیم. بانک هم باید قادر باشــد 
گردش پول داشته باشد، چون اگر نتواند، قطعا ضرر خواهد کرد. در شرایط فعلی، هیچ یک از مواردی 

که اشاره کردم رعایت نمی شود. ما پول را در بانک ها گذاشته ایم، آن هم بدون فعالیت.

کافی اســت پــای درد و دل خریداران انواع 
بنشــینید  ایرانی  خودروســازان  محصولات 
تــا برایتان از انــواع مشــکلات خودرو های 
صفر تولیــد داخل بگوینــد و عجیب اینکه 
 PDI اگر سیستم بازرســی خودرو یا همان
مدنظر به درســتی به وظایف تعریف شــده 
عمل می کرد، دیگر نباید شاهد این تعداد کم 
و کسر و مشکل احتمالا در میان خودرو های 
تولیــد و مونتاژ داخل می بودیم؛ اما می بینیم 
که فارغ از مساله آب گرفتگی شدید انبار های 
دو خودروساز در کرمان، آنچه که اکنون دبیر 
انجمن خودروســازان ایران مدعی آن است 
چنان که باید در روند عادی تحویل خودرو ها 

هم به نظر چندان رعایت نمی شود.
طــی دو روز گذشــته انبار هــای شــرکت 
خودروســاز مدیــران خودرو به ســوژه ای 
جدی در میان شهروندان ایرانی تبدیل شد، 
تصاویری که به نظر می رسد نشان از بحرانی 
جدی بعد از ســیل کرمــان در انبار های این 

خودروساز بزرگ داشته است.
تصاویر منتشر شــده از انبار شرکت مدیران 
خودرو در کرمان نشــان می دهــد انبار این 
شــرکت بر اثر بارش باران و ایجاد ســیلاب 
دچار آب گرفتگی شــده و خودرو های ام وی 

ام گرفتار سیلاب شده اند.
البتــه در روز هــای گذشــته بــارش باران 
بخش های زیادی از شــرق کشــور را در بر 
گرفت. بــاران در کرمان نیز شــدت زیادی 
داشت و موجب ایجاد سیلاب و آب گرفتگی 
شد. انبار شــرکت مدیران خودرو نیز از این 
سیل در امان نماند و خودرو های این شرکت 

که به نظر می رسد اغلب آن ها X۳۳ هستند 
در آب گرفتار شده اند.

در همین حال پرسشی جدی از سوی بخش 
زیادی از شهروندان مطرح شد که دقیقا کدام 
خودرو ها در آب هستند و حالا معلوم نیست 
قرار است که این خودرو ها به چه سرنوشتی 
دچار شوند و مدیران خودرو خودرو های آب 
گرفته اش را به کدام مشتری بی نوایی تحویل 
دهد. البتــه مدیران خودرو تنها موردی نبود 

که در گیر این آب گرفتگی شد.
کما اینکه تصاویری نیز از انبار های شــرکت 
خودروســازان بم که زیــر مجموعه کرمان 
خودرو اســت نیز منتشــر شــد که نشــان 
می دهد انبار های این شــرکت و خودرو های 
آن نیز در ســیل زیر آب رفتــه بود.البته که 
مســاله آب گرفتگــی محصــولات مدیران 
خودرو بســیار بیش از تنها آب گرفتگی انبار 
بــود و ویدیو هایی نیز بود که نشــان می داد، 
آب و سیل وارد ســالن مونتاژ بدنه خودروی 
فونیکس اف ایکس در مدیران خودرو بم شده 
اســت، تصاویری که البته منجــر به نگرانی 
به حق بسیاری از شــهروندان و به خصوص 
خریداران آتی و ثبت نام کنندگان محصولات 

مدیران خودرو شد. 
دیگر شــاید با دیدن ایــن ویدیو ها طرح این 
پرســش اصلا عجیب نبود که قرار است این 
خودرو ها تحویل چه کســانی شــود؟ آیا از 
رقم نهایی خودرو کم خواهد شــد و یا حتی 
برخی به طنز مطرح می کردند که گویا ماجرا 
برعکس هم بشــود و شــاید حتی رقمی نیز 
اضافه تــر از خریداران دریافت شــود تا مبادا 

یک وقت خوردوســازان ایرانی دچار خسران 
و ضرر و زیان شود.

البتــه که همه تلاش هــای اقتصاد ۲۴ برای 
کســب اطلاع از وضعیت خودرو هــا و روند 
فروش این خودرو های در آب و گل فرورفته 
با مدیران شرکت »مدیران خودرو« با ناکامی 
و عــدم پاســخگویی مواجه شــد.اما احمد 
نعمت بخش، دبیر انجمن خودروســازان در 
پاســخی بســیار کوتاه به اقتصاد ۲۴ گفت 
که مطمئنــا هیچ خودروی دارای مشــکلی 
به شــهروندان تحویل داده نخواهد شد.دبیر 
انجمن خودروســازان ایران تصریح کرد که 
اصــلا تاکنون هیــچ نوع ســابقه ای از نفوذ 
آب به داخل خودرو ها وجود نداشــته است.
او همچنیــن افزود: »تمــام این خودرو ها در 
زمان تحویل بازرســی مجدد می شــوند که 
بــه اصطلاح به آن PDI یا بازرســی قبل از 
 )Pre Delivery Inspection( تحویل
بــه آن گفته می شــود، و بازرســی قبل از 
تحویل، آخرین مرحله بازرســی خودرو است 
که فروشــنده قبل از ثبت نــام خودرو انجام 
می دهد. این بازرســی شــامل بررسی نمای 
بیرونی، داخلی، قطعــات الکتریکی، قطعات 
مکانیکی، ســطوح مایعات و لوازم جانبی )در 
صورت وجود( خودرو اســت و مطلقا پیش از 
این بازرسی خودرویی تحویل داده نمی شود 

و حتما خودرو باید سالم باشد.«
نعمــت بخش درباره این مســاله که تصاویر 
انبار ها نشــان می دهد خودرو ها گاه تا سقف 
در آب بوده اند و حتی آب به ســالن مونتاز 
نفوذ کرده اســت نیز به اقتصــاد ۲۴ گفت: 

»ماشــین های تولیدی اصلا باید از تونلی رد 
شوند که با فشار آب بسیار تست می شوند و 
همه اطراف و زیر و رو و ســقف و شیشه، به 
طور کامل تست نفوذ آب را می گذرانند و ما 
هیچ نوع نفوذ آبی به این خودرو ها نداشــته 

ایم و حتما جای نگرانی وجود ندارد.«
دبیر انجمن خودروسازان در پایان تاکید کرد 
که این مســاله فقط در رابطه با آب گرفتگی 
انبار و رسیدن آب به بدنه بوده است و حتی 
اگر مشکلی نیز داشــته باشد، این خودرو ها 
قبل از تحویل، بازرســی می شــوند و جای 
نگرانــی وجود ندارد و گارانتــی طولانی نیز 

دارد.
البته توضیحات نعمت بخش به نظر نمی رسد 
ابدا بــرای مصرف کننده ایرانــی که باید از 
خودرو هــای تولید یا مونتاژ داخل اســتفاده 
کنــد چنــدان آرامش بخــش و امید بخش 
باشــد چرا که دســتکم خاطره بار ها وجود 
بحران و مشــکل در خودرو های داخلی را در 
نظر آنان زنده می کند.کافی است پای درد و 
دل خریداران انواع محصولات خودروســازان 
ایرانی بنشــینید تا برایتان از انواع مشکلات 
خودرو های صفر تولید داخل بگویند و عجیب 
اینکه اگر سیستم بازرســی خودرو یا همان 
PDI مدنظر به درســتی به وظایف تعریف 
شــده عمل می کرد، دیگر نباید شــاهد این 
تعداد کم و کســر و مشکل احتمالا در میان 
خودرو های تولیــد و مونتاژ داخل می بودیم؛ 
اما می بینیم که فارغ از مســاله آب گرفتگی 
شــدید انبار های دو خودروســاز در کرمان، 
آنچه کــه اکنون دبیر انجمن خودروســازان 
ایران مدعی آن اســت چنان که باید در روند 
عــادی تحویل خودرو ها هــم به نظر چندان 
رعایت نمی شود.از سوی دیگر سکوت مدیران 
دو مجموعــه خودروســازان بــم و مدیران 
خودرو در برابر پرســش های افکار عمومی و 
همچنین ابراز نگرانی ها از اینکه قرار اســت 
این خودرو ها نصیب چه کســانی شود، بیش 
از پیش بر گمانه زنی ها افزوده اســت.یکی از 
شهروندان نیز در شبکه اجتماعی خود نوشته 
است که حالا از این به بعد در کنار این ده ها 
بازرســی و نگرانــی دربــاره خوردو هایی که 
تحویل می گرفتیم باید این را هم بپرسیم که 
از کدام خودرو ها تحویل می شود، آن ها که در 
آب غرق شدند یا از آن ها که آب نخورده اند؟!

 یــک نماینده اصولگرای مجلــس ضمن تایید 
اختلافا بین دو قوه مجریه و مقننه تاکید دارد؛ 
هدف از علنی شدن اختلافات حذف قالیباف از 

ریاست در مجلس دوازدهم نیست.
به تازگی قالیباف در نشســت بررســی مسائل 
ارزی با حضور وزیر اقتصاد خطاب به خاندوزی، 
همکار سابقش و رئیس بانک مرکزی گفته بود 
که شرایط اقتصادی مناســب نیست، از این رو 
برای ارائه راهکار اقتصادی فقط تا روز یکشــنبه 
به دولت وقت می دهیم. این اظهارات رئیس قوه 
مقننه پاســخ دولت آن هم زودتر از موعد را به 
دنبال داشــت، چنانچه معاون پارلمانی رئیسی 
در ساعت پایانی شامگاه جمعه طی اطلاعیه ای 
بــا ارائه آماری از بهبود شــرایط اقتصادی خبر 
داد. سید محمد حسینی در پاسخ خود از هیچ 
ادعایی دریغ نکرد و به نوعی با ســر هم کردن 
ایــن آمار و ارقام به قالیبــاف گفت منتظر ارائه 
راهکار دولتی برای بهبود اوضاع اقتصادی نباشد 

چراکه اوضاع خیلی هم خوب است!
اما این اولین پاسخ ســربالای دولت رئیسی به 
مجلس و مشــخصا قالیباف نیســت، کما اینکه 
پیش از این نیز معاون رئیس دولت سیزدهم در 
پاسخ به انتقادات نمایندگان نسبت به وضعیت 
اقتصادی، از آن ها خواست به صورت کارشناسی 
اظهارنظــر کنند و به این ترتیب نظرات آن ها را 
غیرکارشناسی و نسنجیده خواند. حسینی حتی 
در اظهارنظری با اشــاره به ۳ هفته پایانی عمر 
مجلس یازدهم، مدعی شد که این مجلس حتی 

مهلت استیضاح یک وزیر را هم ندارد.
در همین راستا این ســوال مطرح می شود که 
با توجه به نزدیک شــدن به پایان عمر مجلس 
یازدهــم دولت با خیالی راحــت از نظارت قوه 
مقننه این گونــه اظهار نظر می کند و فضا را به 
سمت کشــمکش و تنش های لفظی برده است 
یا مجلس قرار نیست در هفته های پایانی عقب 
نشــینی کند و به دنبال ایفــای نقش نظارتی 
خود اســت؟ از سوی دیگر دولت با علنی کردن 
اختلافات با مجلس چه هدفی را دنبال می کند؟
حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیســیون 
تلفیق و محمد حســن آصفــری، نائب رئیس 
کمیســیون امور داخلی و شــورا ها در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین پاسخ های متفاوتی دادند 
چنانچه دلیگانی گفت مجلس در روز های پایانی 
عمــر خود هم از نظارت دســت برنمی دارد، اما 

آصفری گفت خیال دولت راحت است د چراکه 
مجلس یازدهم در روز های پایانی عمر خود توان 

نظارت ندارد.

حاجی دلیگانی: مجلــس با همه اختیارات تا ۶ 
خرداد روی کار است

حســینعلی حاجی دلیگانی، نماینده اصفهان به 
ضرب الاجل تعیین شده از سوی قالیباف برای 
دولــت و نامه معاون پارلمانــی و ارائه آمار های 
عجیب اقتصادی، به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: 
طبق قانون اساســی مجلس شورای اسلامی با 
همه اختیــارات و وظایفی که دارد، تا ۶ خرداد 
ماه ســال جاری بر روی کار اســت و هیچ کس 
نمی توانــد این حق را از قوه مقننه ســلب کند. 
چنانه قانون اساســی تأکید دارد که حتی یک 
روز هم کشور نباید بدون مجلس بماند، بنابراین 
الان که این قبیل مباحث مطرح می شــود باید 
مشاهده کرد که هر کدام از پیشنهادات در زمان 
باقی مانده، امکان دارد طی شود یا خیر، چرا که 
هر کدام از اقدامات نظارتی یک فرآیندی دارند 
و آن فرآیند تابع زمان های خاص خود است، به 
عبارت دیگر پیشــنهاد باید براساس زمان مورد 
نیاز برای اجرایی شــدن، مطرح شــود. وگرنه 
پیشــنهادات از حیث میزان اعتبار هیچ تفاوتی 
میان این مجلس و مجلسی که عمر بیشتری از 

آن باقی مانده، نیست.
این نماینده مجلس درباره نامه چند هفته قبل 
معاون پارلمانی خطــاب به نمایندگان با لحنی 
تند و علنی شدن اختلافات بین دو هفته، گفت: 
به نظر بنده مباحث کارشناسی در اختیار دولت 
اســت، بیانی که نماینده دارد شرح حال مردم 
است به این معنی که نماینده وظیفه دارد آنچه 
که مــردم از او می خواهند، آنچه که مشــاهده 
می کند و آنچه می شــنود را با رعایت ضروریات 
اخلاقــی، بیان کند. وگرنه در مــورد اینکه چه 
کاری باید شــود اگر نیاز به مصوبه قانون داشته 
باشد برعهده مجلس اســت، اما چنانچه درباره 
عملکرد افراد در چارچوب قانون باشــد به این 
ترتیب که اســتنکاف از قانــون صورت گرفت 
باشد، برعهده کسانی است که مدیریت اجرایی 

دولت را برعهده دارند.
در حالی کــه حاجی دلیگانی بــه اختیارات و 
وظایــف مجلس تــا روز آخر تأکیــد می کند، 
آصفری می گویــد مجلس در روز های آخر عمر 

خود نمی تواند اقــدام موثری انجام دهد و بهتر 
اســت دولت و مجلس برای حل مشکلات با هم 

گفتگو کنند.
محمد حســن آصفری، نائب رئیس کمیسیون 
امور داخلی و شــورا ها در پاســخ به این سوال 
که »آیا مجلــس نمی تواند مجلــس در این ۳ 
هفتــه باقی مانــده از عمر خــود اقدامی انجام 
دهد و نظارت ها را مشخصا بر عملکرد اقتصادی 
دولت افزایش بدهــد؟«، گفت: در حوزه قیمت 
ارز دولت به تنهایی مقصر نیســت که بخواهیم 
یقه دولت را بگیریم و بگوییم دولت پاسخ دهد 
در حوزه ارز چه اقداماتی انجام داده اســت. در 
حقیقت اقدامات مــا در مجلس هم در افزایش 
قیمت ارز بی تأثیر نبوده و شرایط به این ترتیب 
نیست که بگوییم دولت به تنهایی در این حوزه 

مقصر است.
بنده بر این باور هســتم که برخــی از اقدامات 
و رفتار هــای دولت ها و مجلس های گذشــته و 
هــم دولت و مجلس فعلــی در این قضیه نقش 
دارند، بنابراین اینکه به دولت گفته شــود طی 
یک هفته وضعیت ارز را روشــن کند، شــدنی 
نیســت. به عبارت دیگر بخشی از مسئله ارز با 
مســئله سیاســت خارجی گره خورده است، به 
این معنی که در حوزه سیاســت خارجه باید در 
مســیر گفتگو و گفتمان بــا دنیا تغییر و تحول 
انجام شــود، گره های ارتباط ما با دنیا باز شود 
و با همه کشــور های دنیا در حوزه های مختلف 
ارتباط داشته باشیم. به عبارت دیگر باید بتوانیم 
غیر از رژیم صهمیونیســتی که خط قرمز است، 

با بقیه کشور های دنیا مسائل خود را باز کنیم.
وی افزود: نکته دیگر اینکه تحریم ها بر افزایش 
قیمت ارز و پایین آمدن ارزش پول ملی بی تأثیر 
نبودنــد؛ بنابراین باید در حــوزه خنثی کردن 
تحریــم و کنار گذاشــتن آن اقدامات مختلفی 
انجــام بدهیم. کمــا اینکه در حــوزه مبادلات 
اقتصادی در مورد مبادلــه کلا با طلا اقداماتی 
انجام شــود. البته در مجلس یازدهم پیشــنهاد 
دادیــم که مبادلات اقتصــادی را به جای ارز با 
طلا انجام دهیم، اما این پیشــنهاد رأی نیاورد. 
در مجمــوع باید گره هــا در بخش های مختلف 

که تأثیرگذار هســتند، باز شود. در مورد اینکه 
بگوییم دولت طی دو هفته موظف است اقدامی 
در راســتای کاهش قیمت ارز انجام دهد، نکته 
این اســت که از عمر مجلس یازدهم ۴ ســال 
گذشــت اینکه در دقیقه آخر از دولت بخواهیم 
مشکل ارز را حل کند، شدنی نیست و از طرف 
دیگر مجلس هم وظیفه دارد تا روز آخر مسائل 
و مــوارد خود را دنبال کند، اما نمی توان به این 
روز های آخر مجلس خیلی امیدوار بود که بتواند 
اقدامی انجام دهــد و موضوعی را پیگیری کند 
چراکه فرصتــی باقی نمانــده و چنین امکانی 
در این حــوزه وجود دارد؛ لذا بهتر اســت این 
بحث های دولت و مجلس کنار گذاشــته شود و 
دولــت و مجلس به جای اینکه توپ را در زمین 
یکدیگــر بیندازند، در چارچوب گره گشــایی از 

مسائل بنشینند و با یکدیگر گفتگو کنند
آصفری در پاســخ به این ســوال که »فزایش 
بگومگو هــا میان دولت و مجلس آن در روز های 
آخر عمر مجلس یازدهــم تا چه اندازه با هدف 
کنار گذاشــتن قالیباف از ریاســت در مجلس 
دوازدهم صورت می گیــرد؟«، گفت: بنده بعید 
می دانم هدف از علنی شــدن اختلافات حذف 
قالیباف از ریاســت در مجلس دوازدهم اســت 
چراکه مردم از شکل گرفتن اختلاف بین دولت 
و مجلس گلایه مند هســتند و دولت و مجلس 
باید بتوانند در کنار یکدیگر مســائل و موارد را 
حل کنند، در جلساتی که با عنوان جلسه سران 
قوا برگزار می شــود، تصمیمات درستی گرفته 
شــود و به جای اینکه این قبیل مســائل وارد 

جامعه شوند، در همین جلسات حل شوند.
»شما به مهلت کم مجلس یازدهم اشاره کردید، 
بنابراین در این مهلت ۳ هفته خیال دولت بابت 
نظارت مجلس راحت است؟«، این سوالی است 
که آصفری در پاســخ به آن گفت: بله چراکه در 
این مــدت خیلی کاری از مجلس برنمی آید که 
انجام دهد. در حال حاضر طرح ها و لوایح نیمه 
کاره در مجلس هستند، علاوه بر این مباحثی از 
قبیل بودجه و جداول آن باقی ماندند، بنابراین 
خیلی نمی تــوان امیدوار بود که این مجلس در 

روز های آخر کاری انجام دهد.
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رمزگشایی از علنی شدن اختلاف دولت و مجلس

حذف قالیباف از ریاست مجلس کلید خورد؟
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یک فعال کارگری گفت: امروز معیشت کارگران 
اوضاع خوبی ندارد و با توجه به تعیین دستمزد 
بدون توجه به مولفه هــای ماده ۴۱ قانون کار، 
کارگــران و بازنشســتگان وضعیــتِ غیرقابلِ 

تحملی دارند.
سهیلا جلودارزاده )نماینده ادوار مختلف مجلس 
و عضو شــورای مرکزی خانه کارگر( در رابطه 
معیشت کارگران گفت: معیشت کارگران اوضاع 
خوبی ندارد و با توجه به تعیین دستمزد بدون 
توجه به مولفه های ماده ۴۱ قانون کار، کارگران 
و بازنشستگان وضعیتِ غیرقابلِ تحملی دارند. 
دســتمزدِ بازنشســتگان بعد از گذشتِ هنوز 
تعیین نشده و خبری از مذاکراتی که در رابطه 
با افزایشِ دستمزدِ کارگران بوده، بیرون نیامده 

است.
جلودارزاده تعطیلیِ برخی کارخانه های تولیدی 
را از مشکلاتِ دیگرِ حوزه ی کار دانست و گفت: 
تعطیل شدنِ برخی از کارگاه ها به دلیلِ نداشتنِ 
مواد اولیه و به تبــعِ آن تعدیلِ کارگران، حتی 
در شرکت هایی که زمانی جنبه ی حیثیتی برای 
جامعه ی تولید داشــتند، نشــان از وضعیتِ بدِ 
تولید دارد. البته ممکن است نارساییِ قوانین و 
ناتوانی در اجرایِ سیاست ها در رسیدنِ به این 
وضعیت بی تأثیر نبوده باشد. قوانین باید قابلیت 

اجرا داشته باشند، قانونی که ضمانتِ اجرا ندارد، 
فایده ای هم ندارد.

عضو شــورای مرکزیِ خانــه کارگر در واکنش 
به افرادی که معتقدند افزایش دســتمزد باعث 
کســاد تولید می شــود و به کارخانه ها آسیب 
می زند، گفــت: این وضعیت بیــش از آنکه به 
عواملی، چون دســتمزدِ کارگران ربط داشــته 
باشد به سیاســت های کلان اقتصادی مربوط 
می شــود. اگر دســتمزد کارگران سببِ کساد 
کارخانه ها و تولید بود، اوضاع باید بهتر می شد، 
چراکه در حال حاضر دستمزد کارگران به هیچ 
وجــه قابلی قبول نیســت و کارگران با حداقل 
دستمزد حتی از پسِ حداقل هزینه های زندگی 
خود هم بر نمی آیند. کارگران شــرایط سختی 
دارنــد و فقر و تنگدســتیِ آن ها کــه نیمی از 
جامعه را تشــکیل می دهند بر رکود بازار تأثیر 
می گــذارد. وقتی توان خریــد کالا های تولید 
شده وجود نداشته باشد، کارخانه ها هم آسیب 
می بینید، چون نمی تواند محصولاتِ خود را به 
فروش برســاند. پس افزایشِ متناسبِ دستمزدِ 
کارگــران اتفاقا به رونــق تولید کمک می کند. 
آنچــه تولیــد را می خواباند عدم ســودآوریِ 
مجموعه های تولیدی است که این هم به عوامل 
 مختلف ربط دارد و سیاست های کلان اقتصادی 

بر این وضعیت اثر می گذارد.
جلودارزاده در پاسخ به این سوال که چرا برخی 
از قوانین از جمله قانــون کار، ضمانت اجرایی 
لازم را ندارند، گفت: من معتقدم ســود برخی 
در این اســت که برخی از قوانین اجرا نشوند. 
در واقع امکانات و سودِ بیشتری از عدم اجرای 
قوانین به دســت می  آورند. همین افراد قوانین 
مــورد نظرِ خود را مصوب می کنند و در اجرای 

آن کوشا هستند.
ایــن فعــال کارگری گفــت: ما حتــی حامیِ 
سرمایه داران هم نیســتیم. قوانین حتی برای 
سرمایه دارانی که از بین مردم عادی برخواسته 
باشند، نیست. بخشی از سرمایه داران توانسته اند 
با گرفتنِ امتیاز و رانت، سرمایه ی خود را افزایش 
دهند و روی کار بمانند و قدرتشــان را هر روز 
بیشتر کنند. پس فرصت های امنِ سرمایه گذرای 
برای همه برابر نیست. برای همین ما نمی توانیم 
طبقه ثروتمند از میان مردم داشته باشیم. یعنی 
اگر فرد به جایی وابسته نباشد، امکانِ کمتری 

هم برای پیشرفت و ثروتمند شدن دارد.
جلــودارزاده گفت: ما حتــی از دوره ی واگذار 
کردنِ کار به خصولتی ها هم گذشــته ایم، وارد 
جناح بندیِ سیاسی شده ایم و یارگیریِ سیاسی 

در واگذار کردن، نقش مهمی دارد.

وی تاکید کرد: به همه ی دست اندرکاران توصیه 
می کنــم که با نگاهی بازتر به وضعیتِ کارگران 
نگاه کنند و ببینند که کارگــران برای گذرانِ 
یک زندگیِ عادی چه مشکلاتِ بسیاری دارند. 
ببینید سبد معیشــت با دستمزد چقدر فاصله 
دارد و به جد فکــری برای رنجِ کارگران کنید. 

این رنج، امکان تولید و رونق را از بین می برد.
جلــودارزاده تاکیــد کرد: موفقیــت در اجرای 
عدالت اســت؛ باید عدالت را اجرا و حق کارگر 
را به آن ها داد تا در مسیرِ رونق و پیشرفت قرار 
بگیریم. عدالت یعنی کارگر برای کار برابرِ حقوق 
یکســان دریافت کند. عدالت با اینکه کسی با 
چند ساعت کار میلیارد ها پول به دست آورد و 
یک کارگر با سال ها کار حتی نتواند پس اندازی 

برای خرید خانه داشته باشد، فرق دارد.
عضو شــورای مرکزیِ خانه کارگر گفت: زمانی 
در جامعه دارایی های عمومیِ زیادی داشــتیم، 
بهره وری ملی بــالا می رفت و همه از این وضع 
منتفع می شدند. تولید به جامعه سود می رساند 
و این با رضایتِ جمعی همرا بود، اما امروز سود 
در جیــبِ عده ای می رود و به جای آنکه حقوق 
کارگران عادلانه تعیین شــود، حقوقی تعیین 
می شود که تفاوتش با سبد هزینه های زندگی 

بسیار است.

همزمان با ادامه ریزش قیمت ها در بازار طلا و ارز، هم اکنون قیمت دلار در بازار آزاد به کانال ۶۰ هزار 
تومان بازگشته است و آن طور که فعالان بازار می گویند احتمال بازگشت قیمت دلار به کانال ۵۰ هزار 

تومان امروز تقویت شده است.
 قیمت دلار که در روزهای نخســت ســال جاری به خصوص پایان تعطیلات نوروز به دلیل بالا گرفتن 
تنش های منطقه ای و حمله صهیونیست ها به کنسولگری ایران در دمشق به اوج خود رسیده بود، این 

روزها به شدت در حال ریزش است.
قیمت دلار در آن ایام به دلیل تشــدید تنش های منطقه ای و نگرانی از شــدت درگیری ها بین ایران 
و اســرائیل به ۷۰ هزار تومان هم رســید؛ دلال های خیابان فردوسی همان موقع اذعان می کردند که 

منتظر دلار ۷۵ هزار تومانی بودیم!
اما با پاسخ قاطع ایران و ناتوانی صهیونیست ها از ادامه درگیری، ریزش قیمت ها در بازار ارز و طلا آغاز 
شــد و همچنان هم ادامه دارد. قیمت دلار که در معاملات اول صبح بیست وششــم فروردین )فردای 
پاســخ قاطع ایران به اسرائیل( در بازار غیررســمی به ۷۰ هزار تومان رسیده بود، در معاملات نخست 
صبح امروز، نهم اردیبهشــت به کانال ۶۰ هزار تومان برگشــته است. به عبارتی دلار طی دو هفته ۱۰ 
هزار تومان کاهش داشته است و آن طور که فعالان حاضر در بازار ارز پیش بینی می کنند، در روزهای 

آینده نیز بازهم شاهد ریزش سنگین قیمت ها در بازار خواهیم بود.
مشــاهدات میدان از بازار ارز در صبح روز بعد از پاســخ ایران به اسرائیل بیانگر نگرانی دلال ها از عقب 
ماندن از بازار و فرار از ضررهای سنگین به دلیل ریزش قیمت ها بود. این وضعیت در دو هفته گذشته 
همچنان در بازار منوچهری، فردوســی و ســبزه میدان حاکم است و دلال ها برای اینکه بیشتر از این 

ضرر نکنند، دلارهایی را که قبلًا در قیمت های بالا خریده بودند، فروختند و قصد خرید هم ندارند.
بازار کاملًا در این ۱۴ روز فروشــنده بوده و کمتر خریداری حاضر به خرید ارز شده است، چراکه همه 
چشم انتظار کاهش بیشتر قیمت ها هستند؛ فعالان بازار ارز می گویند پس از کاهش تنش های سیاسی، 
هیجانات کاذب و جو منفی بازار تخلیه شــد و همین امر به ادامه دار شدن سیر نزولی قیمت ها کمک 

کرد.
برخی دیگر البته می گویند علاوه بر کاهش سطح ریسک های سیاسی، وجود احتمالاتی مبنی بر شروع 
مذاکرات هســته ای و اخبار مثبت درآمدهای نفتی هم به ریزش قیمت ها در بازار دامن زده اســت در 
عین حال ســفر رئیس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد به عربستان نیز به عنوان عامل اثرگذار دیگری 

در روند نزولی قیمت ها در بازار طلا و ارز عنوان می شود.
قیمت دلار صبح امروز در بازار آزاد تهران به کانال ۶۰ هزار تومان بازگشته است؛ قیمت دلار هرات نیز 
که اهمیت بالایی در بازار ارز دارد و کاهش و افزایش قیمت آن بر بازار تأثیرگذار اســت از عصر دیروز 
به کانال ۶۰ هزار تومان بازگشــته بود و هم اکنون به کانال ۵۰ هزار تومان بازگشــته و با قیمت ۵۹ 
هزار و ۸۰۰ تومان معامله می شود. علاوه بر این قیمت درهم امارات هم به عنوان یکی دیگر از عوامل 
مؤثر بر نرخ ارز در بازار داخلی شیب نزولی را در پیش گرفت و در کانال ۱۶ هزار تومان عقب گرد قابل 
توجهی را تجربه کرد.ســیگنال قیمتی از هرات و امارات باعث شده تا فعالان بازار ارز احتمال بازگشت 
قیمــت دلار در بازار تهران را به کانال ۵۰ هزار تومان طی امروز و فردا بســیار جدی بدانند؛ علاوه بر 
این گفته می شود حضور جدی بازار ساز و تزریق های سنگین درهم امارات موجب شده تا اکثر بازارها 
این روزها فروشــنده شوند چراکه احتمال ریزش بیشتر قیمت ها تصویب شده است.ریزش قیمت ها در 
حالی در بازار ارز ادامه دارد که کارشناســان و فعالان اقتصادی متعددی از همان روزهای پرتنش بازار 
و ثبت رکوردهای نجومی به مردم هشدار می دادند که عوامل بنیادی بازار از این افزایش های هیجانی 
حمایت نمی کند و با کاهش التهابات سیاسی، تب دلار هم به زودی فروکش می کند.یحیی آل اسحاق، 
رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق گفته است: اگر شــوک سیاسی جدید رخ ندهد، احتمال 
دارد دلار به دامنه ۵۰ هزار تومان برگردد.جهانبخش سنجابی شیرازی، دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق نیز با تأکید بر اینکه روند افزایش نرخ ارز قطعاً در میان مدت متوقف خواهد شــد؛ گفت: 
با هر شدتی که هیجانات موجب شده است نرخ ارز افزایش یابد، با همان شدت هم تخلیه خواهد شد 

و نرخ ارز به قیمت های قبلی بازمی گردد.
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ریزش سنگین ارز / احتمال بازگشت دلار به کانال ۵۰ هزاری تقویت شد

 تنها ۲۰ حکم قانون هوای پاک
 اجرا شده است

رئیس کمیســیون کشاورزی مجلس گفت: ۲۲۰ 
حکم مربــوط به دســتگاه های متولی در زمینه 
قانــون هوای پاک وجــود دارد که ۲۰ حکم آن 
اجرا شده، ۶۰ حکم ناقص اجرا شده و مابقی آن 

تاکنون اجرا نشده است.
محمدجواد عســکری گفت: مســائل محیط زیســت باید جزو اولویت های مهم دســتگاه های دولت و 
دســتگاه های اجرایی باشــد، امروز اثرات کم توجهی به این حوزه را با مشکلات به وجودآمده مشاهده 

می کنیم و برای جبران این کم توجهی ها لازم است در قالب برنامه حرکت کنیم.
نماینده مردم داراب و زرین دشت در مجلس تصریح کرد: سالانه افراد زیادی به دلیل آلودگی هوا فوت 
کرده یا با مشکلات جدی مواجه می شوند، دستگاه هایی که در زمینه اجرای قانون هوای پاک کم کاری 

کرده اند به عنوان مصداق ترک فعل به دستگاه  قضایی معرفی کرده ایم.
ایــن نماینده مردم در مجلس با تاکید بر اینکه راهی جز ایجاد هم افزایی برای اجرای قانون هوای پاک 
در صنایع کشــور نداریم، عنوان کرد: باید با درنظر گرفتن اســتانداردها و به روزآوری آنان در کشــور 
گفتمان محیط زیســتی را ایجاد کنیم و همه عوام و خواص مسائل زیست محیطی را سرلوحه کار خود 
قرار دهند.عسکری با اشاره به اینکه باید مسائل محیط زیستی را به صورت جدی تر در کتاب های درسی 
آورده شــود، افزود: واحدهای تولیدی و معادن باید به تعهد خود در زمینه کنترل آلایندگی حاصل از 

فعالیت عمل کنند.

دولت قصد دارد دلار را بین ۶۵ تا ۷۵ هزار تومان نگه دارد؟

عضو کمیســیون کشاورزی، با اشاره به وضعیت اقتصادی کشــور گفت: افزایش قیمت دلار روی تمام 
اقلام مورد نیاز زندگی مردم تاثیر می گذارد و رابطه مســتقیمی با آنان دارد. دولت باید این مســئله را 

کنترل کند و به اصطلاح هوای مردم را داشته باشد.
 »شــاهد دلاری هستیم که افسارگسیخته شده و از مرز ۶۴ هزار تومان عبور کرده است. فکر می کنم 
تا پایان ســال به ۸۰ هزار تومان و در حالت بدبینانه امکان دارد به ۱۰۰ هزار تومان نیز برسد. ما همه 
از دولت انتظار داریم زیرا تمام این ها دســت دولت اســت.« این بخشــی از انتقادات ذبیح الله اعظمی 
ســاردویی، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، از شــرایط اقتصادی و بالا رفتن قیمت ارز در روزهای 

اخیر است.
انتقاتی که به مذاق دولتمردان ابراهیم رئیســی خوش نیامد و معاون پارلمانی با ارسال اطلاعیه ای تند 
خطاب به نمایندگان نوشت: »سخنان دو نماینده در کمیسیون کشاورزی مبنی بر اعلام نرخ های کاذب 
و نجومی برای دلار در ماه های آینده ضمن اینکه خلاف پیش بینی های کارشناســان اقتصادی و اعلام 
نظر صریح مدیران بانک مرکزی است، به نوعی سیگنال برای نرخ ارز محسوب می شود که می تواند به 

التهاب در بازار ارز بیانجامد و اقدامی غیر حرفه ای و غیر مسئولانه است.«
در همین راستا، ذبیح الله اعظمی ساردویی، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین، گفت: »واقعیت این اســت که دولت باید در شــرایط فعلی و و وضع موجود دخالت کرده 
و آن را کنتــرل کند. یک مســئله عامیانه در میان مردم وجــود دارد که می گویند، دولت هر وقت که 
بودجه کم می آورد از بالا رفتن دلار خوشــحال می شــود زیرا آن ها را فروخته و بدهی های خودش را 

پرداخت می کند.«
وی ادامه داد: ما این مسئله را قبول نداریم، اما دولت باید حواسش به همه افراد و مردم باشد، افزایش 
قیمت دلار روی تمام اقلام مورد نیاز زندگی مردم تاثیر می گذارد و رابطه مستقیمی با آنان دارد. دولت 
باید این مســئله را کنترل کند و به اصطلاح هوای مردم را داشــته باشد. بانک مرکزی به افزایش پایه 
پولی دقت کند، زیرا ممکن اســت به آن هدف دولت که کاهش تورم اســت، کمتر برســد و به باید به 

وعده ها و قول های خود به مردم عمل کند.«
این عضو کمیســیون کشــاورزی، با اشــاره به وضعیت اقتصادی کشــور گفت: »مــن گفتم دلار در 
بدبینانه ترین حالت به ۱۰۰ هزار تومان می رسد، اما گفتم به ۸۰ هزار تومان نیز می رسد که شرایط به 
آن نزدیک شد. هر چند دولت تلاش می کند که دلار را بین ۶۵ هزار تومان تا ۷۵ هزار تومان نگه دارد. 
اما ممکن اســت در شرایط بین المللی گاهی اتفاقاتی رخ بدهد یا دونالد ترامپ دوباره روی کار آمده و 
کاری بکند که روی قیمت ارز تاثیر بگذارد. در شــرایط بدبینانه، دلار به ۱۰۰ هزار تومان می رســد اما 

اگر دولت مدیریت کند بین همین ۶۰ تا ۸۰ هزار تومان ممکن است باشد.«
ســاردویی با اشــاره به اطلاعیه تند معاون پارلمانی دولت خطاب به نمایندگان گفت: »نمی توان گفت 
دولت وارد فاز تقابلی با مجلس شــده اســت، مجلس روزهای آخر خودش را می گذارند و یک شرایط 
معمول اســت. در خردادماه که مجلس دوازدهم آغاز می شــود، دوباره تمامــی وزرا به مجلس احضار 
می شــوند یا باید در سه شنبه های نظارتی به پرســش های نمایندگان پاسخ داده و گزارش بدهند. یک 
تعامل خوبی بین دولت و مجلس وجود دارد و جلســات مشــترکی که هر ساله برگزار می شود، به حل 

مشکلات کمک می کند.«
وی درباره اظهارات قبلی خود مبنی بر بی نتیجه بودم جلسه مشترک دولت و مجلس گفت: »برخلاف 
جلســات قبلی که یک خروجی داشت، این جلسه به نتیجه نرسید و طبیعی است که پارلمان بخواهد 
کارهای نهایی خود را انجام بدهد. دولت نیز خودش را برای انتخابات ســال بعد آماده می کند و هنوز 

جدول بودجه سال ۱۴۰۳ باقی مانده که باید روی آنان کار شود.«

وعده جدید وزارت راه وشهرسازی: تحویل ۲ میلیون و ۵۰۰هزار واحد مسکن ملی تا پایان سال

وعده هایی که پایانی ندارد

معاون وزیر راه وشهرســازی از تحویل واحدهای مسکن ملی به متقاضیان تا پایان امسال خبر 
داد و گفت: ۲میلیون و ۵۰۰هزار واحد مسکونی در طرح ملی مسکن در دست ساخت است.

 ارسلان مالکی،  در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بیش از ۲میلیون و ۵۰۰هزار واحد مسکونی 
در بخش های مختلف طرح ملی مسکن در دست ساخت است.

او با بیان اینکه ۴۵هزار هکتار زمین برای اجرای طرح ملی مســکن به محدودۀ شهرها الحاق 
شده است، اضافه کرد: ساخت ۵۷شهرک برای اجرای این طرح در کشور مصوب شده است.

معاون وزیر راه وشهرســازی اعلام کرد: مراحل تصویب ایجاد بخشی از شهرک ها برای اجرای 
طرح ملی مســکن به پایان رســیده  اســت و واحدهای مســکونی در این شهرک ها ساخته 

شده است.
مالکی با ابراز اینکه اجرای طرح ملی مســکن در لرستان به دلیل مشکل تأمین زمین دشوار 
شده است، یادآور شد: دستگاه های اجرایی این عقب ماندگی را باید با هم افزایی جبران کنند.
او با اشــاره به تأمین ۳۰۰ هکتار زمین در لرستان بیان کرد: اگر مشکل تأمین زمین در این 

استان رفع شود شاهد سرعت در اجرای طرح ملی مسکن خواهیم بود.
معاون وزیر راه وشهرســازی عنوان کرد: ما تلاش می کنیم که واحدهای مسکونی با پیشرفت 

فیزیکی ۷۰درصد را تا پایان سال ۱۴۰۳ تحویل متقاضیان دهیم.

سهیلا جلودارزاده، فعال کارگری:

حال معیشت کارگران خوب نیست

تولیدی در  یادداشت، راه مردم؛شــرکت های 
مقاطع زمانی مختلف نیاز بــه منابع مالی جدید 
دارند و این منابــع به روش های گوناگون تامین 
می شوند. از آنجا که بســیاری از پروژه ها برای 
اجرا و استمرار، نیازمند ســرمایه هستند، تامین 
مالی برای شــرکت ها اهمیــت زیادی دارد ، لذا 
برای پیشــرفت و توسعه یک شرکت، تامین مالی 

در شــرکت ها، امری حیاتی به شمار می رود.
شــرکت های موفق و پیشــرو با بهــره گیری از 
نیروی متخصص، برند، منابع مالی ارزشــمند و با 
نگاه هوشــمندانه به فرصت های سرمایه گذاری 
در کشور، از طریق توســعه سبد سرمایه گذاری 
ها و ایجــاد تنوع در ترکیب منابــع تامین مالی 
در جهت توســعه مزیت های رقابتی شــرکت و 

رضایت ذی نفعان گام برمی دارند. این شرکت ها 
می تواننــد بــا هزینه ناچیزی نســبت به ســایر 
روش هــا و تکنیک هــای ســرمایه گذاری، منابع 
مالــی موردنیازشــان را با بهره گیــری از اوراق 
ســلف تامین کننــد، زیرا اســتفاده از روش های 
نوین ســرمایه گذاری از طریق بازار ســرمایه یک 
مزیــت رقابتی بــرای ســازمان های اقتصادی و 
شرکت های مختلف است. البته روش های تامین 
مالی درشــرکت ها، با توجه به شرایط یک بنگاه 
اقتصــادی و اهداف آتی شــرکت تغییر می کند.
یکی از مشــهودترین خصوصیات کشــورهای در 
حال توســعه، محدودیت ســرمایه برای تحریک 
رشــد اقتصادی و حرکت در مسیر توسعه است. 
در یکــی از روش هــای تامین مالی ، شــرکت 
ســرمایه مورد نیاز خــود را در قالب وام از بانک 

ها دریافت مــی کند. در همه نظام های اقتصادی 
بانک،  مالی شــامل  تامیــن  دنیا، سیســتم های 
بازار ســرمایه، وظیفه ایجاد، جمع آوری،  بیمه و 
توســعه منابع مالــی و افزایش دارایــی را برای 
ســرمایه گذاری در حوزه های تولید و کسب وکار 
برعهــده دارنــد. باتوجه بــه اینکه از سیســتم 
اقتصــادی و نظام مالی ایــران به عنوان یک نظام 
بانک محور یاد می شــود، مدیریت دارایی، افزایش 
ســرمایه و تامین منابع مالی از طریق نظام بانکی 
انجــام می شــود و اجرای این سیســتم منجر به 
افزایش درخواست انواع تسهیلات از شبکه بانکی 
و افزایش ســود تسهیلات شــده که درنهایت به 
نفع حوزه های تولید و اقتصادی نیست، زیرا سود 
متعلقه منجــر به افزایش هزینــه در بخش های 

تولید و کسب وکار خواهد  شد.

 دکتر شهرام شیرکوند
پژوهشگر و مشاور صنعت

 راهبرد توسعه سرمایه گذاری
 و مشارکت مردم در جهش تولید

دو شنبه 10  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4947

آگهی تجدیدمناقصه/مناقصه عمومی شماره 14۰3-1

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان در نظر دارد جهت اجرای پروژه های ذیل از طریق برگزاری مناقصه/تجدیدمناقصه عمومی انتخاب پیمانکار نماید:
۱- تجدید مناقصه پروژه تکمیل ساماندهی بازار نیم آور با مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۴۳.۶۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )چهل و سه میلیارد و ششصد میلیون ( و مدت اجرای ۸ ماه و سپرده 

شرکت در مناقصه به مبلغ ۲.۱۸۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال)دو میلیارد و یکصد و هشتاد میلیون ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۲
۲- مناقصه پروژه کفسازی گذر قصربا مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۳۱.۰۵۴.۰۰۰.۰۰۰ ریال )سی و یک میلیارد و پنجاه و چهار میلیون ریال ( و مدت اجرای ۴ماه و سپرده شرکت 

در مناقصه به مبلغ ۱.۵۵۲.۷۰۰.۰۰۰ریال)یک میلیارد و پانصد و پنجاه و دو میلیون و هفتصد هزار ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۳
۳- مناقصه پروژه عملیات ساماندهی گذرمیرعمادبا مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۲۲.۵۱۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )بیست و دو میلیارد و پانصد و ده میلیون ریال ( و مدت اجرای ۴ماه و سپرده 

شرکت در مناقصه به مبلغ ۱.۱۲۵.۵۰۰.۰۰۰ریال)یک میلیارد و یکصد و بیست و پنج میلیون و پانصد هزار ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۴
۴-مناقصه پروژه مرمت خانه تاریخی شمال منزل شهید دکتربهشتی با مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۸۰.۱۲۹.۰۰۰.۰۰۰ ریال )هشتاد میلیارد و یکصد و بیست و نه میلیون ریال ( و مدت 
اجرای ۱۱ ماه و سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ ۴.۰۰۶.۴۵۰.۰۰۰ ریال)چهار میلیارد و شش میلیون و چهارصد و پنجاه هزار ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۵
۵-مناقصه پروژه مرمت کوشک میانی پارک باقوشخانه با مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۳۴.۳۲۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال )سی و چهار میلیارد و سیصد و بیست و پنج میلیون ریال ( و مدت اجرای 
۸ ماه و سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ ۱.۷۱۶.۲۵۰.۰۰۰ ریال)یک میلیارد و هفتصد و شانزده میلیون و دویست و پنجاه هزار ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۶

۶- مناقصه پروژه فاز دوم برقراری پیوند دومنار دارالضیافه و محور گردشگری جویباره با مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۲۶.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )بیست و شش میلیارد و دویست میلیون 
ریال ( و مدت اجرای ۴ ماه و سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ ۱.۳۱۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال)یک میلیارد و سیصد و ده میلیون ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۷

۷-مناقصه پروژه کفسازی پهنه گردشگری حمام پنجشنبه با مبلغ برآورد اولیه تقریبی ۱۷.۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )هفده میلیارد و یکصد میلیون ریال ( و مدت اجرای ۴ ماه و سپرده 
شرکت در مناقصه به مبلغ ۸۵۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال)هشتصد و پنجاه و پنج میلیون ریال (با شماره فراخوان ۲۰۰۳۱۰۰۹۲۵۰۰۰۰۰۸

لذا متقاضیان می توانند تا ساعت ۱۷:۰۰ مورخ ۱۹/ ۰۲/ ۱۴۰۳جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند.
- مهلت ارسال پیشنهادات در سامانه ستاد تاساعت ۱۰:۰۰ مورخ ۳۰/ ۰۲/ ۱۴۰۳ تعیین میگردد.

سایر شرایط و مشخصات در اسناد درج گردیده که پیشنهاد دهندگان می بایست یک نسخه از آن را دریافت و با قید قبولی امضاء نموده و به پیشنهاد خود ضمیمه و تسلیم نمایند.

نوبت اول: 1403/2/10             نوبت دوم: 1403/2/17

ت اول
نوب



wصنعت و خودروصنعت و خودرو w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r 4
استقبال گسترده رسانه ها و بازدیدکنندگان نمایشگاه پکن ۲۰۲۴ از 

محصول جدید چری

»PHEV ۹ Tiggo« درخشش 
 در نخستین نمایش جهانی

چری که با شــعار انــرژی جدید، محیط زیســت جدیــد، عصر جدید 
به نمایشــگاه پکن Auto China( ۲۰۲۴ ۲۰۲۴( آمده است، آخرین 

دستاوردهای خود را در زمینه انرژی جدید به نمایش گذاشت.
این خودروســاز بــزرگ و صاحب نام چینی در این رویــداد بین المللی، 
 PHEV ۹ Tiggo شماری از خودروهای جدید و به روز خود از جمله

را رونمایی کرد.
ژو شــائودونگ، مدیرعامل CHERY International BG درباره 
ســیر تکاملی محصولاتی که طی ۲۰ سال اخیر با نشان تجاری تیگو به 
بازار عرضه شده اند، گفت: »تعهد بی وقفه این برند به اصلاح و تکامل به 

ایجاد یک خط تولید متنوع SUV انجامید.«
وی افزود: »تیگو ۹ به عنوان مدل شاخص خانواده تیگو، پرچمدار جدید 

جذابیت و فناوری در این برند است.«
 Conquer with طراحان چــری در طراحی تیگو۹ مفاهیم شــعار
you. Guard for Love )چیرگی با تو؛ نگاهبان عشــق( را مد نظر 
قرار داده اند تا نشستن پشت فرمان این خودرو با حس »چیرگی« و فاتح 
بودن همراه باشــد و بدنه و کابین آن حس ایمنی و محافظت از عزیزان 

همراه او را القا کند.
در این راستا، الِمِان هایی مثل جلوپنجره هشت ضلعی چشم نواز، خطوط 
بدنه پویا و چرخ های چندپره ۲۰ اینچی به خوبی حس قوی و فاتح بودن 
را منعکــس می کنند. مفهوم »نگاهبان« نیــز در فضای ایمن و فناورانه 

کابین خودرو به خوبی تجسم یافته است.
در این بخش، داشبورد متشکل از قسمت های چرمی و قسمت های دارای 
طرح بافت چــوب، صفحه نمایش ۱۵.۶ اینچی ۲.۵K HD و کنســول 
چندمنظوره یکپارچه، ســهولت عملکرد را افزایش داده و فناوری مدرن 
را در داخل کابین خلبانی شــکل آن به نمایش گذاشــته اند. صندلی های 
ارگونومیــک و به اصطلاح قالب بدن تیگــو ۹ نیز راحتی فوق العاده ای را 

برای راننده و سرنشینان تضمین می کنند.
تیگــو ۹ پلاگین هیبرید مجهز به یک موتور ۲ لیتــری توربو پرقدرت با 
گیربکس هشت سرعته اتوماتیک است که حداکثر قدرت ۱۷۵ کیلووات 
)۲۳۴ اســب بخار( و حداکثر گشتاور ۳۸۵ نیوتون متر را در عین مصرف 
بســیار پایین ارائه می دهــد. چراکه برخورداری از فنــاوری موتورهای 
هیبرید در کلاس جهانی، حداقل مصرف ســوخت این خودرو را به تنها 

۵.۲ لیتر در هر ۱۰۰ کیلومتر رسانده است.
 PHEV ۹ DHT Tiggo نکته قابل توجه، سیســتم فوق هیبریــد
است؛ سیســتم Q-POWER که بهره وری انرژی را به سطح بالاتری 

می برد.
موتــور الکتریکی ۳DHT این سیســتم دارای حداکثــر قدرت ۱۶۵ 
کیلووات است که شتاب خودرو را تا حد قابل توجهی افزایش می دهد و 
تحــت فناوری WLTC قابلیت پیمایش بالای ۱۴۰۰ کیلومتر را با یک 
 بار شــارژ و باک فول ارائه می دهد که آغازگر عصر جدیدی از سفرهای 

دوربرد سبز است.
در این محصول می توان ۳۰ تا ۸۰ درصد باتری را در ۲۰ دقیقه شــارژ 

کرد و حداکثر توان ۶.۶ کیلووات تخلیه خارجی را در آن جای داد.
تیگــو PHEV ۹ مجهــز به رانندگــی خــودکار ســطح L۲.۵ با ۱۹ 
عملکــرد ADAS مانند APA ،LKA و DOW اســت. این خودرو 
که با استاندارد ایمنی پنج ســتاره عرضه می شود، بیش از ۸۵ درصد از 
فولاد با مقاومت بالا اســتفاده می کند که انتظارات استانداردهای ایمنی 
پنج ســتاره جهانی ماننــد C-NCAP، ANCAP و EUCAP را 

برآورده می کند.
بدین ترتیــب، با عرضه نســخه پلاگین هیبرید Tiggo ۹ در ســه ماهه 
چهارم ســال ۲۰۲۴، این خودرو آماده است تا بازار SUV های لوکس 

را به سوی عصر جدیدی از پیشرفت های مبتنی بر فناوری سوق دهد.
گروه چری در ســال گذشته )۲۰۲۳(، با فروش یک میلیون و ۱۸۸هزار 
و ۳۱۶ دســتگاه خودرو به رکورد ۱۲ دوره رشد متوالی در فروش دست 

یافت که نشان دهنده افزایش ۵۲.۶ درصدی نسبت به سال قبل است.
از ماه ژانویه تا مارس ۲۰۲۴ نیز گروه چری درمجموع ۵۲۹ هزار و ۶۰۴ 
دستگاه فروخته است که رشــد سالانه ۶۰.۳ درصدی را نشان می دهد. 
درحــال  حاضر، گروه چــری با بیش از ۱۳ میلیــون و ۶۵۰ هزار کاربر 
خودرو در جهان، جایگاه خود را به عنوان برترین صادرکننده خودروهای 

سواری چین برای ۲۱ سال متوالی حفظ کرده است.
ایــن موفقیت را می توان مرهون فعالیت ۸ مرکز اصلی تحقیق وتوســعه 
ازجمله مراکز مســتقر در آمریکای شــمالی، آمریــکای جنوبی و اروپا 
دانســت. جالب اســت بدانیم چری تا پایان ســال ۲۰۲۳، بیش از ۲۹ 
هزار اختراع ثبت کرده و مجوز اســتفاده از بیش از ۱۸هزار مورد آن را 

دریافت کرده است.
با این پشــتوانه ها، حضور چری در بیش از ۸۰ کشــور جهان گسترش 
یافته اســت. درحال  حاضر نیز طیف محصولات صادراتی چری شــامل 
سری تیگو، سری آریزو و ســری های eQ است که قوای محرکه آن ها 

مبتنی بر ICE ،BEV و PHEV است.

رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل مطرح کرد:

 نوسازی کامیون و کِشنده
 امسال در اولویت نیست

برنامه های ســتاد نوســازی ناوگان حمل و نقــل اولویتی روی 
نوســازی خودروهای تجاری باری ندارد. طبق گفته رئیس ستاد 
نوسازی ناوگان حمل ونقل برنامه جدید نوسازی ناوگان مخصوص 
کلانشهرها دیده شــده و قرار است تسهیلاتی به منظور نوسازی 
۲۵۵هزار دستگاه از این وسایل نقلیه در نظر گرفته شود که ۲۱۰ 
هزار دســتگاه از آن ها موتورسیکلت ها هســتند و مابقی شامل 
تاکســی ها و اتوبوس های درون شهری می شوند. هر چند اسقاط 
و نوسازی خودروهای فرســوده بدون دریافت تسهیلات و خارج 
از این برنامه امکان پذیر اســت اما تســهیلاتی بــرای آن در نظر 
گرفته نشده، این در حالی است که سهم خودروهای سنگین در 
انتشار آلاینده های محیط زیستی ۱۳درصد و خودروهای سنگین 

و نیمه سنگین مسافری ۱۷درصد است.
رئیس ســتاد نوســازی ناوگان حمل ونقل به تازگــی اظهار کرد: 
»برنامه نوسازی ناوگان مخصوص کلانشهرها دیده شده و ممکن 

است در سایر شهرها هم به صورت پراکنده انجام شود.«
مهران ســالاریه افزود: »این برنامه در ســال اول و دوم شــامل 
اتوبوس، تاکســی و موتورسیکلت می شود و در سال سوم تاکسی 
درون شــهری، موتورســیکلت و وانت را در برمی گیرد و در سال 
چهارم و پنجم می توانیم به خودروهای شــخصی هم تسهیلات 

دهیم.«
وی در ادامــه افــزود: »در نظر داریم در ســال جدید ۲۵۵هزار 
دستگاه از وســایل نقلیه را نوسازی کنیم که ۲۱۰ هزار دستگاه 
از آن ها شــامل موتورسیکلت ها می شــود و مابقی درحال حاضر 

تاکسی و اتوبوس را دربرمی گیرد.«
وی بیــان کرد: »مذاکراتــی در این خصوص انجام شــده و این 
جلسات همچنان ادامه داد. در اسقاط خودرو یک بحث مربوط به 
تسهیلات و بحثی مربوط به دستورالعمل اسقاط است که تقریبا 

در حال نهایی شدن است.«
وی ادامه داد: »این موضوع فراتر از ســتاد ماســت و باید در یک 
کارگــروه تصمیم گیری شــود. به طور کلی مبالغ تســهیلات و 
نرخ سود تسهیلات با اســتفاده از منابعی که در صندوق داریم، 

مشخص می شود.«
ســالاریه همچنین در ادامه با اشــاره به عقب ماندگی در حوزه 
اسقاط در سال های اخیر عنوان کرد: »چهارسال حوزه اسقاط در 
کشــور تعطیل بوده است و میانگین باید به ۲۰درصد اسقاط در 
ازای ورودی هر سال برسیم. یعنی هر سال باید معادل ۲۰درصد 
ورودی، خروجی داشــته باشــیم تا به اســتانداردهای روز اروپا 
برســیم.«وی ادامه داد: »در چهار سال گذشته این عدد ۹صدم 
درصد بوده و حتی به یک درصد هم نرســیده اســت. در اولین 
سالی که وزارت صمت این مسئولیت را برعهده گرفته این رقم را 

تقریبا ۵ برابر کرده ایم و به ۵درصد رسانده ایم.«
وی تصریح کرد: »تا قبل از این تنها مسیر برای خروج خودروهای 
فرسوده در کشور واردات بود که از سال ۹۶ هم زمان با بحران های 

ارزی و توقف واردات، اسقاط خودرو هم در کشور ممنوع شد.«
وی افزود: »بعد از ۱۷ســال توانستیم تولیدکننده وسایل نقلیه و 
خودرو را در کشــور مجبور کنیم تا در قبال مسئولیت اجتماعی 

خود، خودرو از رده خارج کند که مسئولیت بزرگی است.«
وی همچنیــن افــزود: »براســاس آیین نامــه ســال ۸۸ هــم 
خودروسازان باید به ازای یک سوم از تولیدات خود گواهی اسقاط 
ارائه می کردند اما ۱۷ ســال این قانون اجرا نشــد. اما براســاس 
قانون ســاماندهی صنعت خــودرو، از آذرمــاه ۱۴۰۱ در نهایت 
این عوارض از خودروســازان دریافت شد.«رئیس ستاد نوسازی 
ناوگان حمل ونقل در ادامه با اشــاره به فرســودگی بالای ناوگان 
ســنگین کشــور اظهار کرد: »یک موضوع این است که دو بحث 
توسعه ناوگان و نوسازی ناوگان به طور جداگانه مطرح هستند و 
موضوع دیگر این است که ما سیاستگزار حوزه خودرویی نیستیم؛ 
یعنی در مجموع ما در حوزه نوسازی براساس تکالیفی که ایجاد 
می شــود، اقدام می کنیم.«وی ادامه داد: »تعداد خودروهایی که 
قرار است وارد کشور شود، مشخص است. گذشته به این صورت 
بود که به ازای خودرو وارداتی، خودرو فرســوده ای از رده خارج 
می شــد اما رویکرد کلی قانون ســاماندهی، ارائه تبصره )گواهی 
اسقاط( است.«وی عنوان کرد: »ممکن است یک خودرو فرسوده 
مانند اتوبوس مثلا ۳۰ تبصــره تولید کند. از طرف دیگر ممکن 
است تبصره مورد نیاز برای خودروهای وارداتی ۱۵دستگاه باشد. 
همیــن موضوع باعث تعدیل قیمت ها شــده، یعنی بازار تولید و 
بــازار مصرف را جداگانــه در نظر گرفته ایم تا به صرفه باشــد و 
اقتصاد آن بچرخد.«مهران سالاریه درخصوص چرایی عدم توجه 
به کامیون ها در نوســازی ناوگان به روزنامه دنیای خودرو گفت: 
»این آیین نامه ازسوی محیط زیســت با جدیت پیگیری می شد. 
بنابراین اگر با رویکرد محیط زیستی به این آیین نامه نگاه کنیم، 
خودروهای درون شــهری بیشتر معطوف به اتوبوس درون شهری 

و موتورسیکلت است.«

کارشناس حوزه خودرو مطرح کرد:کارشناس حوزه خودرو مطرح کرد:

آیا آیا 33 میلیارد دلار ارز واردات  میلیارد دلار ارز واردات CBUCBU به مونتاژکاران رسید؟ به مونتاژکاران رسید؟

اگــر ارز برای واردات خــودرو در صندوق دولت نبوده 
اســت چرا به متقاضیان بازار مکررا توصیه شده به بازار 

نروند تا خودرو خارجی وارد شود؟
در حالــی کــه واردکننده هــا منتظــر تخصیص ارز و 
آزاد شــدن مســیر واردات محصولات خارجی هستند، 
مونتاژکاران داخلی با اســتفاده از اعتبارات توانســتند 

تیراژ تولید و فروش خود را افزایش دهند.
هرچنــد افزایش عرضه می تواند عطش بازار را فروکش 
دهد اما با توجه به آنکه مونتاژکاران داخلی نتوانســتند 
تعــداد قابل توجهــی از محصولات خــود را روانه بازار 
کننــد، همچنــان التهابــات در بازار خــودرو موجب 
می شود حضور سوداگران پررنگ تر از متقاضیان نهایی 

در این بازار نشان داده شود.
مســیح نوروزی کلدهی، فعال و کارشناس حوزه خودرو 
بــا بیــان اینکه شــرکت های واردکننده خــودرو طی 
شش ســال گذشــته زیر چرخ شــرکت های مونتاژکار 
داخلی له شــده اند، به »دنیای خــودرو« گفت: »دولت 
ســیزدهم بیش از یک ســال قانون ممنوعیت واردات 
خودرو را کنار گذاشته اســت وعده واردات ۲۰۰هزار 
در  را  جهانــی  خودروســازان  محصــولات  دســتگاه 
کوتاه مــدت مطرح کرد البته تنها نتیجه ای که طی این 
ماه ها حاصل شــده، ترخیص ۴ هزار و ۳۸۶ دســتگاه 

خودرو است.
هرچنــد کارشناســان دولتی معتقدند ایــن روند کُند 
بــه دلیل کمبود ارز اتفاق افتاده امــا فعالان اقتصادی 
عنــوان می کنند دولــت در ابتدای طرح آزادســازی 
واردات خــودرو ارز موردنیاز عملیاتی شــدن واردات 

حداقل ۶۰ هزار خودرو را در دست داشته است.«
وی در ادامه تصریح کرد: »اگر ارز برای واردات خودرو 
در صندوق دولت نبوده اســت چرا بــه متقاضیان بازار 
مکررا توصیه شــد به بازار نروند تا خودرو خارجی وارد 
شــود؟! فنر تقاضا را متراکم کردنــد و اگر این ارز آن 
زمان در دســترس دولت بوده چطور هزینه شده که به 

واردات خودرو نینجامیده است.«
این کارشــناس حوزه خودرو در گلایه از سیاست های 
دوگانه اتخاذشــده ازســوی دولت درخصوص واردات 
»نهادهــای  عنــوان کــرد:   CKD و   CBU،SKD
مختلف ازجمله بانک مرکزی، روی خوشی به تخصیص 
ارز برای واردات خودرو نشــان نمی دهند؛ مونتاژکاران 
همچنان نور دیده سیاســتگزار در زمینه تخصیص ارز 

هستند.«
برخــی کارشناســان می گوینــد ارزبــری خودروهای 
مونتاژی تفاوتــی با خودروهای وارداتــی ندارند، چرا 
شــما معتقدید ارز خودروهای وارداتی به خودروسازان 

یافته است؟ اختصاص  خصوصی 
آمار تولید خودرو ســال گذشته نشان می دهد در سال 
۱۴۰۲ حدود ۲۷۹هزار دســتگاه انواع خودرو در بخش 
خصوصی تولید شــده که نســبت به مدت مشابه سال 

پیش از آن حدود ۶۱درصد افزایش را نشان می دهد.
همچنیــن ســهم بخش خصوصی حــدود ۲۳درصد از 
کل تولید خودرو در کشــور بوده؛ برای درک بهتر این 
عدد بهتر اســت اشاره کنیم که این میزان در سال ۹۸ 

پنج درصد بوده است.
با توجه به ارزبری زیادی که مونتاژ خودرو درپی دارد، 
می توان ادعا کرد مصرف ارز این حوزه پابه پای واردات 
خودرو کامل بوده اســت؛ به طوری که بیشــترین ارز 
مصرفــی در حــوزه خودرو صــرف واردات قطعه برای 
خودروها می شــود یا به عبارت دیگر رشد ثبت شده در 
مونتاژ خــودرو بدون صرف بخــش قابل توجهی از ارز 

حوزه خودرو شدنی نبود.
اختصاص ایــن میزان ارز بــه واردات قطعات منفصله 
بــرای خودروهــای مونتاژی در شــرایطی اســت که 
کمبود ارز تاکنــون مهم ترین بهانه سیاســتگزار برای 
روند قطره چکانی واردات خودرو بــوده عجیب به نظر 

می رسد.
بــه طور میانگیــن برای مونتاژ هر دســتگاه ۱۴هزار و 
۵۰۰ دلار نیاز اســت. از یک سو طی سال گذشته تولید 
انــواع خودرو در بخش خصوصــی افزایش ۶۹درصدی 
یافتــه و ازســوی دیگر آمار گمرک نشــان می دهد در 
بین ۱۰ قلم عمده کالاهــای وارداتی، قطعات منفصله 
خودروهای ســواری حضور فعــال دارندبرخی فعالان 
بــازار و صنعــت خــودرو معتقدند دولت گذشــته با 
ممنوعیت واردات خودرو توپ مشکلات صنعت و بازار 
خودرو را به زمین دولتی فعلی انداخت، نظر شــما در 

این خصوص چیست؟
اگــر کمــی عمیق تر بــه ماجرا نــگاه کنیــم، متوجه 
می شــویم وزارت صمت که ظاهرا موافق واردات است، 
بخــش اعظمی از ارز مدنظر را به توســعه خودروهای 
مونتاژی اختصاص داده چراکه طبق آمار وزارت صمت 
به طــور میانگین برای مونتاژ هر دســتگاه ۱۴ هزار و 
۵۰۰ دلار نیاز است، از یک سو طی سال گذشته تولید 
انــواع خودرو در بخش خصوصــی افزایش ۶۹درصدی 
یافتــه و ازســوی دیگر آمار گمرک نشــان می دهد در 
بین ۱۰ قلم عمده کالاهــای وارداتی، قطعات منفصله 

خودروهای سواری حضور فعال دارند.
واضح اســت برای حمایت از خودروســازان خصوصی 
ارز واردات در اختیار مونتاژکاران قرار داده شــده، این 
وضعیت تخصیص ارز به مونتاژکاران در حالی است که 
بــرای واردات خودرو در مجمــوع یک میلیارد دلار ارز 
در نظر گرفته شــده بود که البته برای پرداخت همین 
مقدار هم ســنگ اندازی صورت گرفــت و نتیجه کار تا 
انتهای ســال ۱۴۰۲ ترخیص ۴ هزار و ۳۸۶ دســتگاه 

خودرو است.
آیا سیاســت های دولت سیزدهم درخصوص آزادسازی 
واردات خودرو توانســته است از شتاب جهش قیمت ها 

در این حوزه جلوگیری کند؟

همان طور که پیش تر هم مطرح شد، دولت درخصوص 
واردات خودرو برنامه مشخصی نداشته و این اطمینان 
هم وجود ندارد که به وعده وزیر پیشین وزارت صمت 
عمل می کنــد یا خیر. وزارت صمــت به جای واردات 
خودرو کامل از کشورهایی همچون ژاپن و کره که هم 
مشتریان بیشــتری در بازار دارند و هم نقش موثرتری 
در تعدیــل قیمت ها؛ در بازار با ایجــاد فضای روانی و 
تبلیغات شــرایط را مدیریت کرده و با متقاضیان نهایی 
بازی می کند. متاســفانه ارز واردات خودرو را به مونتاژ 
خودروهــای چینی اختصاص می دهد کــه هم از نظر 
کیفیت جای ابهام دارند و هم قطعاتشان در بازار گران 

و کمیاب شده است.
در ایــن زمینه اســتفاده ارز حاصل از صــادرات یکی 
از راهکارهــای تامین ارز واردات خودرو معرفی شــده 
اســت، آیا واردات با ارز متقاضی یا با منشــأ خارجی 
می تواند نیــاز متقاضیان به محصولات خودروســازان 

جهانی را تامین کند؟
در بین کشــورهایی که مقاصد اصلــی صادراتی ایران 
محســوب می شــوند، هیچ یک واردات قابل  توجهی در 

حوزه خودرو و قطعه از ایران نداشته اند.
در بین این کشــورها که شــامل چین، امارات، ترکیه، 
هند، پاکســتان، افغانســتان، عمان، روسیه و اندونزی 
می شــوند، تنها روسیه است که ۷درصد از کالاهایی را 
کــه از ایران وارد می کند به خودرو و قطعات اختصاص 
داده اما به دیگر کشــورهای مذکــور صادراتی در این 
حــوزه نداریم یا دســت کم به قدری کم اســت که در 

دسته بندی سایر کالاها محسوب می شود.
بــه همین دلیل ارز موردنظر بــرای واردات محصولات 
خودروســازان جهانی از این طریق تامین نخواهد شد 
و دولــت بایــد همان طور که بــه واردات قطعات برای 
مونتــاژ خودروهای چینی اهمیــت می دهد به واردات 

با کیفیت نیز توجه داشته باشد. خودروهای 
راهکار پیشنهادی شما به کارشناسان دولتی و مدیران 
اجرایــی شــرکت های واردکننده خــودرو درخصوص 
ســرعت بخشــیدن بــه واردات و عرضــه محصولات 

جهانی چیست؟ خودروسازان 
طی ســال گذشــته بالغ بر ۳ میلیــارد و ۱۶۳ میلیون 
دلار ارز به شــرکت های مونتاژکار تخصیص داده شده 
اســت، اما همچنان مشکلات ارزی به عنوان سد اصلی 
واردات خودرو اعلام می شــود. البتــه طبق برنامه های 
سیاستگزار در ســال جاری باید آمار واردات خودرو با 

باشد. قابل توجهی همراه  رشد 
در این صــورت این پرســش مطرح می شــود که آیا 
سیاســتگزار راضی خواهد شــد بخشــی از ارز مونتاژ 
خــودرو را بــه واردات تخصیــص دهد؟ بــه نظر من 
چنین احتمالی بســیار ضعیف است و قطعا سیاستگزار 
خودرویی روندی را که ســال گذشته داشته است؛ در 

سال جاری نیز ادامه خواهد داد.

قیمت خودرو در انتظار تصمیم بزرگ سران قوا
قیمت  گذاری خودرو یکی از چالش برانگیزترین اقداماتی اســت که ازســوی شــورای رقابت، ســازمان حمایت مصرف کنندگان و البته وزارت صمت انجام می شود. سال گذشــته این پدیده دستوری در صنعت خودرو با چند مصاحبه به نوعی 
پاس کاری شــد تا بســیاری در ســال جدید وزارت صمت و سازمان حمایت را مسئول قیمت گذاری خودرو بدانند. البته برخی افراد این اقدام را پیش درآمدی بر آزادسازی قیمت خودرو یا حداقل استانداردسازی قیمت خودرو براساس هزینه 

تمام شده و یک سود معقول عنوان کردند.
بسیاری در نیمه دوم فروردین ماه سال جاری در انتظار لیست قیمت  جدید خودرو بودند که ظاهرا ازسوی سازمان حمایت آماده و به وزارت صمت و دولت تحویل شده بود. اما این لیست منتشر نشد تا شاید بار دیگر شورای رقابت قیمت گذاری 

را در دست بگیرد.
کلاف پیچیده قیمت گذاری خودرو یا بهتر بگوییم قیمت گذاری دســتوری، با فروش دســتوری در سامانه یکپارچه و البته تولید دستوری همراه شد. این روند چنان پیچیده شد که شاهد اظهارات گوناگون ازسوی سیاستگزاران در این بخش 

بودیم. در این بین واردات خودروهای کارکرده هم ظاهرا به اختلاف نظری در سطح تصمیم گیران و مجریان اقتصادی کشور تبدیل شد.
وزیر صمت که چندماه پیش واکنشــی نســبت به واردات خودروهای کارکرده نداشت، در اظهارنظری جدید در بین اعضای کمیسیون اصل۹۰ مجلس از آماده بودن آیین نامه واردات خودروهای کارکرده خبر داد و دلیل این  را که چرا بیش از 

یک سال است این قانون اجرا نشده، به نوعی به معاون اول رئیس جمهور مرتبط دانست.
فارغ از اینکه چنین اختلافاتی گســترده بوده یا در حد سیاســتگزاری های معمول کشــور است، آنچه اهمیت دارد، این است که ظاهرا وزیر و نمایندگان مجلس به تنهایی اختیار کافی برای اجرایی کردن برخی سیاست هایی را که باید انجام 

شوند؛ ندارند.
همه متفق القول می دانند قیمت گذاری دستوری باید کنار گذاشته شود و قیمت ها براساس نرخ روز مواداولیه مصرفی و تورم موجود در اقتصاد و صنعت محاسبه شود اما توانایی اجرایی کردن آن را به تنهایی ندارند.

خودروساز در سال جدید احتمالا دیگر نمی تواند روند تولید را با این قیمت ها ادامه دهد. یعنی خودروساز نمی تواند نسبت به سال گذشته افزایش تولید داشته باشد و چه بسا با ادامه این شرایط حتی این روند کاهشی شود.
بدهی به شبکه تامین و قطعه سازان نیز افزایش پیدا کرده و آن طور که شنیده می شود، چند ماه است پرداختی انجام نشده و ازسوی دیگر نیز خودروساز در لیست سیاه شبکه بانکی و پولی قرار گرفته است و نمی تواند تامین نقدینگی کند.
با این شرایط راهی جز اتخاذ تصمیم بزرگ ازسوی سران سه قوه برای آزادسازی یا استانداردسازی قیمت خودرو باقی نمی ماند. با ادامه روند فعلی زیان در صنعت خودرو روزبه روز بیشتر شده و در مقابل عرضه خودرو در بازار کمتر و قیمت 

خودرو در بازار به شدت افزایش پیدا خواهد کرد.بازنده اصلی هم خودروساز و البته مشتریانی خواهند بود که هم دستشان از خودروهای داخل کارخانه کوتاه شده و هم جیب شان برای خرید خودرو از بازار خالی است.
براســاس شــنیده ها قیمت خودرو در گرو تصمیم سران سه قوه اســت. وزیر صمت نیز تاکید می کند این وزارتخانه به تنهایی در این زمینه تصمیم گیر نیست بلکه مجری مصوبات و تصمیماتی است که ازسوی شورای رقابت بر حوزه خودرو 

تحمیل شده است.
حالا صنعت خودرو نیازمند دستور مقامات بالای نظام برای تعیین قیمت خودرو است. هرچند صنعت خودرو و قیمت گذاری آن نباید این چنین پیچیده می شد که کار به مقامات بالا برسد اما حالا تولید در صنعت خودرو نیازمند تصمیماتی 

بزرگ و کارساز است.
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معاون سازمان زندان ها:

بسیاری از مشکلات روحی، روانی و رفتاری با »نماز« حل می شود

معاون ســلامت، اصلاح و تربیت سازمان زندان ها ترویج نماز در میان زندانیان و مراکز اصلاحی وتربیتی 
را اولویت جدی برنامه های فرهنگی دانست و گفت: معتقدم بسیاری از مشکلات روحی، روانی و رفتاری 
با نماز حل می شود برهمین اساس هم در ترویج نماز و مفاهیم آن در زندان ها همواره فعال خواهیم بود.

ه نقل از پایگاه اطلاع رســانی ســازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور، نشست »ستاد اقامه 
نماز« سازمان زندان ها، ۸ اردیبهشت  ماه با حضور معاونین و جمعی از مدیران ستادی برگزار شد.

در این جلسه ابراهیمی معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان با بیان اینکه امروز شاهد اقدامات مثبت 
در حوزه ترویج نماز در زندان های کشــور هســتیم، گفت: هر اقدامی در حوزه نماز باید به تحول گرایی 
درونی انســان ختم شود تا شــاهد افزایش حسنات و امر به معروف باشیم. بنابراین کار در این حوزه را 

باید فراتر از دستورالعمل ها دانست و با تعهد به سمت اجرای آن رفت.
وی تأکید کرد: درحوزه زندان ها اجرای برنامه های فرهنگی باید در امتداد و جزئی از نماز باشد تا اصلاح، 
تربیت و بازاجتماعی شــدن زندانی محقق شود. اقدامات حول ترویج نماز در زندان ها قابل تقدیر است و 

همچنان هم باید تقویت شود.
همچنین ضیایی فرد معاون سلامت، اصلاح و تربیت سازمان زندان ها نیز ترویج نماز در میان زندانیان و 
مراکز اصلاحی وتربیتی را اولویت جدی برنامه های فرهنگی دانست و افزود: معتقدم بسیاری از مشکلات 
روحی، روانی و رفتاری با نماز حل می شود برهمین اساس هم در ترویج نماز و مفاهیم آن در زندان ها 

همواره فعال خواهیم بود.
در این جلســه موضوعات و مصوبات برنامه های فرهنگی با محوریت نماز برای اجرا در ســطح ادارات و 

زندان های سراسر کشور مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

خطر فعلی سلامت عمومی ناشی از آنفلوآنزای پرندگان »کم« است

ســازمان جهانی بهداشت )WHO( اعلام کرد خطر کلی سلامت عمومی ناشی از آنفلوآنزای پرندگان 
)H۵N۱( »کم« است.

 با این حال ســازمان جهانی بهداشت اعلام کرد برای افرادی که در معرض تماس با پرندگان، حیوانات 
یا محیط های آلوده هستند، خطر ابتلا به این بیماری کم تا متوسط   در نظر گرفته می شود.

این ســازمان تاکید کرد ارزیابی خطرات این بیماری ممکن اســت با کسب اطلاعات بیشتر توسط این 
کارشناسان آژانس سازمان ملل، تغییر کند.

این ســازمان با توصیه به مصرف شــیر پاستوریزه و نه خام، گفت: این ویروس در شیر شناسایی شده و 
نقش احتمالی آن در انتقال در حال بررسی است.

در همین حال، سازمان غذا و داروی ایالات متحده اخیراً اعلام کرد از هر پنج نمونه شیر تجاری آزمایش 
شده در یک نظرسنجی سراسری، یک نمونه حاوی ذرات ویروس H۵N۱ است.

آنفلوآنزای پرندگان برای اولین بار در ماه مارس در گله های حیوانات در تگزاس شناسایی شد و یافته 
های بعدی نشان دهنده وجود ویروس در ۱۰ گله دیگر در هشت ایالت آمریکا بود.

به گزارش آناتولی، آخرین داده های مربوط به نمونه های شــیر نشان می دهد که شیوع این بیماری در 
ایالات متحده بیش از آنچه قبلًا تصور می شد، گسترده تر است.

ویروس آنفلوآنزای پرندگان که اکنون توجه ها را به خود جلب کرده اســت، اولین بار در ســال ۱۹۵۹ 
شناسایی شد. از سال ۲۰۲۰، این ویروس در میان گونه های حیوانی بیشتری گسترش یافته است - از 

جمله سگ ها و گربه ها در چندین کشور.
آنفلوآنزای پرندگان مانند هر آنفلوآنزای دیگر از جمله ســرفه، بدن درد و تب است. با این حال، برخی 

از افراد حتی ممکن است به ذات الریه شدید مبتلا شوند.

پایین ترین نرخ مالیات بر دخانیات در ایران

تولید سالانه ۷۰ میلیارد نخ سیگار در کشور

کشف خطر جدید میکروپلاستیک ها بر سلامت

دبیــر جمعیت مبارزه با دخانیات ایران بــا بیان اینکه ضمن تاکید 
بر اینکه ایــران پایین ترین نرخ مالیات بر دخانیات نســبت به نرم 
جهانی را دارد، در عین حال درباره مضرات ســیگارهای الکترونیک 
هشــدار داد و گفت: این سیگارها در حالی در کشور تبلیغ می شود 
که بســیاری از کشــورها نســبت بــه تحریم مصرف ســیگارهای 

کرده اند. اقدام  الکترونیکی 
دکتــر محمدرضا مســجدی، با بیــان اینکه معاهده نامــه کنترل 
دخانیات توســط ســازمان جهانی بهداشــت در ســال ۲۰۰۳ به 
تصویب رســید، اظهار کرد: تصویــب معاهده نامه کنترل دخانیات، 
یک حرکت عظیم علیه مصرف دخانیات در سطح جهان به حساب 
می آید. پــس از تصویب معاهده نامه کنتــرل دخانیات، صاحبان و 
مافیای صنعت دخانیات در مســیر تولیــد فرآورده های جدید گام 
برداشــتند تا افــراد بیشــتری را گرفتار دخانیــات کنند؛ چرا که 
صنعت دخانیات به عنوان ســومین صنعت ســودآور جهان معرفی 

شده است. 
وی در پاســخ به سوال ایسنا درباره سیگارهای الکترونیک و ادعای 
ترک دخانیات با اســتفاده از این ســیگارها، ادامه داد: شرکت های 
تولیدکننــده محصولات دخانــی ادعا می کنند ســیگارهایی تولید 
کرده اند که فقط حاوی نیکوتین اســت و موادی که در سیگارهای 
کلاســیک وجــود دارد در این محصول وجود ندارد. شــرکت های 
دخانــی ادعــا می کننــد ســیگارهای جدیــد یعنی ســیگارهای 
الکترونیکی نه تنها اعتیادآور نیســتند و وابســتگی کمتری دارند، 
بلکه از این ســیگارها می توان برای ترک دخانیات اســتفاده کرد. 
»ترک دخانیات«، یک شــعار حق به حساب می آید اما شرکت های 
تولیدکنندگان دخانیات از یک شــعار حق برای تحقق اهداف باطل 

می کنند.  استفاده 
دبیر جمعیت مبارزه با دخانیات ایران با بیان اینکه  ضرر سیگارهای 
الکترونیک در مقایســه با سیگارهای کلاسیک کمتر نیست، افزود: 
شــرکت های تولیدکننــده دخانیات بــه ســیگارهای الکترونیک 
موادی مانند گلیســیرین، مواد معطــر و برخی از افزودنی ها اضافه 
کرده اند. بررســی ها بیانگر این است مشتقاتی که در ویپ ها و سایر 
ســیگارهای الکترونیک وجود دارد، اگر از دود سیگار و قلیان بدتر 
نباشــد، همان خطر و ضررهــا را به همــراه دارد. نتایج مطالعات 
بیانگر این است، استعمال ســیگارهای الکرونیکی سبب سکته های 

قلبی و مغزی، بیماری های مزمن تنفســی و سرطان می شود. 
ایــن متخصص با بیان اینکه برخی از کشــورها نســبت به تحریم 
مصرف ســیگارهای الکترونیکی اقدام کرده اند، خاطرنشــان کرد: 
آمریکا نســبت به تحریــم مصرف ســیگارهای الکترونیک در تمام 
ایالات های این کشور اقدام کرده است. هچنین فرانسه اعلام کرده 
است که مصرف ویپ و سیگارهای الکترونیکی تا پایان سال جاری 
میلادی در این کشــور ممنوع می شود. این کشور، طرح ممنوعیت 

ســیگار الکترونیک را به اتحادیه اروپا ارائه داده تا سایر کشورهای 
عضــو این اتحادیــه نیز در جهــت ممنوعیت مصرف ســیگارهای 

بردارند.  گام  الکترونیک 
 مسجدی با اشــاره به ممنوعیت مصرف سیگارهای الکترونیک در 
کشــورهای پیشرفته، گفت: اگرچه مصرف ســیگارهای الکترونیک 
در کشــورهای پیشــرفته ممنوع شده اما این دســت سیگارها در 
کشورهایی مانند ایران مصرف می شــود؛ به نحوی که قیمت ویپ 
در کشور از ۲۰۰ هزار تومان تا ۲ میلیون تومان است. اگرچه تولید 
و عرضه ســیگارهای الکترونیک در کشــور ممنوع است اما برخی 
خواهان تولید ســیگارهای الکترونیک در کشــور هستند. افرادی 
کــه خواهان تولید ســیگار الکترونیک در کشــور هســتند ادعای 
خــود تحت عنوان »جلوگیری از درآمد خارجی ها و کســب درآمد 
داخلی« مطرح می کنند و با درخواســت خــود، دولت و مجلس را 
تحت فشار قرار می دهند. دبیر جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات 
ادامه داد: اگر ســیگار الکترونیک در کشور تولید شود، سود از آن 
صاحبان ایده می شــود اما جوانان باید تاوان تولید این ســیگار در 
کشــور را بپردازند. نتایج مطالعات بیانگر این است که ۱۸ درصد از 
جوانانی که ســیگارهای الکترونیک مصرف می کنند، گرفتار اعتیاد 
مواد دخانی می شــوند. مضرات ســیگارهای الکترونیک محدود به 
اعتیاد بــه مواد دخانی نمی شــود؛ بلکه ۶ تــا ۸ درصد از افرادی 
که ســیگارهای الکترونیک مصرف می کنند، گرفتار اعتیاد به مواد 
مخدر می شــوند. دبیر جمعیــت مبارزه با دخانیــات ایران با بیان 
اینکه ایران با اشــاره به نرخ اعتیــاد در جوانان افزود: آمار و ارقام 
مربــوط به اعتیاد جوانان تکان دهنده اســت. باز هم تاکید می کنم 
افرادی که موضوع تولید ســیگارهای الکترونیک را مطرح می کنند 
فقط به فکر منافع مالی خود هســتند اما نکته مهم و اساســی این 
اســت تولید ســیگارهای الکترونیک می تواند تمام ارکان کشور را 
تحت تاثیر قرار دهد.وی گفت: رســانه ها باید موضوع آســیب های 
تولید ســیگارهای الکترونیک را در کانون توجه قرار دهند. نه تنها 
رسانه ها بلکه وزارتخانه های »علوم، تحقیقات و فناوری«، »آموزش 
و پرورش« و »ورزش و جوانان« باید برای حفظ جوانان دســت به 
دســت یکدیگر دهند و تفریحات سالم را برای جوانان فراهم کنند 
تا جوانــان گرفتار مواد دخانی نشــوند. وی با بیــان اینکه حدود 
۸۰ تــا ۸۵ درصد صنعت محصولات دخانی به صورت مســتقیم و 
غیرمســتقیم در اختیار ایالات  متحده اســت، اظهار کرد:  براساس 
آمار و ارقام وزارت »صنعت، معدن و تجارت«، ســالانه حدود ۷۰ 
میلیارد نخ ســیگار در کشــور تولید می شود که سهم عمده آن در 
 Japan Tobaco« اختیار شرکت های خارجی اســت. شرکت
International« حدود ۵۰ درصد ســیگارهای کشور را تولید 
می کند؛ بــه عبارت دیگر، این شــرکت ۳۵ میلیارد از ۷۰ میلیارد 
 British« نخ ســیگار را تولید و عرضه می کند. همچنین شرکت

American Tobbacco« نیــز حــدود ۱۸ میلیــارد نــخ از 
مجموع ســیگارهای تولیدی کشــور را تولید و عرضه می کند. در 
بهترین حالت ممکن، شــرکت دخانیات ایران حدود ۱۱ میلیارد نخ 
ســیگار تولید می کند؛ بر این اســاس، ۱۰ تا ۱۲ درصد از مجموع 
ســیگارهای که در کشور تولید می شــوند، داخلی هستند و سایر 
ســیگارها توسط عاملان شــرکت های خارجی تولید می شود. دبیر 
جمعیــت مبارزه با دخانیات ایران با بیــان اینکه ۶۵ تا ۷۰ درصد 
سیگارهای مصرفی کشور توسط کشورهای خارجی تولید می شود، 
گفــت: قاچاق محصــولات دخانی توســط شــرکت های خارجی 
تولیدکننده محصولات دخانی انجام می شــود و این شــرکت ها از 
پرداخت مالیات فراری هســتند. بررســی ها بیانگر این است ایران 
پایین تریــن نــرخ مالیات بر محصــولات دخانــی را دارد. اگرچه 
مجلــس برای افزایــش نرخ مالیات محصــولات دخانی تلاش کرد 
اما در نهایت میزان نرخ مالیات بر محصولات دخانی ســال جاری، 
۲۸ درصد خرده فروشی است. وی با اشاره به نرم جهانی مالیات بر 
ســیگار گفت: نرم جهانی مالیات بر دخانیات ۷۶ درصد قیمت یک 
نخ سیگار است؛ به طور مثال، میزان نرخ مالیات بر سیگار برای دو 
کشور پاکستان و اردن به ترتیب ۷۴ و ۸۶ درصد است. بسیاری از 
کشــورهای دنیا که از منظر اقتصادی به ایران شــبیه هستند، نرخ 
مالیــات بر دخانیــات بالایی دارند و مالیــات محصولات دخانی را 
صرف امور ســلامت مردم می کنند. مســجدی با بیان اینکه برخی 
نســبت به افزایش نــرخ مالیات محصولات دخانــی انتقاداتی وارد 
می کننــد، افزود: مخالفان افزایش نرخ مالیات بر محصولات دخانی 
بر این باور هســتند که افزایش نرخ مالیات می تواند صنعت داخلی 
را با مشــکل مواجه کند. ایــن ادعا در حالی مطرح می شــود که 
بهتریــن حالت ممکن حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد ســیگارهای مصرفی 

در کشور تولید داخل هستند. 

نتایــج تحقیقات جدید نشــان می دهــد که مواد 
شیمیایی ســمی اضافه شــده به مواد پلاستیکی 
برای مقاوم کردن آنها در برابر شــعله می توانند از 
راه پوســت یعنی تماس با میکروپلاستیک ها وارد 
بدن شــوند.به گزارش ســایتک دیلی، این تحقیق 
اولین ارائه کننده شــواهد تجربی اســت که نشان 
می دهد مواد شــیمیایی موجــود به عنوان افزودنی 
در میکروپلاستیک ها می توانند به عرق انسان نفوذ 
کنند و ســپس از طریق پوست جذب جریان خون 

شوند.
بسیاری از مواد شــیمیایی که به عنوان ضد حریق 
و نرم کننده ها اســتفاده می شوند، به دلیل شواهدی 
مبنی بر اثرات نامطلوب ســلامتی ازجمله آســیب 
به کبــد یا سیســتم عصبی، ســرطان و خطراتی 
برای ســلامت باروری ممنوع شده اند، با این حال، 
این مواد شــیمیایی هنوز در وســایل الکترونیکی 
قدیمی، مبلمان، فرش ها و مصالح ســاختمانی در 
محیط وجود دارند.در حالی که آسیب های ناشی از 
میکروپلاستیک ها به طور کامل شناخته نشده است، 
نگرانی فزاینده ای در مورد نقش آنها به عنوان کانال 
قرار گرفتن انســان در معرض مواد شیمیایی سمی 
وجود دارد.گروه تحقیقاتی در مطالعه ای که ســال 
گذشته منتشر شد، نشــان داد که مواد شیمیایی 
از میکروپلاســتیک ها در عرق انســان  فروشسته 
می شود. نتایج تحقیق کنونی نیز نشان می دهد که 
این مواد شــیمیایی می توانند از طریق عرق در سد 

پوستی، جذب بدن شوند.
این گروه در آزمایش های خود، از مدل های نوآورانه 
پوست سه بعدی انســان به عنوان جایگزینی برای 
حیوانــات آزمایشــگاهی و بافت های بریده شــده 
انسانی اســتفاده کردند. این مدل ها طی دوره ۲۴ 
ساعته در معرض ۲ شکل متداول میکروپلاستیک 
حاوی دی فنیــل اترهای پلی برومینــه، یک گروه 

شــیمیایی که اغلــب برای پلاســتیک ضد حریق 
استفاده می شــود، قرار گرفتند.نتایج نشان داد که 
۸ درصد از مواد شیمیایی در معرض پوست جذب 
می شوند و پوســت هیدراته تر یا عرق آورتر سطوح 
بالاتری از مواد شــیمیایی را جــذب می کند. این 
تحقیق اولین شواهد تجربی را در مورد نحوه کمک 
کردن این فرآیند به ســطوح مواد شیمیایی سمی 
موجود در بدن، ارائه می دهد.دکتر اووکرویه آبافه، 
محقق این تحقیق از دانشــگاه بیرمنگام انگلستان 
می گوید: میکروپلاســتیک ها در همه جای محیط 
زیســت وجــود دارند و بــا این حال مــا هنوز در 
مورد مشکلات ســلامتی که می توانند ایجاد کنند، 
اطلاعات به نســبت کمی داریم.نتایج تحقیقات ما 
نشــان می دهد که آنها به عنــوان »حاملان« مواد 
شیمیایی مضر هستند که می توانند از طریق پوست 
وارد جریان خون ما شوند. این مواد شیمیایی پایدار 
هســتند، بنابراین با قرار گرفتن مداوم یا منظم در 
معــرض آنها، انباشــتگی تدریجی وجــود خواهد 
داشــت تا جایی که شــروع به ایجاد آسیب کنند.

دکتر محمد عبدالله، دانشــیار علــوم محیطی در 
دانشــگاه بیرمنگام و محقق اصلی این طرح، بیان 
کرد: این یافته ها شــواهد مهمی را برای نهادهای 
نظارتی و سیاســت گذاران به منظور بهبود قوانین 
پیرامون میکروپلاســتیک ها و محافظت از سلامت 
عمومــی در برابــر مواجهه مضر فراهــم می کند.
پروفسور اســتوارت هاراد، یکی از محققان، افزود: 
این تحقیــق گام مهمی  در درک خطرات مواجهه 
با میکروپلاســتیک ها برای سلامتی ماست. با تکیه 
بــر نتایج، تحقیقات بیشــتری بــرای درک کامل 
مســیرهای مختلف قرار گرفتن انســان در معرض 
میکروپلاســتیک ها و چگونگــی کاهــش خطرات 
ناشی از این مواجهه مورد نیاز است.این گروه قصد 
دارد در تحقیقات آینده، مســیرهای دیگری را که 
از طریق آنها میکروپلاســتیک ها می توانند مسئول 
ورود مواد شــیمیایی سمی به بدن باشند، از جمله 
استنشــاق و بلع، بررســی کنند. این کار توســط 
فلوشیپ تحقیقاتی ماری کوری در برنامه تحقیقات 

و نوآوری افق ۲۰۲۰ اتحادیه اروپا تامین می شود.

با کودکان بدغذا چگونه رفتار کنیم
جدای از ذائقه در خیلــی از مواقع رفتارهای غلط غذایی خانواده عامل اصلی 

ایجاد بدغذایی در بچه ها است.
بدغذایی کودکان از جمله معضلاتی است که خانواده های زیادی با آن درگیر 
هســتند. در بســیاری از دورهمی ها و مهمانی ها پدران و مادرانی را می بینید 
که کودکان شان علاقه ای به خوردن غذا از خود نشان نمی دهند و والدینی که 
بشــقاب به دســت دنبال آن ها برای دادن یک قاشق غذا هستند. این که چرا 
این کودکان تمایلی به خوردن غــذا ندارند و خانواده ها چگونه می توانند این 

مشکل را رفع کنند. شاید سوال بسیاری از آن ها باشد.  
دکتر سمیرا ابراهیم اف متخصص تغذیه درباره بدغذایی کودکان می گوید:

 معمــولا بدغذایی در بچه ها این گونه تعبیر می شــود کــه آن ها از پذیرفتن 
غذاهــای جدید امتناع می کنند و محدودیت خــوراک دارند، یعنی فقط یک 

سری از غذاها را می خورند و تنوع غذایی ندارند.

وی در ادامــه عوامل تاثیرگذار بر روی بدغذایی کــودکان را این گونه عنوان 
می کند:یک سری عوامل ژنتیکی هســتند که در تعیین ذائقه نقش دارند. به 
هر حال هر کســی ذائقه ای دارد. جدای از ذائقه در خیلی از مواقع رفتارهای 
غلط غذایی خانواده عامل اصلی ایجاد بدغذایی بچه ها اســت. در سنین پایین 
زمانی که تغذیه تکمیلی شــروع می شود بچه ها باید با طعم های مختلف آشنا 
شــوند. غذاها باید به مقدار کم، و در زمان خودشــان مصرف شوند. این گونه 
نباشــد که به بچه  ۶ ماه، غذایی که مربوط به ۱۰ ماهگی اش است، را بدهیم.  
بنابراین طبق پروتکل های تغذیه تکمیلی باید غذاهای مختلف را تست کنند. 
سر سفره خانواده نیز باید تا جایی که امکان دارد با توجه به شرایط اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی هر خانواده غذاهای مختلف گذاشــته شود. اگر بچه ای از 
خوردن غذایی امتناع کرد نباید آن را برای همیشه از سفره غذایی بچه حذف 
کنیم. گاهی اوقات لازم اســت یک غــذا را ۱۰ تا ۱۵ بار به بچه ارائه دهیم تا 

بعــد از آن، خوردن یا نخــوردن آن را بپذیرد.مطمئن ترین افراد برای بچه ها،  
پدر و مادرشــان هســتند از نظر آن ها هر کاری که والدین شان انجام دهند، 
پسندیده و قابل انجام است. بنابراین وقتی بچه می بیند مادرش میوه می خورد 
ایــن بچه هم به خوردن میوه گرایش پیــدا می کند. اما اگر مادری هیچ وقت 
خودش میوه نخورد بچه ممکن است هیچ وقت سراغ خوردن آن نرود، از طرف 
دیگر این بچه اگر ببیند مادر شــکلات می خورد یا خواهر و برادر بزرگ ترش 
چیپــس و پفک می خورند این عادت در او شــکل می گیرد.ابراهیم اف درباره  
چگونگی رفتار خانواده ها با این مشــکل اظهار می دارد: تنوع غذایی داشــته 
باشــند. غذاهایی که خیلی شور یا شیرین هستند را از بچگی، به آن ها ندهیم 
تا بچه ها گرایش به این طعم ها نداشته باشند، در غیر این صورت در بزرگسالی 
هم به ســمت خوردن این نوع از غذاها می روند. در واقع هر چه سفره غذایی 
خانواده ســالم تر باشد و کمتر غذاهای ناســالم به بچه داده شود زمینه ایجاد 

این نوع بدغذایی ها که فقط خوردن غذاهای صنعتی است، ایجاد نمی شود.
این متخصص تغذیه اســتفاده از غذاهای فست فودی را برای کودکان بدغذا 
و گرایش این کودکان به ســمت این نوع از مواد غذایی را این گونه تشــریح 
می کند:اولین قدم این اســت که بچه ها را در مواجهه با این غذاها قرار ندهیم 
و این که وقتی بچه کار خوبی انجام می دهد از غذاهای فست فودی به عنوان 
جایزه استفاده نکنیم، تا بچه این غذاها را با شادی تلفیق نکند. مثلا زمانی که 
نمــره خوب می گیرد جایزه مثلا پیتزا بگیرد این بعد از یک مدت دیگر براش 
جــا می افتد که باید فقط از این غذاها اســتفاده کند. طعم دهنده هایی که به 
این غذاها اضافه می شــوند و نوع طبخ شان جوری است که بچه ها راغب تر به 
خوردن آن ها هســتند و غذاهای ســنتی را نمی خورند. بنابراین تا جایی که 
امکان دارد برای آن ها تهیه نشود. بچه ها معمولا اگر برای مدتی گرسنه بمانند 

هر غذایی جلویشان بگذارند می خورند. 

خبر

کشف روش های درمانی بالقوه  بیماری کلیه پلی کیستیک

ایسنا/خراســان رضوی محققان اعلام کردند از کیســت های خطرناکی که در طول زمان در بیماری کلیه پلی کیستیک ایجاد می شوند، می توان با یک نسخه 
طبیعی از یک ژن معیوب پیشگیری کرد.

به بیان دیگر، این پتانســیل وجود دارد که روزی دانشــمندان بتوانند یک ژن درمانی برای درمان بیماری ایجاد کنند. آنان همچنین کشف کردند که نوعی 
دارو، به نام گلیکوزید، می تواند از اثرات ژن معیوب در کلیه پلی کیستیک جلوگیری کند. این اکتشافات می تواند زمینه را برای رویکردهای درمانی جدید در 

درمان کلیه پلی کیستیک فراهم کند که میلیون ها نفر را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار می دهد.
دانشمندان از ویرایش ژن و مدل های سه بعدی سلول های انسانی موسوم به ارگانوئیدها)شبه اندام ها( برای بررسی ژنتیک کلیه پلی کیستیک استفاده کردند 
که اختلال ارثی کلیوی تهدیدکننده زندگی اســت و در آن نقص ژن باعث می شــود لوله های میکروســکوپی در کلیه ها مانند بالن های آب منبسط شده و 

کیست ها را در طول دهه ها تشکیل دهند.  
کیست ها می توانند بافت سالم را از بین ببرند و منجر به مشکلات عملکرد کلیه و نارسایی آن شوند. اکثر افراد مبتلا به کلیه پلی کیستیک با یک نسخه ژن 

سالم و یک نسخه ژن معیوب در سلول های خود متولد می شوند.
افراد مبتلا به کلیه پلی کیســتیک اغلب بین ۵۰ تا ۶۰ ســالگی به مرحله نهایی بیماری کلیه پیشرفت می کنند و گزینه های درمانی استاندارد موجود دیالیز 
یا پیوند کلیه اســت، با این حال، دیالیز به طور قابل توجهی کیفیت زندگی بیمار را به خطر می اندازد، در حالی که به دســت آوردن کلیه پیوندی می تواند 
چالش برانگیز باشد. یکی دیگر از گزینه ها، داروی تولواپتان مورد تایید سازمان غذا و دارو است که بسیار پرهزینه است و عوارض جانبی شدیدی روی کبد 

دارد.
دکتر بنجامین فریدمن، محقق ارشــد این تحقیق، در دانشگاه واشنگتن، سیاتل آمریکا، گفت: تحقیق روی کلیه پلی کیستیک انسان بسیار دشوار است زیرا 
سال ها و دهه ها طول می کشد تا کیست ها تشکیل شوند. این بستر جدید در نهایت به ما مدلی برای بررسی ژنتیک این بیماری می دهد و امیدواریم بتوانیم 

به میلیون ها نفر مبتلا به این بیماری پاسخ دهیم.
برای درک بهتر دلایل ژنتیکی تشکیل کیست در این بیماری، فریدمن و همکارانش به دنبال این بودند که مشخص کنند آیا ارگانوئیدهای کوچک کلیه سه 

بعدی انسان با یک نسخه ژن طبیعی و یک نسخه معیوب می توانند کیست را تشکیل دهند یا خیر.
آنان ارگانوئیدهایی را که می توانند ویژگی های ساختار و عملکرد یک اندام را تقلید کنند، از سلول های بنیادی پرتوان القایی تولید کردند که قادر به تبدیل  

به هر نوع سلولی در بدن هستند.
محققان برای تولید ارگانوئیدهای حاوی جهش های مرتبط بالینی، از یک روش ویرایش ژن به نام ویرایش پایه برای ایجاد جهش در مکان های خاصی روی 

ژن های بیماری کلیه پلی کیستیک نوع یک و نوع ۲ در سلول های بنیادی انسانی استفاده کردند.
آنان روی چهار نوع جهش در این ژن ها تمرکز کردند که با اختلال در تولید پروتئین پلی سیستین باعث ایجاد بیماری کلیه پلی کیستیک می شوند. اختلال 

در ۲ نوع پروتئین پلی سیستین یک و ۲ با شدیدترین اشکال بیماری کلیه پلی کیستیک همراه است.
محققان سپس سلول های دارای دو جهش کپی ژن در ارگانوئیدها را با سلول هایی با تنها یک جهش نسخه ژن مقایسه کردند.

در برخی موارد، آنان همچنین از ویرایش ژن برای تصحیح جهش در یکی از ۲ نسخه ژنی استفاده کردند تا چگونگی تأثیر این کار را روی تشکیل کیست 
ببینند. آنان دریافتند که ارگانوئیدها با ۲ نسخه ژن معیوب همیشه کیست تولید می کنند و آنهایی که دارای یک نسخه ژن خوب و یک نسخه بد هستند، 

کیست تشکیل نمی دهند.
فریدمن بیان کرد: ما نمی دانستیم که آیا داشتن یک جهش ژنی در تنها یک نسخه ژن برای ایجاد کلیه پلی کیستیک کافی است یا عامل دوم مانند جهش 
دیگر یا آســیب حاد کلیوی ضروری اســت. مشخص نیســت که چنین محرکی چگونه خواهد بود و تاکنون، ما مدل تجربی خوب برای کلیه پلی کیستیک 

انسانی نداشته ایم.
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راه اندازی دانشکده پرستاری مسجدسلیمان افت قیمت ال ان جی به روند جایگزینی گاز با زغال سنگ شتاب می بخشد

مدیرکل آســیا، آفریقا و اقیانوســیه معاونت امور 
بین الملل و بازرگانی وزارت نفت گفت: هم اکنون، 
براساس برآورده ها کشــورهای آفریقایی بالاترین 
رشد اقتصادی را طی سال ۱۴۰۲ داشته اند و این 
مسئله چشم انداز روشنی را برای توسعه همکاری 

ما با این قاره در دو دهه آینده رقم خواهد زد.
 سلیمان قاسمیان ظهر )یکشنبه، نهم اردیبهشت( 
در نشســت تخصصــی نفــت، گاز، پالایــش و 
پتروشــیمی دومین اجلاس بین المللــی ایران و 
آفریقا با اشاره به عزم دولت سیزدهم برای توسعه 
همکاری های دوجانبه با کشــورهای آفریقایی در 
حوزه صنایع پایین دستی و بالادستی صنعت نفت 
و نیز فرصت های تکرارنشــدنی بازار در این قاره، 
گفت: هم اکنون، براساس برآوردها، کشورهای این 
قاره بالاترین رشــد اقتصادی را طی سال گذشته 
داشــته اند و این مسئله چشم انداز روشنی را برای 
توســعه همکاری ما با این قــاره در دو دهه آینده 

رقم خواهد زد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه ۷.۲درصــد از ذخایر 
هیدروکربــوری جهان در قاره آفریقــا قرار دارد، 
افزود: طی دو ســال اخیر بیشترین اکتشاف های 
مواد نفتــی و گازی جهان به ترتیب در کشــورها 
نامیبیا، غنا، آنگولا و آفریقای جنوبی انجام شــده 

است.
مدیرکل آســیا، آفریقا و اقیانوســیه معاونت امور 
بین الملــل و بازرگانــی وزارت نفت بیــان کرد: 
هم اکنون در حوزه تقاضــای فرآورده های نفتی و 
گازی شــاهد افزایش تقاضا در قاره آفریقا هستیم. 
این قاره اکنون ظرفیت پالایشی روزانه ۳ میلیون 
و ۷۰۰ هزار بشــکه را دارد که نســبت به مصرف 
داخلی خود بسیار کمتر است، ازاین رو ما می توانیم 
بازارهای صادراتی فرآورده های نفتی خوبی در این 
قاره، به خصوص در شرق و جنوب آن داشته باشیم.
قاســمیان صــادرات خدمات فنی و مهندســی، 
بازســازی پالایشــگاه های موجــود و صــادرات 
فرآورده های نفتی و گاز مایع را از دیگر فرصت های 
ایجاد ارتباط بیشتر با صنعت نفت قاره آفریقا اعلام 

کرد.
براســاس این گزارش، رضا نوشــادی، مدیرعامل 
شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران نیز در این 
نشســت تخصصی با بیان اینکه تا ســال ۲۰۴۰ 
مصــرف گاز در جهان ۲۲ تــا ۲۶ درصد افزایش 
داشــته و هم زمان شــاهد افزایــش تقاضای این 
حامــل انرژی خواهیم بود، گفــت: ایران به عنوان 
دومیــن دارنده ذخایر گازی جهــان همواره یکی 
از ظرفیت هــای بالقوه برای تأمیــن پایدار گاز در 

دهه های آینده خواهد ماند.
وی بــا یــادآوری اینکــه صنعــت گاز ایران طی 
ســال های اخیر با وجود تحریم هــای همه جانبه 
کشــورهای غربی توانسته اســت تولید خود را از 
حدود ۴۰۰ میلیون مترمکعب در ســال ۱۳۸۹ به 
بیــش از ۸۷۵ میلیون مترمکعــب در حال حاضر 
برســاند، تصریح کرد: هم اکنون فرایند تولید گاز، 
از مرحله تولید تا توزیع، بدون حضور شرکت های 
خارجی و ازسوی متخصصان ایرانی انجام می گیرد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران 
با اشاره به اینکه این شــرکت هم اکنون مدیریت 
بیــش از ۴۴۰ هــزار کیلومتر خط لولــه گاز در 
کشــور را بر عهده دارد، افزود: در بخش ســاخت 
ایستگاه های تقویت فشــار و پالایشگاه های گازی 
به ترتیب ۹۲ و ۷۶ درصد به خودکفایی رسیده ایم. 
ما و ۲۵۰ شــرکت  دانش بنیان داخلی مرتبط با ما 
می توانیــم در زمینه احــداث و تعمیرات خطوط 
لوله و ایستگاه های تقویت فشار گاز، به کشورهای 

آفریقایی خدمات فنی و مهندسی ارائه کنیم.
نوشادی پروژه های بازیابی کربن، مینی ال ان جی، 
تولید هیدروژن از گاز، ســاخت توربواکســپندر و 
حذف کربــن را از پروژه های جدید در صنعت گاز 
دانســت و گفت: هم اکنون ایران در بحث ساخت 
دو نوع توربوکمپرســور، بیــش از ۲ میلیون دلار 

سرمایه گذاری کرده است.
براســاس این گــزارش، علی شــاهوردی، مدیر 
هماهنگــی افزایش ظرفیت و تعمیرات اساســی 
پالایشگاه های فراسرزمینی در شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران نیز در این نشست 

تخصصی، گفت: ایــران آمادگــی دارد در زمینه 
تعمیرات اساســی، تأمین تجهیــزات، نگهداری و 
تولید در حوزه پالایشگاهی با کشورهای آفریقایی 

همکاری داشته باشد.
وی با اشــاره بــه اینکه ایران ۳۰ ســال پیش در 
زمینه تعمیر و ســاخت پالایشگاه های نفت و گاز 
۱۰۰درصد به خارج وابســته بــود، بیان کرد: در 
سایه مدیریت دولت ها و محدودیت های اعمال شده 
تحریمی پس از ۴۵ ســال تحریم و هشــت سال 
جنــگ، هم اکنون ضمــن خودکفایــی کامل در 
تعمیــرات، پالایشــگاه های نفتی خارجــی را نیز 

تعمیرات اساسی می کنیم.
مدیــر هماهنگی افزایــش ظرفیــت و تعمیرات 
اساسی پالایشگاه های فراسرزمینی در شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی، کمپرسورهای 
فرایندی، کاتالیســت های بنزین ســاز، مبدل های 
حرارتی، کولرهای آبی صنعتی، خدمات مکانیک، 
پایپینگ، عایق، فیلتر، ترانسفورماتور و ابزار دقیق 
را ازجملــه صدها محــور صادراتی خدمات فنی و 

مهندسی به قاره آفریقا اعلام کرد.
براســاس ایــن گــزارش، امیر هوشــنگ کرمی، 
سرپرست امور بین الملل شرکت ملی گاز ایران نیز 
در این نشســت تخصصی با بیان اینکه هم اکنون 
قاره آفریقا در زمینه تولید و مصرف ال پی جی برابر 
اســت، گفت: این قاره به شدت به انرژی و سوخت 
نیاز دارد و ایران به عنوان سومین تولیدکننده گاز 
مایع )ال پی جی( می تواند در افزایش صادرات این 

حامل انرژی در این قاره، نقش آفرینی کند.
وی در ادامه بیان کرد: هم اکنون چین، هند و ژاپن 

به ترتیب بزرگ ترین مصرف کنندگان ال پی جی در 
جهان به شــمار می آیند و در قاره آفریقا مراکش، 
مصر، تونس و آفریقای جنوبی به ترتیب بزرگ ترین 

واردکنندگان این حامل انرژی هستند.
سرپرســت امور بین الملل شــرکت ملی گاز ایران 
قیمت بــالا و نبود اســکله های اســتاندارد را دو 
دلیل عمده مصرف پایین ال پی جی در قاره آفریقا 
دانست و گفت: تولید این ماده در ایران طی چند 
سال اخیر صعودی بوده و از ۵ میلیون تن در سال 
۲۰۲۱ به ۷ میلیون تن در ســال ۲۰۲۳ رســیده 

است.
براســاس این گــزارش، بیژن چگنی، سرپرســت 
مدیریــت کنتــرل تولید شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی ایران نیز در این نشست تخصصی، با 
تأکیــد بر اینکه هم اکنون عمده محصول صادراتی 
پتروشــیمی ایران به قاره آفریقا کود اوره اســت، 
افزود: هم اکنون ســالانه حدود ۳۵۰ میلیون دلار 

کود اوره به این قاره صادر می شود.
وی با اشــاره به اینکه ایران ۹۵ میلیارد دلار طرح 
پتروشیمی جدید و در حال اجرا دارد، تصریح کرد: 
از این مقدار تاکنون ۱۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
انجام شده و مذاکرات برای ۸۲ میلیارد دلار دیگر، 

از طریق فاینانس در حال انجام است.
سرپرســت مدیریــت کنترل تولید شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی ایران صادرات کاتالیست را یکی 
از فرصت های ارتباط صنعت پتروشــیمی ایران و 
قاره آفریقا اعــلام کرد و گفت: هم اکنون ایران در 
زمینه کاتالیست به خودکفایی ۹۵درصدی رسیده 

است.

چشم انداز روشن توسعه همکاری نفتی ایران و آفریقا طی ۲ دهه آینده

رئیس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز:

 صدور خدمات فنی و مهندسی
 باید با فروش نفت خام رقابت کند

خبر

خبر

 آغاز عملیات اجرایی احداث ۳ نیروگاه خورشیدی
 به همت هلدینگ پتروفرهنگ

مدیرعامل هلدینگ پتروفرهنگ از آغاز اجرای ســه طرح نیروگاه خورشــیدی در اســتان های مصوب 
وزارت نیرو در آینده ای نزدیک خبر داد.

به نقل از هلدینگ پتروفرهنگ، جواد زارع پور در نشســت ارزیابی عملکرد ۶ماهه ســال مالی ۱۴۰۳-
۱۴۰۲ شــرکت مفنا )شــرکت مدیریت فرایندهای نیروگاهی ایرانیان( با تأکید بر اینکه مدیران ارشد 
این شــرکت باید احداث یک طرح تازه را در ســال ۱۴۰۳ در دستور کار داشته باشند، بیان کرد: این 
شــرکت باید درمجموع اجرای ۱۰ طرح را هدف گذاری کنــد و مجموعه پتروفرهنگ نیز با تمام توان 

حمایت خواهد کرد.
وی با اشاره به تولید ۴۶ هزار و ۴۸۰ مگاوات ساعت برق از سوی ۲ نیروگاه گچساران و اسفندقه کرمان 
در ۶ ماهه اول ســال مالی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ افزود: نیروگاه گچســاران ۳۷ هزار و ۵۲۳ مگاوات ساعت و 
نیروگاه اسفندقه کرمان ۸ هزار و ۹۵۷ مگاوات ساعت در این ۶ ماه تولید داشته اند که درمجموع درآمد 

عملیاتی هر ۲ مجموعه ۶۱۰ میلیارد ریال بوده است.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز گچساران اعلام کرد

 راه اندازی اورژانس هوایی یکی از خدمات
 برجسته دولت سیزدهم در گچساران

مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچســاران با بیان اینکه راه انــدازی اورژانس هوایی یکی از 
خدمات برجســته دولت سیزدهم برای این منطقه اســت، گفت: صنعت نفت گچساران با داشتن ۱۱ 

پایگاه اورژانس و ۱۱ آمبولانس پیشرفته یکی از شرکت های ویژه به  شمار می رود.
به نقل از شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچســاران، غلامرضا کمالی روز شنبه )هشتم اردیبهشت( در 
دیدار با جعفر میعادفر، رئیس اورژانس کشــور، با اشاره به گستردگی سایت های این شرکت در سطح 
استان خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، فارس و بوشهر گفت: پراکندگی سایت های مختلف این شرکت 
سبب شده است که در صورت بروز اتفاق ها، سوانح و حوادث، دسترسی مصدومان به نزدیک ترین مرکز 
درمانی، با توجه به بعد مســافت، در کمترین زمان امکان پذیر نباشد و این موضوع در سال های پیش، 

یکی از چالش های خدمات رسانی به شمار می رفت.
وی افزود: خدمت در شــأن مردم منطقه را وظیفه خود می دانیم و با پیگیری های انجام شده، به زودی 

بیمارستان نفت نیز وارد چرخه خدمات رسانی می شود.
در این دیدار، جعفر میعادفر، رئیس اورژانس کشــور، بیان کرد: امدادگران اورژانس ســالانه بیش از ۵ 
میلیون مأموریت امدادی برای خدمات رسانی به بیماران و حادثه دیدگان مختلف در سطح کشور انجام 

می دهند.
وی بیان کرد: این میزان خدمات به صورت هوایی، دریایی و زمینی به اقشــار مختلف مردم به شــکل 

رایگان انجام می شود.
همچنین محمدامین نیکویی نژاد، سرپرســت اورژانس پیش بیمارســتانی کهگیلویه و بویراحمد نیز در 
ادامه این نشســت، با بیان اینکه هم اکنون ۵۳ پایگاه اورژانس جــاده ای، زمینی و یک پایگاه اورژانس 
هوایی در مناطق مختلف کهگیلویه و بویراحمد کار خدمات رســانی به حادثه دیدگان را به عهده دارند، 
گفت: با توجه به سخت گذربودن مناطق مختلف این استان، استقرار بالگرد در شهرستان های گچساران 

و کهگیلویه و بویراحمد ضروری است.
وی افزود: با تلاش های شــرکت نفت و گاز گچســاران و رایزنی های انجام شده، دومین پایگاه اورژانس 

هوایی کهگیلویه و بویراحمد در گچساران راه اندازی می شود.
سرپرست اورژانس پیش بیمارســتانی کهگیلویه و بویراحمد اظهار کرد: به  دلیل قرارگرفتن شهرستان 
گچساران در مسیر استان های جنوبی و بروز حوادث جاده ای پرشمار و وجود تأسیسات نفتی و صنعتی، 
راه اندازی پایگاه اورژانس هوایی در گچســاران ضروری بود که با همت مســئولان شــرکت نفت و گاز 

گچساران، این مهم در آینده نزدیک محقق می شود.

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی:

رویکرد مثبتی را در بهینه سازی مصرف گاز در دولت سیزدهم شاهد هستیم

رئیس فراکســیون محیط زیســت مجلس با بیان اینکه رویکردی مثبت را در بهینه ســازی مصرف گاز 
در دولت ســیزدهم شاهد هستیم، گفت: همسو با تأکیدهایی که سال هاست در این حوزه وجود دارد، 
قوانین و مقرراتی درباره لزوم بهینه ســازی مصرف انرژی تدوین شــده است و نهادهای مختلف کشور 

مأمور اجرای آن ها شدند.
 سمیه رفیعی با تأکید بر اینکه ضرورت بهینه سازی مصرف انرژی به ویژه گاز طبیعی در کشور مسئله ای 
مهم و حیاتی است، بیان کرد: این موضوع مستلزم همکاری همه دستگاه ها و وزارتخانه ها ازجمله نفت، 

نیرو، راه و شهرسازی و... است.
وی افزود: در دولت ســیزدهم که شاهد ناترازی گاز در زمستان گذشــته بودیم، رویکرد مثبتی را در 
بهینه ســازی مصرف گاز شاهد بودیم و همســو با تأکیدهایی که سال هاست در این حوزه وجود دارد، 
قوانین و مقرراتی درباره لزوم بهینه ســازی مصرف انرژی تدوین شــد و نهادها و دستگاه های مختلف 

کشور مأمور اجرای آن ها شدند.
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس تصریح کرد: طبق آمارها، در فصل سرد سال بیش از ۷۰درصد 
تولیــد گاز طبیعی به بخش خانگی و تجاری اختصاص یافته اســت؛ درنتیجــه حوزه انرژی مهم ترین 

بخشی است که در برنامه هفتم روی آن تمرکز و احکام آن در مجلس تصویب شده است.
رفیعی گفت: با توجه به مشــکل ناترازی گاز در زمستان گذشته، مصوب شد که در پایان برنامه هفتم، 

میزان تولید گاز از محل ذخیره سازی گاز طبیعی ۱۲۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش یابد.

 تعمیر اضطراری توربین ورکسپور
 کارخانه گاز و گاز مایع ۲۰۰ نفت و گاز آغاجاری

مدیــر تعمیــرات تجهیــزات 
ماشــین آلات  و  صنعتــی 
فرایندی شــرکت ملی مناطق 
نفت خیــز جنــوب از تعمیــر 
ورکســپور  توربین  اضطراری 
 ۲۰۰ مایع  گاز  و  گاز  کارخانه 
شــرکت نفت و گاز آغاجاری 
ایــن  از ســوی متخصصــان 

مجموعه خبر داد.
به نقل از شــرکت ملی مناطق 
نفت خیــز جنــوب، ماشــالله 
اشــکال  بروز  فتاحی نیا گفت: 

در توربین ورکســپور کارخانه گاز و گاز مایع ۲۰۰ شــرکت نفت و گاز آغاجاری از حدود یک ماه 
قبل ســبب شــده بود تا مقدار ۷۰ میلیون فوت مکعب گاز غنی سوزانده شود. این مسئله خسارت 
و عدم نفــع برای تولید به  شــمار می رفت وبــا ورود جدی گروه، تعمیرات اساســی این توربین در 

دستور کار قرار گرفت.
وی با اشــاره به چگونگی فعالیت این کارخانه و اهمیت آن برای تأمین گاز مایع پتروشیمی ها بیان 
کــرد: کارخانــه گاز و گاز مایع ۲۰۰ نفت و گاز آغاجــاری، گاز غنی )ریچ( دریافت کرده و پس از 

تبدیل به حالت مایع، آن را برای پتروشــیمی ها ارسال می کند.
مدیــر تعمیرات تجهیزات صنعتی و ماشــین آلات فرایندی شــرکت ملی مناطــق نفت خیز جنوب 
بیان کرد: توربین ورکســپور این کارخانه از ســوی متخصصان جهادی مدیریت تعمیرات تجهیزات 
صنعتی به ســرعت تحت تعمیر قرار گرفت و دو گروه کاری به صورت ۲۴ســاعته برای تکمیل کار 
تعمیــرات توربیــن پــای کار آمدند و با همکاری ترابــری »اختصاص جرثقیــل ۲۰ تن« در حال 

فعالیت اند.
فتاحی نیا افزود: هر زمان که تعمیرات غیرمترقبه ای پیش بیاید، گروه تعمیرات اساســی پا به پای 
تعمیرات شــرکت های بهره بردار با هماهنگی مدیریت وارد عمل می شوند؛ این همراهی و مساعدت 
تنگاتنــگ و هم جهــت می تواند به ما کمک کند تا با وجود مشــکل های متعدد مانند کمبود ابزار، 

کار تعمیرات مهم و اساســی را در کوتاه ترین زمان ممکن به نتیجه برسانیم.

خبر خبر

مراسم افتتاح دانشکده پرستاری مسجدسلیمان 
صبح امروز و بــا حضور معاون دانشــگاه علوم 
پزشکی جندی شــاپور اهواز، ورناصری نماینده 
مــردم در مجلــس شــورای اســلامی،مولایی 
فرماندار، هیهاوند مدیرعامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدســلیمان، جلیلی مدیر شبکه 
بهداشــت و درمان و جمعی از مسئولین شهری 
شهرستان برگزار شد. به گزارش روابط عمومی 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان، 

در این آیین معاون دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شــاپور ضمن تبریک به مناسبت راه اندازی این 
مرکــز،از نقش شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان که با تعریف پروژه ای عام المنفعه، 
ســاختمان این دانشکده را با هزینه ای افزون بر 
۱۰ میلیارد ریــال تعمیر و بازســازی نموده و 
امکان پذیرش و تربیت کادر پرستاری و درمانی 
مورد نیاز شهرســتان و منطقه را مرتفع ساخته 

تقدیر و تشکر به عمل آورد.

بانک آمریکایی جی پی مورگان در گزارشی اعلام 
کرد که با توجه به توســعه زیرساخت های گازی 
و فشــار بر قیمت های گاز و ال ان جی، روند تغییر 

مسیر از زغال سنگ به گاز شتاب می گیرد.
به گزارش خبرگزاری رویترز، جی پی مورگان در 
گزارشــی اعلام کرد که با روند پرشــتاب توسعه 
زیرساخت های عرضه و حمل ونقل گاز طبیعی و 
گاز طبیعی مایع شــده )ال ان جی( به ویژه در قطر 
و ایالات متحده آمریکا، قیمــت این حامل انرژی 
در جهــان تا پایــان دهه جــاری میلادی تحت 
فشــار قرار می گیرد.افزایش تولید گاز و شــمار 
تأسیســات ال ان جی که امــکان جابه جایی این 
سوخت پاک را در سراسر جهان تسهیل می کند، 
برای شتاب بخشی به روند تغییر صنایع از سوخت 
بســیار آلاینده زغال سنگ به ســوخت پاک گاز 
طبیعی، و به نصف رساندن انتشار گازهای گلخانه ای 
کمک کننده است.بانک جی پی مورگان پیش بینی 
کرده اســت که تولید گاز طبیعی با رشد سالانه 
۲درصدی از ۴۰۰۰ میلیارد مترمکعب در ســال 

۲۰۲۲ به ۴۶۰۰ میلیارد متر مکعب تا سال ۲۰۳۰ 
می رسد که این روند سبب مازاد عرضه ۶۳ میلیارد 
مترمکعبــی تا پایان دهه جاری می شــود.انتظار 
می رود زیرســاخت های صادرات ال ال جی از ۱۵۶ 
میلیارد مترمکعب در سال ۲۰۲۴ به ۶۰۰ میلیارد 

مترمکعب در سال ۲۰۳۰ برسد.
در ایــن گزارش آمده اســت که انتظــار می رود 
منابع اولیه برای افزایش مقدار تولید گاز از سوی 
ایالات متحده، خاورمیانه و تا حدی کمتر روسیه، 
باشد.کریســتیان ملک، استراتژیست ارشد انرژی 
جهانی جی پی مورگان گفت: ما شاهد سیر نزولی 
قیمت ال ان جی در جهان با افزایش نوســان های 
ناشی از مازاد عرضه ســاختاری در بازار هستیم.
شــرکت های نفتی پیشــرو جهان در حوزه گاز 
و ال ان جی ازجمله شــل، بی پــی و توتال انرژی، 
با توجه به رشــد اقتصادهای جهان و روند تغییر 
از زغال ســنگ به گاز طبیعی به عنوان بخشی از 
تلاش ها برای کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای 

شرط بندی می کنند.

رئیــس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز با بیان 
اینکه باید به جایگاهی برســیم که صدور خدمات 
فنی و مهندســی با فروش نفت خام رقابت کند، 
گفت: با این کار افزون بر جلوگیری از خام فروشی 
ارزآوری  و تکمیــل زنجیــره  ارزش می توانیــم 

مناسبی برای کشور رقم بزنیم.
محمداســماعیل کفایتی در حاشــیه ششــمین 
نمایشگاه ایران اکسپو با بیان اینکه کشورهایی که 
در صنایع، فناوری و نوآوری پیشــرفت داشته اند 
به بحث نمایشگاه اهمیت فراوانی می دهند، بیان 
کرد: برای نمونه، آلمان پس از جنگ جهانی دوم 
در عرصه نمایشگاهی بسیار فعال بود و به سرعت 

توانست در حوزه فناوری و نوآوری توسعه یابد.
وی با بیان اینکه برگزاری این گونه نمایشــگاه ها 
فرصتی مناسب برای معرفی دستاورد شرکت های 
دانش بنیان اســت، افزود: این رویدادها همچنین 
فرصت مطلوبی برای کشــورهایی هســت که به  

دنبال محصولات و فناوری های ایرانی هستند.

رئیــس پارک فنــاوری و نوآوری نفــت و گاز در 
ادامه گفت: با حضور این شــرکت ها در این گونه 
نمایشــگاه ها می توانیم بــدون هزینه ، محصولات 
و خدمات شــرکت های دانش بنیــان را به دیگر 

کشورها معرفی کنیم.
کفایتی با بیان اینکه اولویت  امسال پارک فناوری 
و نوآوری نفت و گاز، توســعه بازار شــرکت های 
تولیدی و دانش بنیان است، گفت: ظرفیت کشور 
در بعضی از حوزه ها مانند گاز و پالایشگاهی اشباع 
شده اســت که می توانیم با صدور خدمات فنی و 

مهندسی، اقتصاد این حوزه ها را حفظ کنیم.
وی با اشاره به شــرایط قیمت ارز در کشور بیان 
کرد: با توجه به این شرایط، صادرات به ویژه برای 
شرکت هایی که در حوزه تولید کار می کنند بسیار 
مناسب است و این نمایشگاه یک مجرای مناسب 

برای فعالیت در عرصه بین المللی است.
رئیس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز با اشاره 
بــه ســخنان رئیس جمهوری در اجلاس ســران 

ایــران و آفریقا گفت: موانع بانکی و زیرســاختی 
باید برطرف شود تا شــرکت ها در شرایط تحریم 
مشــکلی برای صدور خدمات فنی و مهندســی 

نداشته  باشند.
کفایتــی بــا بیان اینکه این شــرایط بــه غیر از 
شــرکت های دانش بنیان برای دیگر شرکت های 
ســازنده و تولیدی نیز باید فراهم شــود، تصریح 
کرد: باید مانند چین از صادرات شرکت ها حمایت 

کنیم.
وی افزود: آن دســته از کشورهای آفریقایی را که 

نفت و گاز دارند بایــد به عنوان یک اولویت برای 
توســعه همکاری ها بدانیم، زیرا اگر این کشورها 
پیشــرفت کنند به نفع کل جهــان، به ویژه ایران 

است.
رئیــس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز با بیان 
اینکه باید به جایگاهی برســیم که صدور خدمات 
فنی و مهندســی با فروش نفت خام رقابت کند، 
گفت: با این کار افزون بر جلوگیری از خام فروشی 
ارزآوری  و تکمیــل زنجیــره  ارزش می توانیــم 

مناسبی را برای کشور رقم بزنیم.

مدیرکل آسیا، آفریقا و اقیانوسیه معاونت امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت مطرح کرد
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 امینی هرندی -اصفهان ،همزمان با هفته سلامت 
و هفتــه کار و کارگر مدیر درمان ســازمان تامین 
اجتماعــی اســتان اصفهــان با حضــور در جمع 
خبرنگاران  در مجتمــع مطبوعاتی ، علاوه بر ارائه 
گزارشــی از وضعیت درمانی ســازمان به سوالات 

خبرنگار پاسخ گفت.
 محمد رجالی مدیر درمان سازمان تامین اجتماعی 
اســتان اصفهان با اعلام اینکه ما در استان اصفهان 
رتبه اول بیمه شــده ســازمان تامین اجتماعی را 

داریم اظهار داشت:
 ما در اســتان اصفهان با ۵.۴ میلیون نفر جمعیت 
۶۹ درصد بیمه شــده داریم کــه این تعداد بالغ بر 
۳.۷ میلیون نفر را شامل می شود و این در حالیست 

که میانگین بیمه شده در کشور ۵۲ درصد است.
 وی در ادامه افزود :

در حوزه سلامت ما بر اساس الزامات قوانین مجلس 
موظفیم نسبت به بیمه شــدگان خود خدماتی را 
ارائــه دهیم که در دو حوزه مراکــز ملکی و مراکز 
غیــر ملکی این خدمات را ارائه می نماییم .در پیش 
از انقلاب اســلامی کل مراکز تامین اجتماعی ۳۸ 
مرکــز بود و امروز ۴۰۰ مرکــز درمانی داریم و در 
استان اصفهان ســه مرکز بیمارستانی و ۲۸ مرکز 
درمانگاهی داریم و جمعاً ۳۵۰۰ نفر پرسنل در این 
مراکز مشغول به فعالیت هستند و خدمات خود را 
در سه بخش بستری، خدمات سرپایی و پیشگیری 

از بیماری های مزمن ارائه می دهیم.
 دکتر رجالی بــا اعلام اینکه در درمان مســتقیم 

در مراکز ملکی خود دو درصد در ۱۱ ماه گذشــته 
افزایش بیمار داشته ایم اعلان داشت :

در ایــن مدت به بیــش از ۱۰ میلیون نفر خدمات 
ســرپایی و به ۸۰ هزار نفر در بخش بســتری ارائه 
خدمــت کرده ایم که ۵۰ هزار نفــر از آن منجر به 
عمل جراحی شده است که ۱۰ تا ۱۵ درصد تعداد 
بستری در مراکز ملکی خودمان انجام گرفته است.

 معــاون درمان تامین اجتماعی اســتان متوســط 
اقامــت بیمــار در بیمارســتان را ۵/۲ روز اعلام و 
خاطرنشان ساخت هم اکنون ضریب اشتغال تخت 
در بیمارســتان حضرت زهرا )سلام الله علیه (نجف 
آباد ۱۰۰  درصد ، بیمارســتان دکتر شریعتی ۸۸ 
درصد و بیمارستان غرضی ۸۶ درصد می باشد و هر 

سه بیمارستان ما بهترین عملکرد را دارند .
دکتر رجالی بزرگتریــن خریدار خدمات درمان در 
کشور را ســازمان تامین اجتماعی دانست و تاکید 

نمود:
 ۵۰ درصــد جمعیت کشــور تحت پوشــش بیمه 
ســازمان تامین اجتماعی هســتند و ما در ســال 
۱۴۰۲ میــزان خرید خدمت در درمان مســتقیم 
۳۰۰ هزار پرونده بســتری داشتیم که ۳۲ میلیون 
خدمات سرپایی و هزینه ای که انجام داده ایم بالغ بر 
۴ هزار  میلیارد تومان هزینه خرید خدمت کرده ایم 
و جمعاً ۶هزار میلیارد هزینه درمان در سال ۱۴۰۲ 
بوده و در مجموع با ۴۱۷۲ مرکز درمانی در استان 
قــرارداد داریم و در کشــور پس از اســتان تهران 

بزرگترین خریدار  خدمت بوده ایم.

 معاونــت درمان تامین اجتماعی اســتان وضعیت 
توســعه این ســازمان را در دو ســال اخیر خوب 

ارزیابی نمود و  افزود :
مدیریت درمان ســازمان تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان رتبه ۱۵ تا ۱۸ را در کشــور دارد و انشاالله 

امیدواریم به رتبه ۱۰ ارتقا پیدا کنیم.
 وی از صدور مجوز بیمارســتان بزرگ ۵۰۰ تخت 

خوابی در اصفهان خبر داد و گفت:
 هــم اکنون مراحــل مطالعات فیزیکــی آن انجام 
می شود و قرار است این بیمارستان با ۸۴ هزار متر 

مربع زیربنا ساخته شود.
 وی افزود:

 مــا مایل بودیم مدیریت ســاخت این مجموعه به 
استان واگذار گردد اما سازمان تامین اجتماعی آن 
را به یک شــرکت خانه ســازی واگذار کرده است 

دکتر رجالی گفت:
  هم اکنون  ۲۸ درمانگاه در استان داریم اما حداقل 
نیــاز به ۴۵ درمانگاه داریــم و میانگین نیرو در هر 
درمانگاه ۲۰ تا ۳۰ نفر اســت. ما مجوز درمانگاه در 
شــهرهای فولادشــهر ،پیربکران، هرند و دورچه را 

گرفته ایم و آماده احداث آنها هستیم.
 دکتر رجالی در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه راه 

مردم اذعان داشت :
 وضعیت نیروی انســانی ما نسبت به سال های قبل 
نامناســب تر شده است و این به علت کاهش تمایل 
پزشــکان به ورود به رشــته های تخصصی، مسائل 

مالی و اقتصادی و مهاجرت پزشکان می باشد.

اولیــن گردهمایی از فاز دوم پرورش ســفیران 
تعالی شرکت های گروه فولاد مبارکه در روزهای 
۴ و ۵ و۶ اردیبهشت ماه به میزبانی شرکت فولاد 
مبارکــه بــا محوریت مدل تعالی ســازمانی و با 
تأکید بر روش های انجــام خودارزیابی و تدوین 
ره نگاشــت تعالی شرکت های گروه تا افق ۱۴۱۰ 
در مجموعــه فرهنگی ورزشــی فــردوس فولاد 

مبارکه برگزار شد.
بهــادری // ، در ایــن همایــش کــه در ادامه 
سلسله جلســات قبلی پرورش ســفیران در سال 
۱۴۰۲ برنامه ریزی  و برگزار شد، دکتر علی اصغر 
آزادی و الهوردی تقوی از اســاتید برجسته و از 
اعضای کمیته طراحان مدل تعالی ســازمانی در 
ایران حضور داشتند و موضوعات مهمی از قبیل 

آشنایی با مفاهیم مدل و منطق رادار، روش های 
انجام خودارزیابی و تأکید بر اجرای روش ترکیبی 
کارگاهی پروفورما و شبیه ســازی جایزه، الزامات 
تدوین ره نگاشــت و ارائه نمونه های برتر در این 

حوزه از کسب وکارهای مختلف مطرح شد.
در این گردهمایی با توجه به ســند چشــم انداز 
گــروه فولاد مبارکــه در افــق ۱۴۱۰ و مقاصد 
استراتژیک سازمان در دست یابی به الگوی ملی 
بنگاه داری، فرایند تدوین اهداف استراتژیک گروه 
فولاد مبارکه و نقش شــرکت ها در تحقق اهداف 
کلان تعیین شده تشریح و سند ره نگاشت تعالی 
گروه فولاد مبارکه و مســیر رسیدن شرکت های 
گروه به ســطح تندیس رونمایی و توافق گردید 
شرکت ها با توجه به آموزه های کسب شده، ضمن 

انجام خودارزیابی بر اساس مدل تعالی سازمانی 
و اولویت بندی پروژه های بهبود، نقشه راه تعالی 
شرکت های خود را همسو با ره نگاشت تدوین شده 

تهیه و تا پایان خردادماه ارسال نمایند.
در ادامــه ایــن جلســه، نمایندگان شــرکت ها 
گزارشی از فعالیت های شرکت های خود براساس 
یادگیری های قبلی از فصــل اول پروژه پرورش 

سفیران ارائه کردند.
شــایان ذکر اســت گردهمایی هــای فصل دوم 
ســفیران تعالــی نیز بــا هدف تبــادل تجارب، 
آموزش افراد و ارتقای ســطح تعالی سازمانی در 
ســطح گروه فولاد مبارکه به صورت دوره ای و با 
موضوعات مرتبط با مدل تعالی سازمانی و اهداف 

تعیین شده گروه برگزار خواهد شد.

مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان درحاشــیه نشســت ویژه ای که 
به منظور بررســی طرح هــای آبی اصفهان با حضــور نماینده عالی دولت 
در اســتان اصفهان و مدیران عامل شــرکت های فولاد مبارکه ، ذوب آهن 
ومدیرپروژه انتقــال آب صفه درهلدینگ پتروپالایش اصفهان برگزارشــد 
،درباره تعهد پالایشــگاه اصفهان برای انتقال آب به اصفهان ومیزان ســهم 
این شــرکت در انتقال آب گفت:پالایشگاه اصفهان ۲۰درصد سهام شرکت 
آب انتقال صفه را در اختیار دارد که در جلسه امروز نیز ۷درصد سهم اتاق 
بازرگانی به پالایشــگاه اصفهان واگذارشد که ســهم  پالایشگاه اصفهان  به 

۲۷درصد رسید.
بهادری // ،دکترمحســن قدیری،با اشــاره به اینکه ما می خواهیم ســهم 
پالایشــگاه اصفهان درپروژه انتقال آب اصفهان به ۳۰درصد برسد افزود:اگر 
این اتفاق رخ داد در آینده تمامی شــرکت های همجوار پالایشــگاه و شهر 

انرژی باید سهم آبی خودشان را از پالایشگاه اصفهان خریداری نمایند.
وی تصریح کرد:  پالایشــگاه اصفهان به آب بســیار کمی نیاز دارد ، ما در 
پتروپالایش اصفهان درحال کاهش ۷۵درصدی نیاز آبی هســتیم، بخشی 

ازنیاز این شرکت از طریق خرید پساب آب تصیف خانه شاهین شهر تامین 
میشود و لذا آبی که از طریق پروژه صفه تامین میشود را خیلی نیاز نداریم 

اما برای پروژه های آتی مورد احتیاج مان است.
دکتر قدیــری تصریح کرد: هدف گذاری ما این اســت که تامین آب  کل 
شــهر انرژی را پوشــش دهیم در واقع در آینده بــرای صنایع همجوار ما 
فروشنده آب محسوب می شــویم .طبق مقررات دولت درآینده اختصاص 
آب از شــرکت آب منطقه ای برای صنایع همجوار قطع خواهد شد وما آب 

مورد نیاز صنایع را تامین خواهیم کرد.
وی با اشــاره به اینکه پالایشــگاه اصفهــان در روز ۵۰۰متر مکعب آب در 
ســاعت از آب منطقه ای،  دریافت آب داریم که امیدواریم این رقم تا پایان 

سال به صفر برسد .
مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان در رابطه با مبالغ پرداخت شــده 
برای طرح انتقال آب به اصفهان توســط پالایشــگاه اصفهان گفت:تاکنون 
نزدیک به ۲همت پرداخت کردیم که امسال نیز ۳.۶همت پرداخت خواهیم 

کرد وما در سر موقع همه تعهدات را پرداخت می کنیم.

۷شهرستانشهرستان w w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r

خبر خبر

 پرداخت یک هزار و ۱۴۰ میلیارد ریال
 تسهیلات به فعالان مشاغل خانگی در همدان

مدیــرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان گفت: یک هزار و ۶۲۰ میلیارد ریال تســهیلات 
ســال گذشــته برای فعالان مشاغل خانگی استان پیش بینی شــده بود که یک هزار و ۱۴۰ 

میلیارد ریال آن جذب و به یک هزار و ۴۰۰ طرح پرداخت شد.
یوسف شعبانی در نشست خبری با اصحاب رسانه بیان کرد: مشاغل خانگی ۶۰۰ رسته است 
و به متقاضیان دریافت وام در این حوزه در قالب افراد مستقل و پشتیبان تسهیلات پرداخت 

می شود.
این مســئول اظهار کرد: حمایت از فعالان مشاغل خانگی از برنامه های  مهم دولت سیزدهم 
به شــمار می رود و حمایت خوبی نیز تاکنون از فعالان این حوزه صورت گرفته که همچنان 

استمرار دارد.
شعبانی بیان کرد: ۲۵۰ تشکل صنفی کارگری و کارفرمایی در مجموعه واحدهای این استان 
فعال هســتند، که واحد بیمه بیکاری در راســتای حمایت از پایداری مشــاغل و حمایت از 

کارگران تعدیل شده فعال است.
وی همچنین گفت: کاهش رســیدگی به پرونده ها در هیات تشــخیص یکی از افتخارات و 
عملکردهای مثبت این مجموعه اســت که رســیدگی به پرونده ها از ۸۰ به ۲۳ روز کاهش 

یافته است.
شــعبانی افزود: در حوزه تسهیلات مختص تعاونی ، ۱۰۰ میلیارد تومان طرح به بانک معرفی 

کردیم که ۵۲۰ میلیارد ریال تاکنون برای توسعه تعاونی ها پرداخت شده است.
وی اضافه کرد: چهار هزار فروشــگاه در حال اجرای طرح کالا برگ در استان همدان هستند 
که همچنین طرح ملی یارانه ها به عنوان کار پســندیده و موفق دولت در حال اجرا است که 

خروجی این ۲ برنامه به عدالت محوری حاکمیت کمک می کند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان یادآوری کرد: ۳۰۰ حادثه کار ســال گذشــته در 
اســتان همدان رخ داده اســت که ۲۵ نفر فوت کردند و در مجمــوع حوادث کار ۲۴ درصد 
کاهش داشــته است.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان افزود: ایجاد ۱۷ هزار فرصت 
شــغلی تعهد اشتغال امسال استان همدان است که این آمار در سال گذشته ۲۰ هزار و سال 
ماقبل ۲۳ هزار فرصت شغلی بود.شعبانی گفت: ۲۸۰ برنامه برای هفته تجلیل از کارگر پیش 
بینی شــده که از این تعداد ۱۵۰ برنامه ها در کارگاه ها برگزار و ۲۰ برنامه ورزشی است.وی 
اظهارکرد: کارگران در اولین سنگر و عرصه فضای کسب و کار در جبهه تولید مشغول به کار 
هستند.شــعبانی یادآوری کرد: سال گذشته برای ۹ هزار نفر اشتغال پایدار و قابل رصد ایجاد 
شــد و در مجموع ۲۷۲ هزار و ۹۱۳ نفر بیمه شــده کارگری هستند که با احتساب خانواده 
۸۰۹ هزار و ۳۴۴ نفر زیر پوشــش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی همدان تصریح کرد: یک هزار و ۸۰۰ نفر مقرری بگیر بیمه تامین اجتماعی هستند 
و به علت بیکاری، دولت با پرداخت حقوق حمایت می کند.شــعبانی گفت: ۱۴۴ هزار و ۱۴۳ 
نفر در بخش کشاورزی، ۱۶۱ هزار و ۵۵۰ نفر در بخش صنعت و ۲۳۸ هزار و ۲۴۴ نیروی کار 

در بخش خدمات استان همدان مشغول به کار هستند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان با بیان اینکه سال گذشته یکی از سال های آرمانی 
را پشت سر گذاشتیم، اظهار کرد: تعهد اشتغال امسال ۱۷ هزار و ۶۶۹ درنظر گرفته شده این 
درحالیســت که در سال گذشــته تعهد استان ۲۰ هزار شغل بود.وی در آخر با اشاره به طرح 
»یســنا« نیز گفت: طرح حمایت از مادران باردار و دارای کودک زیر دوســال)طرح یسنا( در 
ابتدا در هشــت استان به صورت پایلوت اجرا شد که ۴۰۰ هزار تومان به دهک اول واریز شد 
که بعد از موفقیت آمیز بودن مرحله اول، این طرح شــامل ســه دهک اول و در همه استان ها 

اجرایی شد و مبلغ ۶۰۰ هزار تومان به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.

 تصمیم گیری مجلس برای ارجاع اختلاف
 شرکت مهندسی و توسعه گاز با طرف هندی

نمایندگان مجلس با لایحه ارجاع اختلاف شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با شرکت بازرگانی دولتی 
هند )اس تی ســی( به داوری موافقت کردند. نمایندگان در نشســت علنی )یکشــنبه، نهم اردیبهشت( 
مجلس شــورای اسلامی، در جریان رســیدگی به گزارش کمیسیون انرژی درباره لایحه ارجاع اختلاف 
شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با شرکت بازرگانی دولتی هند )اس تی سی( به داوری، کلیات این 
لایحه را تصویب کردند.مصطفی نخعی، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس، در تشریح این گزارش بیان 
کرد: در سال ۱۳۹۲ بین شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران و شرکت اس تی سی هند قراردادی به مدت 
سه سال امضا شد که طرف ایرانی براساس این قرارداد به تعهدهای خود عمل کرد، اما شرکت بازرگانی 

دولتی هند در این مدت به کمتر از یک پنجم تعهدهای خود عمل کرده است.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: در صورت موافقت با این لایحه، امکان پیگیری حقوقی 

این موضوع به شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران داده می شود.

سخنرانی رئیس شورای اسلامی 
شهرحسن آباد در نماز جمعه

نمازجمعــه این هفته شهرحســن آبادبه امامت 
حضرت حجت الاســلام والمسلمین سیدحسین 
امیری امام جمعه فشافویه وبا حضورشهردار،رئیس 
واعضای شورای اسلامی شهرواقشارمختلف مردم 

ولایی شهرحسن آبادوبخش فشافویه اقامه شد.
 درآســتانه نهم اردیبهشــت ماه روزشوراها،پس 
از اقامه نمــاز جمعه به امامــت حضرت حجت 
الاســلام والمســلمین سیدحســین امیری امام 
جمعه فشافویه،ریاســت شــورای اسلامی شهر 
حسن آباد به ارئه گزارش عملکردیکساله شورای 
اسلامی شهروشــهرداری پرداختند.حسن ایلانلو 
رئیس شورای اسلامی شهرحسن آباد، در ابتدای 
سخنرانی ضمن گرامیداشت نهم اردیبهشت ماه 
روزشــوراها ،از حجت الاسلام والمسلمین امیری 
امام جمعه محترم شهر حسن آباد که این فرصت 
را در اختیار مدیریت شهری قرار داده تا خدمات 
یکساله شورای شهر و شهرداری را به شهروندان 
درادامــه  نمایدتقدیروتشــکرنمودند.وی  ارائــه 
ضمــن تقدیر و تشــکر از همراهی و تلاشــهای 
اعضای  شورای اســلامی شهر،شهردارومجموعه 
شهرداری درپیشبرد برنامه های مدیریت شهری 
به ارائه آمار عملکرد یک  ســاله شورای اسلامی 
شهروشــهرداری وطرح های اجراشده در زمینه 
هــای مالی ، فنــی و عمرانی ، خدمات شــهری 
و فضــای ســبز و فرهنگی اجتماعی وورزشــی 
رابیــان نمودندودرادامه به اشــاره ای به برنامه 
های مدیریت شــهری درســال ۱۴۰۳ پرداخت 
وظهــار امیدواری کرد با تعامــل و همدلی همه 
مسئولین و شهروندان این طرح ها به اجرا درآید.
گفتنی اســت ،مهندس یعقوبی شهردارحســن 
نمازگزاران  آبادنیزدرروزعیدســعیدفطر دربیــن 
به ارائه گزارش فعالیت های شــهرداری درسال 
۱۴۰۲ وبرنامه های مدیریت شــهری درســال 

جدیدپرداختند.

بزرگ ترین بازار انرژی پاک جهان 
در اختیار کدام کشور است؟

چین اکنون به بزرگ تریــن بازار انرژی پاک جهان 
بدل شــده است، به طوری که در پایان سال ۲۰۲۳ 
ظرفیــت انرژی خورشــیدی این کشــور به ۶۰۹ 
گیگاوات و ظرفیت انرژی بادی نصب شــده به ۴۴۱ 
گیگاوات رســید. همچنین، فروش خودرو برقی در 
چین به ۹.۵ میلیون دستگاه رسیده که بیش از دو 

برابر مجموع ایالات متحده و اتحادیه اروپاست.
 به نقل از هفته نامه بررسی تحولات بین المللی انرژی 
و تغییــر اقلیم مدیریت کل امــور اوپک و روابط با 
مجامع انرژی، چین با اتکا به ظرفیت مازاد داخلی، 
در حال گسترش و نفوذ خود بر بازار جهانی انرژی 
پاک اســت.تازه ترین آمارها نشــان می دهد ارزش 
صــادرات خودروهای برقی، باتری های لیتیوم یونی 
و صفحه های خورشــیدی به عنوان »سه محصول« 
صادراتی جدید چین، پارســال ۲۹.۹درصد افزایش 
یافت و برای اولین بــار از یک تریلیون یوان )۱۳۹ 
میلیارد دلار( گذشت.تســلط چین بــر بازار انرژی 
پاک جهان یک شمشــیر دولبه است: این موضوع 
نگرانی فزاینــده ای را در ایالات متحــده و اتحادیه 
اروپــا از منظر پدیده دامپینــگ محصولات انرژی 
پاک ایجاد کرده اســت که می تواند صنایع نوظهور 
داخلی آن ها را از بین ببرد. همچنین، تسلط چین بر 
تولید انرژی های جدید، زمانی که تغییرات اقلیمی 
به سرعت در حال تحول و گسترش است، می تواند 
این کشــور را به شریکی ارزشــمند برای کشورها 
در مبــارزه با تغییر اقلیم تبدیــل کند، اما صادرات 
ارزان قیمت محصولات چین، در محیطی خصمانه، 
از طریق رقابت با قدرت های بزرگ انجام می شــود.

درنتیجه رقابت داخلی قیمت صفحات خورشیدی 
در چین، سال گذشته به نصف کاهش یافت و قیمت 
توربین های بادی با کاهش ۱۳درصدی روبه رو شد. 
همچنین، سازندگان خودروهای برقی چین درگیر 
جنگ قیمتی شــدیدی شدند. در میان چالش های 
رشــد داخلی و در جســت وجوی یافتن بازارهای 
جدید، شرکت های چینی با هدف صادرات بیشتر، 
کالاهای خود را با قیمت های پایین عرضه می کنند.

ســال گذشــته حــدود ۲۱۱ گیــگاوات ظرفیت 
ماژول هــای خورشــیدی چین به خارج از کشــور 
صادر شــد که حــدود نیمی از آن بــه اروپا رفت. 
خودروهای برقی چین نیز حدود ۸درصد از فروش 
خودروهای برقی اروپا را در ســال گذشته به خود 
اختصاص دادند. این در حالی اســت که متوســط 
این رقم در پنج ســال قبل ۰.۵درصد بود.مقام های 
چینی با انکار اینکه صــادرات آن ها تجارت جهانی 
را مخدوش می کند، در صحبت های خود مزایای آن 
را برای جهان برجســته می کنند. برای نمونه، شی 
جین پینگ، رئیس جمهوری چین به تازگی در پکن به 
اولاف شولز، صدراعظم آلمان، گفت: صادرات چین ... 
نه تنها عرضه جهانی را غنی کرده و فشار تورمی جهانی 
را کاهش داده اســت، بلکه ســهم مهمی در واکنش 
جهانی به تغییرات اقلیمی و گذار سبز و کم کربن داشته 
است. درحالی که صدراعظم آلمان در این دیدار، برای 
ایجاد بازار عادلانه به طرف چینی فشــار آورد و درباره 

دامپینگ و تولید بیش از حد این کشور هشدار داد.

مدیر درمان سازمان تامین اجتماعی استان اصفهان:

 وضعیت نیروی انسانی ما نسبت به سال های قبل نامناسب تر شده است

برگزاری همایش سفیران تعالی شرکت های گروه فولاد مبارکه

 مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان
  دردیداربانماینده عالی دولت از ۳۰درصد سهام 

پالایشگاه اصفهان درطرح انتقال آب  دراستان اصفهان خبر داد 

دو شنبه 10  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4947

آگهی فقدان سند مالکیت

به نام : سیدهادی کرامتی کودهی فرزند سید عباس با کد ملی ۰۰۱۰۳۱۴۸۰۶ 
به آدرس : شهر تهران محله تختی ، کوچه شهید رسول کریم یار )۴۱( خیابان هجده متری تختی 

، پلاک ۱۱۰ ، طبقه همکف
با تسلیم یک برگ استشــهاد مصدق بشماره بشرح وارده بشماره ۴۰۴۴۰۸۵ مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۹ 
اعلام نموده سند مالکیت با جز سهم ۷،۸۷ از کل سهم ۲۱ بعنوان مالک هفت ممیز هشتاد و هفت 
صدم ســهم مشاع از بیست و یک سهم عرصه و اعیان ششدانگ یک قطعه زمین نوع ملک طلق با 
کاربری به پلاک ثبتی ۸۸۲۱ فرعی از ۱۱۶ اصلی، مفروز و مجزا شده از ۱۰ فرعی از اصلی مذکور 
، قطعه ۱۶۰۲ در طبقه و واقع در بخش ۱۲ ناحیه ۲ حوزه ثبت ملک شــهرری اســتان تهران به 

مساحت ۱۰۸ متر مربع
مشخصات ملک

یک قطعه زمین نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ۸۸۲۱ فرعی از ۱۱۶ اصلی ، مفروز و مجزا 
شده از ۱۰ فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۱۶۰۲ در طبقه و واقع در بخش ۱۲ ناحیه ۰۲ حوزه ثبت 

ملک شهرری استان تهران به مساحت ۱۰۸ متر مربع   
متن ملک شــماره هشــت هزار و هشتصد و بیســت و یک فرعی از یکصد و شانزده اصلی مفروز و 
مجزی شده از شماره ده فرعی قطعه یک هزار و ششصد و دو تفکیکی واقع در بخش دوازده حوزه 

ثبتی شهرری استان تهران به مساحت )۱۰۸( یکصد و هشت متر مربع
مشخصات مالکیت

مالکیت سیدهادی / کرامتی کودهی فرزند سید عباس شماره شناسنامه ۰۰۱۰۳۱۴۸۰۶ تاریخ تولد 
۱۳۶۸/۰۲/۰۲ صادره از تهران دارای شــماره ملی ۰۰۱۰۳۱۴۸۰۶ با جز ســهم ۷،۸۷ از کل سهم 
۲۱ بعنوان مالک هفت ممیز هشــتاد و هفت صدم سهم مشاع از بیست و یک سهم عرصه و اعیان 
با شــماره مستند مالکیت ۱۰۵۴۷۷ تاریخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۷ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۵۲ شهر 
تهران استان تهران موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۶۳۶۸۲۳ سری ج سال ۹۸ با شماره 

دفتر الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۰۱۰۲۴۰۰۶۸۶۶ ثبت گردیده است.
محدودیت ندارد و طبق گواهی دفتر املاک در رهن نمی باشد که به علت سرقت طبق نامه شماره 
۵۵۱۲۱۰/۱۳ مــورخ ۱۴۰۱/۰۸/۳۰ کلانتری ۱۳۰ نازی آباد مفقود گردیده تقاضای صدور المثنی 

سند مالکیت نموده است.
لذا طبق ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی میشــود تا هر کس نســبت به 
ملک مورد آگهی معامله ای کرده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد باید تا ده روز پس 
از انتشار آگهی به این اداره مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله 
تســلیم نماید و اگر ظرف مهلت مقرر اعتراضی نرســد و یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا 
ســند معامله ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم 

خواهد کرد. 

م الف:۸۰  
سید مهدی لامعی   
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری
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شعار ما :
همراه با مردم در راه مردم

خبر

ولی پوری: شوراها نماد مشارکت مردمی هستند
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری البــرز در گفتگو با خبرنــگار روزنامه راه مردم به 
مناســبت سالروز تأسیس شوراهای اسلامی شهر و روستا گفت: جمهوری اسلامی ایران با عنایت به 
پایگاه مردمی خود در همه مســائل بر استفاده از ظرفیت مردم اتکاء کرده و مردم را یار و یاور خود 
در رسیدن به اهداف خود دانسته و مردم شریف ایران را سرمایه ای بزرگ برای حاکمیت دانسته و 
برای تحقق مشارکت مردم در امر سیاسی و بهره مندی از قدرت مردم در تصمیم گیری ها نهادهای 
مدنی مهمی را در قانون اساسی خود پیش بینی کرده است که بحث شوراهای اسلامی شهر و روستا 

یکی از آن نهادها به شمار می رود.ولی پوری ضمن تبریک روز شوراهای اسلامی شهر و روستا به مسأله مهم انتخابات مرحله دوم مجلس 
شــورای اســلامی در شهرستان های کرج، فردیس و اشتهارد اشاره کرده و مشــارکت مردم در این انتخابات را نماد مردم سالاری دینی 

برشمرد و از همه خواست با حضور در پای صندوق های رأی برای تقویت جایگاه مجلس شورای اسلامی تلاش کنند.

شوراهای اسلامی شهر رکن اساسی مردم سالاری دینی است
حمید میرزائی در حاشــیه برگزاری مراسم گرامی داشت روز شــوراها گفت: شوراهای اسلامی 
شــهر و روســتا یکی از مهمترین نهادهایی اســت که بحث مشــارکت مردم در سرنوشت خود 
را عملیاتــی کرده و به مــردم این امکان را می دهد که به صورت فعال در مدیریت شــهرها و 
روســتاهای محل ســکونت خود دخالت کرده و مصالح و منافع خود را در ساخت شهری پیشرو 
و پویا برنامه ریزی نمایند.مدیرکل دفتر امور شــهری و شــوراهای اسلامی استانداری البرز در 
خاتمه ســخنان خود با تبریک روز شوراها به مردم شریف استان شوراهای اسلامی شهر را رکن 

اساســی مردم سالاری دینی برآمده از نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران برشمرد و پاسداشت آن را امری مهم و ضروری دانست.  

آیین گرامیداشت تأسیس شوراهای اسلامی شهر 
آیین گرامیداشــت ســالروز ایجاد شوراهای اسلامی شــهر و روستا در محل سالن شهیدان نژاد فلاح شــهر کرج برگزار شد. در این 
جلســه که با حضور مســئولان استانی، شــهرداران و اعضای محترم شوراهای اسلامی شهرهای تابعه اســتان برگزار گردید، آقایان 
محمدی، رئیس شــورای اســلامی شهر کرج و قره حسنلو رئیس شورای اسلامی استان البرز برای حاضرین سخنرانی کردند. در این 

مراســم از شورای اسلامی شــهر کرج به عنوان شورای برتر استان البرز تقدیر به عمل آمد.
در این نشســت قره حسنلو به عنوان رئیس شورای اسلامی اســتان البرز ضمن تبیین جایگاه شوراهای اسلامی در مدیریت شهری، 

گزارشــی از اقدامات صورت گرفته در شورای اسلامی استان ارائه نمود.    

بازدید از غرفه های استان البرز در نمایشگاه بین المللی ایران اکسپو ۲۰۲۴
معاونین اقتصادی وزیر کشــور و اســتانداری البرز از غرفه های اســتان البرز در نمایشگاه بین 
المللی ایران اکســپو ۲۰۲۴ بازدید کردند.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل استانداری 
البــرز. کوشــش تبار معاون اقتصادی وزیر کشــور و افضلــی معاون هماهنگــی امور اقتصادی 

اســتانداری البرز از غرفه های استان البرز در این نمایشگاه بازدید کردند.

برگزاری جلسه قرارگاه هوش مصنوعی به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز
جلســه قرارگاه هوش مصنوعی استان به ریاســت افضلی معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل اســتانداری البرز. جلسه قرارگاه هوش مصنوعی استان به ریاست افضلی معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتانداری البرز برگزار شــد.در این نشست ارائه پاورپوینت اکوسیســتم هوش مصنوعی تاریخچه ابزارها، رویدادها، 
حاکمیت و کاربردها، بیان نقطه نظرات حاضران، بررســی چارت تشــکیلاتی دبیرخانه و کارگروه های پیشــنهادی، نقشه راه توسعه 

اســتانی هوش مصنوعی و نگاشت نهادی و تقسیم کار استانی، صورت گرفت. 

مرمت کاروانسرای ینگی امام ۲۰۰ میلیارد تومان می خواهد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی البرز با بیان اینکه مرمت کاروانســرای 
ینگی امــام ۲۰۰ میلیارد تومان می خواهد، گفت: وضعیت کاروانســرای ینگی امام ســاوجبلاغ 

بحرانی و نیازمند مرمت هر چه ســریعتر است.
رحیم خاکی در بازدید از کاروانســرای ینگی امام ســاوجبلاغ اظهار داشــت: کاروانسرای ینگی 
امام یکی از ظرفیت های بســیار خوب استان البرز است که ســال گذشته همراه با پنجاه و سه 

کاروانســرای دیگر در پرونده کاروانسراهای ایرانی به ثبت جهانی رسید.
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان البرز عنوان کرد: شرایط بنای 

کاروانســرا اکنون به گونه ای  اســت که به مرمت نیاز دارد و باید هر چه سریعتر برای این موضوع اقدام شود.
وی با اشــاره به اینکه حدود دویســت میلیارد تومان برای مرمت کامل این بنا نیاز اســت، گفت: اعتبارات ناچیری هر ســاله برای 
مرمت بخش هایی از این بنا در نظر گرفته می شــود که جوابگوی نیاز مرمتی آن نیســت، بنابراین اولویت واگذاری این بنا به بخش 

خصوصی اســت تا یکبار به صورت کامل مرمت بنا صورت گیرد.
خاکی بیان کرد: کاروانســرای ینگی امام  از لحاظ موقعیت قرارگیری و دسترســی یکی از بهترین گزینه ها برای تبدیل به اقامتگاه 
و یا گذر فرهنگی به عنوان محلی برای برگزاری رویدادها، نمایشــگاه ها و بازارچه صنایع دســتی و فرهنگی اســت که در راســتای 

حمایــت از تولید ملی نیز قرار می گیرد.

پیگیری انتقال مدیریت زندان قزلحصار از تهران به استان البرز
رئیس کل دادگســتری اســتان البرز از تلاش برای انتقال مدیریت زندان رجایی شهر به استان 

البرز خبر داد.
حســین فاضلی هریکندی رئیس کل دادگستری استان البرز در دیدار با رئیس و اعضای شورای 
اســلامی شهر کرج که در ساختمان دادگستری البرز برگزار شد ضمن اشاره به موضوع تعطیلی 
زندان رجایی شــهر و بحث انتقال مدیریت زندان قزلحصار به عنوان مصوبات سفر ۱۷ فروردین 
ســال گذشته  رئیس قوه قضائیه به استان البرز اظهار داشت: یکی از این مصوبات که مربوط به 
تعطیلی زندان رجایی شــهر بود انجام شــد اما در مورد زندان قزلحصار تلاش داریم تا مدیریت 

زندان قزلحصار ابتدا به اســتان البرز واگذار شــود تا بخشی از مشکلات مرتبط با این موضوع در استان رفع شود.
رئیس کل دادگســتری اســتان البرز در این بر لزوم نظارت درون سازمانی تاکید کرد و متذکر شد: در صورت مشاهده تخلف و بزه، 
دســتگاه قضایی بدون اغماض ورود و برخورد قاطع خواهد کرد. فاضلی هریکندی در این نشســت یکی از ویژگی های بارز اســتان 
البرز را تعامل، همکاری و هم افزایی اجزای مختلف مدیریتی اســتان دانست و با اعلام اینکه از آغاز فعالیت خود در استان، افزایش 
تعاملات با ســایر بخش ها را با حفظ اســتقلال دستگاه قضایی ســرلوحه اقدامات مجموعه قضایی قرار داده است تصریح کرد: رئیس 
قوه قضائیه تعاملات و همکاری بین دســتگاه قضایی و ســایر مجموعه ها اعم از اجرایی و شهری به منظور شناسایی و حل مشکلات 
را به عنوان یکی از ویژگی های مهم اســتان البرز یاد می کند.وی اجرای طرح پارکرود در اراضی آزادســازی شــده رودخانه کرج، 
تعطیلی زندان رجایی شــهر و پیگیری رفع مشکل ســند اراضی اسلام آباد را از مصادیق همکاری دستگاه قضایی با مدیریت شهری 
بیان کرد و افزود: مطمئنا اگر همکاری ســازنده بین همه دســتگاه ها نباشــد انجام بســیاری از ماموریت ها با مشکل مواجه خواهد 
شــد.رئیس کل دادگســتری استان البرز در ادامه با اشــاره به اینکه افزایش ورودی پرونده ها یکی از معضلات دستگاه قضایی است، 
تصریح کرد: برخی از این پرونده ها با همکاری و انجام وظایف مدیریت شــهری و با اقدامات پیشگیرانه قابلیت کاهش دارد به عنوان 
نمونه بخشــی از پرونده های حقوقی اســتان، اختلافات مرتبط با مشارکت در ســاخت یا پیش فروش است که شهرداری می تواند با 

انجام وظایف قانونی خود در این زمینه کمک کند تا شــاهد کاهش ورودی باشیم.
وی در پایان بر لزوم توجه به سلامت مجموعه شهرداری و کارکنان آن و گسترش نظارت درون سازمانی در شهرداری ها و مدیریت 
شهری تاکید کرد و گفت: با توجه به تنوع اختیارات و حوزه های فعالیت مدیریت شهری، اقتضا دارد نظارت درون سازمانی در تقدم 

باشــد و در صورت مشاهده تخلف و بزه، دســتگاه قضایی نیز بدون اغماض ورود و برخورد قاطع خواهد کرد.
در ابتدای این نشســت »مســعود محمدی« رئیس شورای شهر کرج گزارشــی از اقدامات مدیریت شهری، تصویب بودجه و اجرای 
پروژه های عمرانی ســال هزار و چهارصد و ســه ارائه کرد و در خصوص اجرای خطوط تندرو اتوبوس و احداث و تکمیل مصلی کرج 

ابراز امیدواری کرد در ســال جاری به نتیجه برسند.

امام جمعه کرج : 

خرید کالای ایرانی به تحقق شعار سال کمک می کند

نماینده ولی فقیه دراســتان البرز و امام جمعه 
کرج گفت: بخش قابل توجهی از اهداف شــعار 
سال » جهش تولید با مشارکت مردم » از طریق 

خرید کالای ایرانی محقق می شود.
آیت الله ســید محمد مهدی حسینی همدانی 
در خطبه های نماز جمعه این هفته با اشــاره 
به بیانات مفصل و جامع رهبرمعظم انقلاب در 
دیــدار با کارگران افزود: توجه به این بیانات در 
رســیدن به خودکفایی و استقلال همه جانبه 
اقتصادی کشور تاثیر گذار است .وی بیان کرد: 
امروز همگان باید تلاش کنیم تا ارزش کار برای 
جامعه روشن شود و کسی بیکار نماند بنابراین 
رســانه ها باید فضای تبلیغاتی خود را در این 

بخش به کار گیرند و ارزش کار را بیان کنند .
آیت الله حســینی همدانی افزود: رهبر معظم 
انقلاب فرمودند: کارگر کسی است که کار می 
کند و کشور را به عزت و استقلال می رساند« 
بنابراین باید روی ایــن موضوع توجه ویژه ای 

داشت .
وی یاد آورشد: دین اسلام به کارگر اهمیت می 
دهد و مصــرف گرایی را نهی می کند بنابراین 
همگان باید به تولید و اشــتغال ترغیب کنند 
چراکه با نگاهی گذرا می توان دریافت که رسول 

خدا )ص( و اهل بیت )ع( اهل کار بودند.
امام جمعه کرج گفت: بخشی از امنیت شغلی 
کارگران که رهبرمعظم انقلاب فرمودند برعهده 
دســتگاه های اجرایی است و بخشی هم مردم 
دخیل هستند که باید مردم گفتمان سازی به 
جهت خرید کالای ایرانی به عنوان حاصل کار 

کارگرایرانی داشته باشند .
وی تاکید کرد: خرید کالای ایرانی باید به عنوان 

امر به معروف درجامعه گفتمان غالب باشد .
معلم با ایجاد روحیه تفکر انســان های متعهد 

دغدغه مند تربیت می کند
نماینده ولی فقیه دراستان البرز دربخشی دیگر 
از ســخنان خود با اشــاره به فرارسیدن هفته 
بزرگداشــت معلم گفت: ویژگی های معلم تراز 

انقلاب اســلامی را باید در شهید مطهری که 
خصوصیات ویژه ای داشت جستجو کرد .

آیت الله حســینی همدانی اضافه کرد: مباحث 
شهید مطهری مورد نیاز جامعه اسلامی است و 
کتابهای این شهید والامقام نیازهای معرفتی را 
پاسخگو است ؛ شهید مطهری استاد تراز انقلاب 
و الگو برای کسانی است که آموزش و تربیت را 

مدنظر قرار می دهند .
امام جمعه کــرج تاکید کرد: مهمترین راهبرد 
انقلاب تربیت نسل عالم با فرهنگ و آموزه های 
اهل بیت )ع( اســت؛ فعالان جبهه انقلاب باید 
مراقب باشــند که نظام آموزشی گرفتار اسناد 
۲۰۳۰ یا سکولار نشود؛ معلمی جلوه ای از هنر 
الهی اســت و روز معلم روز تکریم عشق و ایثار 
اســت که قامت این قشر در تربیت نسل آینده 

خم شده است.
وی اضافــه کرد: معلمی درایران اســلامی باید 
همراه با دمیدن روح امید ،بصیرت و دشــمن 
شناســی ، استکبارســتیزی و زیر ظلم نرفتن 
باشــد؛ معلمان باید به نسل آینده غافل نبودن 
از اموردیگران را آموزش دهند و روحیه تفکر ، 
تعهد و دغدغه مندی را در نســل های مختلف 

تقویت سازند .
وی با اشاره به فرمایشــات رهبرمعظم انقلاب 
افزود: قدرت و اعتبار کشــور وابسته به نیروی 
انسانی آن است که معلمان سازنده این نیروی 

انسانی هستند .
امام جمعه کرج همچنین درادامه با اشــاره به 
فرمایشــات امام راحــل )ره( ادامه داد: معلمی 
شــغل الهی است که مسوولیت انسان سازی را 

دارد .
جبهه مقاومت راه نفس اسراییل را بسته است

نماینده ولــی فقیه دراســتان البرز همچنین 
درادامه گفت: جبهه مقاومت امروز با هوشمندی 
و دقــت هرچه بیشــتر راه نفس کشــیدن را 
براســراییل بســته و نفس هایش را به شماره 

انداخته است .
آیت الله حســینی همدانی که دراین بخش از 
ســخنان خود که با شعارهای مرگ براسراییل 
و مرگ برآمریکا نمازگــزاران همراه بود، افزود: 
آمریکا بــا وتو کردن ، کمک کردن اســلحه و 
مهمات نیز به همراه برخی از بیچارگان منطقه 

نتوانست کاری پیش ببرد .
وی یاد آورشد: آمریکای صهیونیست زیربار عضو 
رسمی سازمان ملل شدن کشور فلسطین نرفت 
و آن را عنوان و اقدام شــتابزده اعلام و وتو کرد 
؛ انگلیس که اسراییل ساخته دست اوست هم 
مخالفت نکرد و مهمات ، تســهیلات نظامی به 

اسراییل می دهند.

امام جمعه کرج گفت: در داخل کشور ما عده ای 
قلم به مزد که اعتقاد به هیچ مرامی ندارند وعده 
صادق را کتمان می کنند یا در تلاش هســتند 

امید به آینده را ازبین ببرند .
آیت الله حسینی همدانی افزود: اگرچه بیانات 
رهبرمعظم انقلاب درپاسخ به این افراد کفایت 
می کند ولــی آنچه باید گفت این اســت که 
موضوع اصلی اثبات قدرت ایران و نیروی های 
مسلح اســت نه تعداد موشــک های به هدف 
اصابــت کرده که اگر این نکتــه برای مردم جا 

بیفتد بقیه مسایل حاشیه ای ارزشی ندارد.
وی که دراین بخش از ســخنان خود با شــعار 
مرگ براسراییل نمازگزاران همراه بود؛ بیان کرد: 
اقدام سپاه در پاسخ به تجاوز صهیونیست ها به 
دنیا و مردم ستمدیده پوشالی بودن اسراییل را 

نشان نداد و هیبت اسرائیل را فروریخت.
امــام جمعه کرج گفت: امــروز نفرت از آمریکا 
اعیان شده و آزادگان شعار مرگ برآمریکا سرمی 
دهند بنابراین غزه در این نبرد پیروز است چون 
دردل دنیــای غرب مظلومیــت خود و پلیدی 

استکبار را به تصویر کشید .
وی در این بخش که نیــز با تکبیر نمازگزاران 
همراه بود اضافه کرد: وقتی در انگلیس و سایر 
کشــورها تظاهرات چندین هزار نفری برعلیه 
صهیونیســت می بینیم یعنی غزه پیروز است 
و به رغم بســیج تمام رسانه ها علیه فلسطین 
و پــس از این همه جنایات غزه همچنان پیروز 

است چون اسلام پیروز است .
دور دوم انتخابات در کرج جدی گرفته شود

نماینده ولی فقیه درادامه به برگزاری دور دوم 
انتخابــات در حوزه انتخابیه کرج ، اشــتهارد و 
فردیس اشــاره کرد و افزود: ایــن دور نیز باید 
جدی گرفته شود چراکه درصورت بی توجهی 
دچار خسارت های جبران ناپذیری خواهیم شد 
.وی اضافه کرد: نگویید دور دوم انتخابات مهم 
نیست چراکه یک رای هم در انتخابات تاثیرگذار 
است .امام جمعه کرج تاکید کرد: طبق زمانبندی 
این دوره از انتخابات نیز در حوزه انتخابیه کرج 

برگزار خواهد شد .
وی در پایان ســخنان خود بصیرت ، دشــمن 
شناســی، ولایتمداری و صبوریــت را از مولفه 
های قرار گرفتن در زمــره یاران امام زمان عج 

الله برشمرد .
درنماز جمعه این هفته شهرســتان کرج میز 
خدمت شورای اسلامی شهر و شهرداری کرج 
برای رسیدگی به مطالبات مردمی برپاشده بود 
و پــس از ایراد خطبه هــای نماینده ولی فقیه 
دراســتان البرز و امام جمعه کرج از شماری از 

کارگران نمونه قدردانی شد .
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